
DIARI DE SESSIONS DEL

PLE
DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 770-1987 Fq.Con.núm. 33/27 XI legislatura Any 2023 Núm. 9

 

Presidència
del Sr. Gabriel Le Senne i Presedo

Sessió celebrada dia 3 d'octubre de 2023 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

I. PREGUNTES:

1) RGE núm. 6081/23, presentada pel diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grupo Parlamentario VOX, relativa a mesures per
impulsar els polígons industrials. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 269

2) RGE núm. 6073/23, presentada per la diputada Sra. Joana Gomila i Lluch, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a projecte
d’ampliació i reforma del geriàtric de Ciutadella. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 270

3) RGE núm. 6079/23, presentada per la diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a recursos per
a la Subdirecció de Farmàcia. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 271

4) RGE núm. 6080/23, presentada per la diputada Sra. Patricia de las Heras i Fernández, del Grup Parlamentari VOX, relativa a solució
per als propietaris dels apartaments Don Pepe. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 272

5) RGE núm. 6082/23, presentada per la diputada Sra. Irantzu Fernández i Prieto, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a oncòlegs
a Eivissa. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 273

6) RGE núm. 6083/23, rectificada amb l’escrit RGE núm. 6095/23, presentada per la diputada Sra. Sílvia Cano i Juan, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a escut social per permetre superar millor l’hivern. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 274

 



268 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 9 / 3 d'octubre de 2023 

7) RGE núm. 6084/23, presentada pel diputat Sr. Ares Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a línies de
la política lingüística. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 275

8) RGE núm. 6236/23, presentada pel diputat Sr. Damià Borrás i Barber, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a decisions sobre
el Port de Maó. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 277

9) RGE núm. 6086/23, presentada per la diputada Sra. Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a proposició de
llei de persecució lingüística. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 278

10) RGE núm. 6075/23, presentada per la diputada Sra. Maria Ramon i Casas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
massificació turística. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 279

11) RGE núm. 6235/23, presentada per la diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialiusta, relativa a
gratuïtat del transport. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 280

12) RGE núm. 6088/23, presentada per la diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup Parlamentariu Socialista, relativa a
negocis immobiliaris i decret llei. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 281

13) RGE núm. 6089/23, presentada pel diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari Socialista, relativa esmenes a la
reforma fiscal. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 282

14) RGE núm. 6090/23, presentada pel diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a dimissió del director
general d’IB3. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 284

15) RGE núm. 6074/23, presentada per la diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a transport
públic. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 285

16) RGE núm. 6076/23, presentada pel diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a habitatge. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 286

17) RGE núm. 6078/23, presentada per la diputada Sra. Idoia Ribas i Marino, del Grup Parlamentari VOX, relativa a mesures per evitar
l’èxode de guàrdies civils. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 287

18) RGE núm. 6091/23, presentada pel diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a majoria
social. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 288

II. INTERPEL·LACIÓ RGE núm. 4981/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en matèria de
política lingüística. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 290

III. MOCIÓ RGE núm. 5887/23, presentada pel Grup Parlamentari Mixt, relativa a política del Govern en matèria d’habitatge,
derivada del debat de la Interpel·lació RGE núm. 2529/23. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 295

IV. PROPOSICIONS NO DE LLEI:

1) RGE núm. 4685/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a protecció econòmica dels ciutadans de les Illes Balears
durant els mesos d'hivern del 2023 i 2024 dels efectes de la inflació i de la pujada dels tipus d'interès. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 303

2) RGE núm. 4440/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a evitar la pèrdua de poder adquisitiu dels empleats públics
de l’Administració de l’Estat i fomentar que Balears sigui, per a ells, una destinació atractiva.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 308

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 9 / 3 d'octubre de 2023 269

EL SR. PRESIDENT:

Bon dia, senyores i senyors diputats... El primer punto del
orden del día corresponde al debate de las preguntas con
solicitud de respuesta oral.

La primera es la RGE núm. 6081/23, que formula el
diputado Sergio Rodríguez, del Grupo VOX.

(Remor de veus)

De acuerdo. Me informan que no ha acabado una mesa de
una comisión, que todavía está en curso, así que vamos a
esperar un poco.

Esperamos un poquito.

I.1) Pregunta RGE núm. 6081/23, presentada pel
diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grupo
Parlamentario VOX, relativa a mesures per impulsar els
polígons industrials.

Muy bien, pues como decía, ahora sí, vamos con la primera
pregunta, que formula Sergio Rodríguez, del Grupo VOX.... Sr.
Rodríguez, sí, cuando pueda.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y
señores diputados. Sr. Conseller, mi pregunta en realidad era
qué tipo de medidas van a adoptar para dar impulso a los
polígonos industriales. 

Con esta especie de furor que tiene esta cámara a veces para
traducirlo todo al catalán, no sea que se cuele una palabra en
castellano, veo que la traducción oficial es qué “mesures varen
adoptar”. 

Yo no le pregunto qué mesures varen adoptar els altres
porque evidentemente las respuesta sería muy rápida: ninguna.

Entonces, Sr. Conseller, me gustaría saber en este apartado
qué medidas tiene usted pensado llevar a cabo.

EL SR. PRESIDENT:

Adelante, Sr. Sáenz de San Pedro.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Rodríguez, señores diputados,
la verdad es que para mí es un honor y un privilegio formar
parte de este gobierno que ha decidido, por fin, otorgar a los
polígonos industriales, polígonos empresariales, la importancia
que se merecen.

Es la primera vez que en Baleares se crea una dirección
específica que quiere identificar todos y cada uno de los
polígonos industriales, polígonos empresariales que hay en
Baleares y detectar sus necesidades y todos los problemas que
tiene todo el tejido empresarial, y al mismo tiempo el esfuerzo

en sacar adelante la ley de polígonos de Baleares, es un
compromiso de la propia presidenta Marga Prohens i también
un compromiso mío.

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Rodríguez.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Muchas gracias, Sr. Conseller. En concreto también el
acuerdo de investidura, el punto 24 del acuerdo que tiene
firmado el Partido Popular con VOX dice: “Elaboraremos una
ley de polígonos industriales que permita a las empresas
implantadas en ellos un correcto desarrollo, una mejora en la
competitividad y el desarrollo de estructuras asociativas
empresariales”. 

Estamos convencidos de que nadie mejor que usted, que
conoce muy profundamente y de cerca, la problemática de los
polígonos industriales para desarrollar este proyecto.
Esperamos que podamos hacerlo en colaboración y presentar
aportaciones e ideas que tenemos para el desarrollo de esta ley. 

Por otra parte, cabe decir que desde que yo estaba en el
vientre de mi madre he oído hablar de esto famoso de la
diversificación económica, de no poner todos los huevos en la
misma cesta, de que no podemos vivir solamente del turismo.
Lo curioso es que muchas veces quien más incide en esto son
precisamente aquellos que están en contra de cualquier
desarrollo industrial, que ponen trabas a cualquier tipo de
industria alternativa a la industria turística, y que no se puede
estar en la procesión y repicando al mismo tiempo.

Evidentemente, si queremos buscar alternativas económicas
para que el turismo no sea un monocultivo en nuestras islas hay
que recuperar sectores industriales que hemos perdido,
fomentarlos, fomentar la investigación, fomentar todas aquellas
carencias que tienen los polígonos industriales, que usted
conoce tan bien, que van desde algo tan sencillo como la
limpieza a cuestiones mucho más profundas y complicadas
como son la conectividad, el acceso a estos polígonos
industriales, precisamente para hacer los competitivos. 

Estamos convencidos de que usted lo va a llevar a cabo y
espero que cuente con nuestra colaboración. 

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, Sr. Presidente. Este es el camino, Sr. Rodríguez.
Los polígonos, en toda España, también en Baleares, han sido
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siempre los grandes olvidados. Lo vuelvo a decir, también en
toda España.

En Baleares hay 53 polígonos. Estamos hablando de que si
sumamos toda la facturación de todas las empresas ubicadas en
los polígonos de Baleares, estamos hablando de que supone un
26% de lo que se produce en Baleares. Y a nivel de empleo
directo, estamos hablando prácticamente de algo más del 15%,
el 15% del trabajo directo en Baleares se genera y está
vinculado directamente a las empresas que hay en los polígonos
industriales.

Estamos hablando de industria, estamos hablando de
distribución de servicios, de transporte, estamos hablando
también de autónomos. Todo ese tejido empresarial que está
ubicado en los polígonos. Yo creo que son lo suficientemente
importantes, las empresas ubicadas en los polígonos, como para
prestarles atención. Hemos de definir esas reglas del juego que
tienen que velar en los polígonos, tanto trabajo como empresa.
Vamos a velar por el mantenimiento de las infraestructuras.
Vamos a velar también por las políticas de conciliación laboral
y familiar de los trabajadores, de ese 15% del tejido laboral.
Vamos a dar soluciones a las empresas para la sustitución de
uralita, con envolvente térmica y vinculada a instalaciones
fotovoltaicas. 

En definitiva, vamos a intentar recoger en la Ley de
polígonos las demandas de todos los agentes que tienen que ver
con los polígonos, trabajadores, administración, empresarios,
para crear una regla del juego y avanzar en que los polígonos
no sean los grandes olvidados. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.2) Pregunta RGE núm. 6073/23, presentada per la
diputada Sra. Joana Gomila i Lluch, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a projecte d’ampliació i
reforma del geriàtric de Ciutadella.

Pasamos a la segunda pregunta RGE núm. 6073/23, que
formula Joana Gomila del Grupo Mixto. Tiene la palabra.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, diputats i diputades. Sra.
Presidenta, com segur deuen saber, Sra. Cirer -estic
convençuda que ho sap-, en els pressuposts de 2023 hi ha
reservats 150.000 euros per transferir a l'Ajuntament de
Ciutadella per a la redacció del projecte bàsic i executiu de
reforma i ampliació del geriàtric municipal. Aquesta partida es
va incorporar el 2023, a partir d'una esmena de MÉS per
Menorca, i la meva pregunta seria a veure quan preveu
transferir aquesta partida a l'Ajuntament de Ciutadella. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cirer, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores i senyors
diputats. Sra. Gomila, ho farem tan aviat com tenguem un marc
jurídic adequat que ho faci possible. El que sí li vull assegurar,
és que continuarem treballant amb la batlessa i el seu equip fins
aconseguir-ho. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gomila.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies. Era i és voluntat de l'Ajuntament de Ciutadella, la
reforma i ampliació d’aquest geriàtric municipal, així em
consta, de fet ja es va treballar en el mandat anterior i
actualment també s'està treballant en aquest sentit. De fet, en el
plenari del passat mes d'octubre, es va fer una proposta, una
moció del PSM MÉS per Menorca, en el sentit de demanar al
GOIB aquesta partida, que segurament rebrà aquesta moció, li
faran arribar aquesta proposta. Va ser aprovada per l'equip de
Govern del PP, per Ciutadella Endavant, pel PSM, amb el vot
d’abstenció de VOX i el vot contrari del PSOE. Però, així i tot,
és clar que la majoria dels que formen la corporació municipal
de Ciutadella volen aquesta ampliació i reforma, perquè és una
necessitat important, clara, perquè és necessària aquesta
transferència, perquè ja tenim transferits la del consell i tenim
l'ajuntament, però ens falta aquesta per poder licitar el que és
la redacció del projecte bàsic i executiu, que és necessària per
poder tirar endavant aquesta ampliació. 

De fet, jo crec que la ubicació que té aquest geriàtric és una
ubicació immillorable, la reforma o l’avantprojecte que es va
fer, que va ser participada amb els diferents grups polítics del
consistori, amb els familiars, amb els residents i amb els
usuaris, va tenir molt gran consens, perquè recuperàvem una
part de la Clínica Juaneda i, per tant, implica més habitacions,
més espais, més accessos, amb un espai verd darrera. 

Per tant, li agrairia que hi posessin diligència, perquè, si no
tenim aquests 150.000 euros, no és possible tirar endavant les
bases i, per tant, no és possible tirar endavant aquesta reforma,
que sense cap dubte té l'aprovació de la població i de la majoria
del consistori. Li agraesc que vegi l’interès de posar-hi
diligència i li agrairia que fos el més prest possible, perquè a
ser possible dins aquest 2023 s'hauria d'haver transferit, perquè
si no, les partides -com vostè sap- estan en els pressuposts,
després passen a la liquidació i llavors ja passaríem molt a final
d'any, per tant, li agrairia que tinguessin diligència i que pogués
ser dins aquest any. 

Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Sra. Cirer, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. President. Jo agraesc que em demani
diligència, però em pareix un poc estrany que la demani vostè
i que plantegi aquesta pregunta, perquè supòs que coneix la
situació molt bé, perquè vostè era batlessa a l'anterior
legislatura, i la pregunta seria per què vostè i la Sra. Santiago
no varen signar un conveni o similar amb diligència, per tal de
fer possible aquesta aportació. 

Vostè, com a batlessa, ja es va adreçar a la conselleria, a
una reunió el 13 d’octubre de 2022, o sigui ja fa estona, i varen
acordar passar plànols i memòria del projecte, que vostè va
passar dia 14. Aquesta petició escrita que vostè va fer a la
conselleria, supòs que en tornaran parlar per escrit, però no va
rebre resposta per escrit de la conselleria. Reitera per escrit la
petició dia 9 de maig de 2023, així mateix varen passar un
parell de mesos. I dia 24 de maig de 2023 adjunta un model de
conveni per signar, com el que havia signat amb el consell
insular, que és aquest d’aquí. Resposta oficial del Govern, cap,
no sé si per telèfon varen tornar parlar amb la Sra. Santiago i
varen acordar coses verbalment, però l’administració funciona
per escrit.

Per això l’actual batlessa ens demana respostes per escrit i
la resposta per escrit ve amb un informe del departament
jurídic, relatiu a l’esborrany que vostès varen passar dia 24 de
maig, allà on diu que, una vegada analitzat el contingut de
l'esborrany, s'informa desfavorablement, ja que el seu contingut
és propi de la Llei de contractes. 

Per tant, està molt bé que ens demani diligència, però jo
crec que és la que els va faltar a vostè, al seu equip i a la
consellera Santiago a l’hora de designar, de fer possible aquesta
aportació, que perjudica seriosament -no tenir aquesta
aportació- l'actual equip de Govern, però sobretot els
ciutadellencs.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.3) Pregunta RGE núm. 6079/23, presentada per la
diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a recursos per a la Subdirecció
de Farmàcia.

La tercera pregunta es la RGE núm. 6079/23, que formula
María José Verdú del Grupo VOX. Tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, Sr. Presidente. Sra. García, el director general del
Servicio de Salud de las Islas Baleares, el Sr. Javier Ureña, ha
anunciado durante su participación en el coloquio “La

capacidad de adaptación de las comunidades autónomas a la
nueva situación” que el Gobierno de Baleares recuperará la
Subdirección de Farmacia.

Mi pregunta es, ¿qué recursos se destinarán a esta
Subdirección de Farmacia en términos de personal y
presupuesto? Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, adelante.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores i senyors diputats.
Gracias, Sra. Verdú. Efectivamente, el nuevo Decreto de
estructura del Servei de Salut que se aprobó en Consell de
Govern el pasado 21 de septiembre, contiene la creación de una
nueva Subdirección de Farmacia, que dependería directamente
del Área de Gestión Sanitaria. 

Tiene varios objetivos: en primer lugar aumentar la
seguridad de los pacientes; en segundo lugar, velar por la
sostenibilidad del gasto farmacéutico, promover una cultura
racional del medicamente, además de implantar una serie de
circuitos que faciliten el acceso de los ciudadanos a la
medicación y que ellos sean, digamos, dueños de su propia
historia farmacoterapéutica  

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Verdú.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Muchas gracias. Sí, mire, la prestación farmacéutica supone
anualmente una de las inversiones más altas dentro del
presupuesto del Servicio de Salud de las Islas Baleares, y
nosotros creemos que debemos promover la cultura del uso
racional de los medicamentos, ya que eso tendrá un impacto
significativo en la calidad de la atención a los pacientes y la
reducción de los costes a largo plazo. 

Uno de los problemas más grandes que hay es la
automedicación. Muchas veces, las personas a través de tipos
de medicación que pueden obtener a través de canales no
autorizados, sobre todo a través de internet, empiezan a utilizar
desde antibióticos, analgésicos, descongestivos nasales, es
decir, broncodilatadores. Todo esto es un problema muy
grande, además de un peligro para su propia salud. Por tanto,
nosotros creemos que asignar suficiente personal y presupuesto
puede garantizar que todo esto tenga un control más efectivo,
además de desarrollar programas educativos, colaborando con
profesionales de la salud y, sobre todo, el uso racional de los de
los medicamentos. Creemos que todo esto, sobre todo el tema
de la automedicación, tiene que controlarse mucho porque es
uno de los problemas más graves cuando se está hablando de
temas farmacológicos. 

Muchas gracias.
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(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gràcies, Sr. President. Sra. Verdú, exactamente el
presupuesto anual del Servei de Salut para gasto farmacéutico
en el 2022 ha sido de 515 millones de euros, de esos 515
millones de euros, 235 millones de euros se destinan a la
farmacia hospitalaria y 280 millones a la farmacia ambulatoria.
Pero si hacemos un histórico, en los últimos diez años la
farmacia ambulatoria ha crecido en porcentaje un 31,3% en los
últimos diez años. Supone el 25% del presupuesto del Servei de
Salut y uno de cada cuatro euros que se invierte se destina a la
farmacia. Esta cifra ya pone de manifiesto por sí misma la
necesidad de hacer un control eficaz del gasto y una gestión
eficiente también del gasto farmacéutico. 

En esa línea, desde el Servei de Salut, se creó, por un lado,
la Subdirección de Farmacia, también la de Gestión y
Gobernanza del Dato y la de Comunicación y Coordinación, y
se elimina la de Prestación y Cartera de Servicio, la
Subdirección de Prestación y Cartera de Servicio.

Lo que se pretende con esto es adecuar la nueva estructura,
las líneas estratégicas que se proponen desde la Conselleria de
Salud, fundamentalmente -como usted dice- dará apoyo a
hospitales, dará apoyo a los centros de atención primaria, dará
apoyo también a los ciudadanos, fundamentalmente en el
conocimiento de automedicación, educación y uso racional del
medicamento.

En total, los servicios corporativos del Servei de Salut
tendrán 19 cargos directivos, 2 más que en la actualidad, pero
se compensan realmente con la supresión de otros tantos en
algunas gerencias territoriales, con lo cual...

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. García, perdone, se ha terminado el
tiempo.

(Alguns aplaudiments) 

I.4) Pregunta RGE núm. 6080/23, presentada per la
diputada Sra. Patricia de las Heras i Fernández, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a solució per als propietaris
dels apartaments Don Pepe.

Pasamos a la cuarta pregunta, RGE núm. 6080/23, que
formula Patricia de las Heras, del Grupo VOX. Tiene la
palabra.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Sra. Vidal, ¿van a dar
solución a la problemática de los propietarios de los
apartamentos Don Pepe de la isla de Eivissa? Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señores diputados y
diputadas. Gracias por su pregunta. Sí, vamos a dar solución al
problema que afecta a las familias afectadas por el caso de Don
Pepe, no sólo nos lo hemos planteado, sino que desde el primer
momento estamos en contacto tanto con el alcalde como con el
presidente del Consell de Eivissa. Vamos a dar solución al
edificio que alberga a las cincuenta familias que todavía viven
en él y vamos a construir un nuevo edificio destinado a las
cincuenta familias que actualmente están en la calle.

Como le he comentado, estas familias están pasando un
drama, han sufrido amenazas, tienen miedo, sufren dramas
familiares, han recibido engaño sobre engaño, protocolos
absurdos y demás, y le puedo asegurar que nos vamos a volcar
para solucionar la difícil solución que existe para que estas
familias tengan una vivienda digna.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. de las Heras.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sr. Presidente. Como bien saben, los
propietarios de los Don Pepe compraron sus viviendas de
forma totalmente legal y muchos aun a día de hoy siguen
pagando sus hipotecas, y ahora ven como el sacrificio de toda
una vida y de haber construido un hogar se derrumba
literalmente.

Los Don Pepe fueron construidos en 1964 y hoy están
considerados como edificaciones fuera de ordenación sin que
se permita ningún tipo de obra. Los propietarios presentaron un
proyecto de rehabilitación, de estructura y de fachada que no
les permiten ejecutar, y en su lugar les echan a la calle para
demoler sus casas.

El consistorio no encontraba la licencia de obra, pero,
sorprendente, aparecieron los justificantes de pago de la tasa,
licencia no, tasa sí, extraño.

En un protocolo de intenciones firmado por las tres
instituciones, el ayuntamiento, el Consell Insular de Eivissa y
el Govern, el ayuntamiento reconoció su responsabilidad en la
creación de la apariencia de legalidad al edificio al haber
llegado a conceder incluso alguna licencia de reforma. Y a
pesar de ello, la solución que se les planteó fue una permuta
que además les supondría pagar al menos unos 40.000 euros,
una solución pagada por las propias familias perjudicadas.

En febrero de 2022, la entonces diputada del Partido
Popular Virginia Marí, desde aquí mis más afectuosas
condolencias a familiares y amigos, solicitó al ejecutivo que se
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permitiera la rehabilitación a través de las modificaciones
legislativas que fueran necesarias, llegando a solicitar incluso
al Gobierno central la legalización por motivos de manera
excepcional y razones de utilidad pública, debidamente
acreditada, iniciativa que, como no podía ser de otra forma
VOX apoyó.

Ahora son ustedes los que están en el Gobierno, ahora está
en su mano dar solución al problema de los vecinos que se ven
desahuciados y tratados como delincuentes, como dijo Marí. Y
gobiernos del Partido Popular ya elaboraron, aunque sin mucho
éxito, esperemos que esta no sea la situación, disposiciones
para evitar el derribo de determinadas edificaciones, como la
casa Cretu o el establecimiento Es Xarcu. 

En esta ocasión hablamos de más de un centenar de familias
cuyas viviendas van a ser demolidas por no permitirles unas
obras de rehabilitación. Desde mi grupo parlamentario, les
tendemos la mano para dar solución a esta injusticia y devolver
a los propietarios su hogar.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gracias, presidente. He solicitado que me entreguen
personalmente los informes y todo el expediente para verificar
la situación de legalidad originaria de los edificios. Parece ser
que hay una autorización de Costas, que sería uno de los
problemas principales porque si el uso está autorizado desde
antes, algo se podría hacer. 

Vamos a estudiar pormenorizadamente esa situación. Es
una situación realmente vergonzante y sonrojante, que cien
familias se encuentren en esta situación durante tantísimos años
y sin soluciones claras. Hay veces en que hay que ser valiente,
hay veces en que hay que tirar adelante y nosotros no nos
vamos a reír de ellos.

(Alguns aplaudiments)

I.5) Pregunta RGE núm. 6082/23, presentada per la
diputada Sra. Irantzu Fernández i Prieto, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a oncòlegs a Eivissa.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la quinta pregunta, RGE núm. 6082/23, que
formula la diputada Irantzu Fernández, del Grupo Socialista.
Tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

 Gràcies, Sr. President. Bon dia, senyors diputats i senyores
diputades. Sra. García, en el plenari de la setmana passada es

va aprovar un decret que comprenia dues mesures que afecten
la seva conselleria: per una part, l'eliminació del requisit de
català per a alguns professionals de la sanitat; i, per altra, la
possibilitat de crear places de molt difícil cobertura.

Que triguessin tant de temps a portar aquest decret en el
plenari va crear una estranya situació, i és que mentre la part
del català va entrar en vigor el dia següent, la part de la creació
de les places de molt difícil cobertura fins a divendres passat,
en què va passar per Consell de Govern, no es va aprovar.

Encara i així, vostè va sortir en premsa el dia següent,
dissabte al matí, supòs que en declaracions del mateix
divendres, i va dir que ja hi havia professionals especialistes
que havien cridat per demanar per la lletra petita d’aquest
decret.

Vostè va parlar a la seva primera compareixença de la
importància d'implantar estratègies i línies d'acció que es
poguessin mesurar, de no prendre mesures perquè sí, sinó fer
una planificació i tenir objectius temporals. Entenc que amb
aquesta planificació i amb aquesta forma de mesurar les
estratègies no es referia a simples sensacions o cridades
telefòniques.

Per això la meva pregunta, i tenint en compte que segur que
han fet una prospecció i una anàlisi detallada, sobretot per
saber quin és el sou exacte que s’ha de pagar als especialistes
perquè vulguin venir a Eivissa, la pregunta és: quant de temps,
una vegada aprovat el decret, donen per cobrir les places
d'oncòlegs a la nostra àrea de salut?

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

 Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gràcies, Sr. President. Senyores i senyors diputats.
Gràcies, Sra. Fernández, per la seva pregunta. 

Estamos hablando de gestión sanitaria y, como bien sabe,
los objetivos de las medidas que se han puesto en marcha con
el decreto de captación y fidelización de los profesionales
sanitarios se evalúan de manera continua, siguiendo criterios de
eficacia, eficiencia, relevancia, sostenibilidad y su impacto a las
personas a las que va dirigida. Es decir, vamos a seguir el
método científico y en esta línea, quiero adelantarle que el 29
de septiembre el Govern de Marga Prohens declara las cinco
plazas de Oncología del hospital de Can Misses de muy difícil
cobertura.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, tiene la palabra ...
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(Remor de veus)

Silencio, por favor.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO: 

Sra. García, el mètode científic també comprèn l’assaig i
l’error, així que esperam que això que ha fet ara no sigui una
errada. I no em malinterpreti, jo com a usuària de l'Àrea de
Salut d'Eivissa, com a eivissenca, si em diu vostè que demà
passat o d'aquí a dues setmanes vénen quatre oncòlegs i
funciona bé l'Àrea de Salut... No, no rigui, és veritat, a mi és un
tema que em preocupa perquè som eivissenca...

(Remor de veus)

Si em diu això, jo, d'acord, li dic que n’estaré encantada,
però, és clar, la meva tasca..., jo ja veig que li molesta, però la
meva tasca ara mateix és controlar la seva. A vostè l’ha triada
la Sra. Prohens per dur els temes de salut i a mi la ciutadania
per controlar-la.

(Remor de veus) 

El primer que em crida l'atenció d'aquest decret que varen
aprovar la setmana passada és..., que m'agradaria que em
digués quants de metges van cridar quan es va eliminar el
requisit de català fa un mes? Perquè, si no va cridar ningú...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Fernández, se ha acabado el tiempo.

(Alguns aplaudiments)

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. A ver, pregunta tiempo, pregunta
una serie de tiempo, medidas, tal, por temporalizar, le voy a
poner lo que realmente ha sucedido en las plazas de... medidas
a corto plazo, vamos a repasar los resultados, medidas a corto
plazo: incremento del número de módulos que realizan los
oncólogos que se les trasladan al Hospital de Son Espases, a los
que no les podemos agradecer más su disposición.

Incremento de la actividad en agosto, un 4,3%: de primeras
citas, un 60,7%, de revisiones un 2%. Y en relación con agosto
de 2022, donde gobernaban ustedes.

A medio plazo, declarar las plazas de difícil cobertura.

Se han contratado ya siete médicos para el servicio de
urgencias, un cirujano general...

(Alguns aplaudiments)

..., dos anestesistas, un especialista en anatomía patológicas, un
cardiólogo, un cirujano maxilofacial, un farmacólogo clínico,
un hematólogo, dos médicos internistas, un nefrólogo, dos
pediatras y tres médicos para realizar guardias hospitalarias.

Medidas: declarar de muy difícil cobertura el servicio de
oncología de Can Misses. Noticia o resultado, ayer se ha
incorporado a la plantilla orgánica un oncólogo en el Hospital
de Can Misses, la plaza disponible para consolidación de
empleo ya tiene dueño. Por lo tanto, se incorpora en el próximo
mes, dos oncólogos en dos días.

Mire, Sra. Fernández, cuando pregunté qué ocurría en Can
Misses, se me respondió que el hospital tenía una crisis de
prestigio, y jo diría que lo que tenia era una crisis de abandono. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.6) Pregunta RGE núm. 6083/23, rectificada amb
l’escrit RGE núm. 6095/23, presentada per la diputada Sra.
Sílvia Cano i Juan, del Grup Parlamentari Socialista,
relativa a escut social per permetre superar millor l’hivern.

Pasamos a la sexta pregunta, RGE núm. 6083/23, que
formula la diputada Sílvia Cano, del Grup Socialista, tiene la
palabra.

LA SRA. CANO I JUAN:

Gràcies, president. Sabem que per l'estacionalitat l’hivern
pot ser molt complicat per a moltes famílies. Per això la
passada legislatura, a finals, es va impulsar un escut social per
estar al costat de les persones més vulnerables, perquè hi havia
un context de pujada de preus que encara a dia d'avui,
persisteix, de fet, l’OCU, la setmana passada, deia que tenim
una de les cistelles de la compra més cares d'Espanya.

I davant aquestes circumstàncies, ens agradaria saber si
vostè mantendrà l'escut social que es va pactar la passada
legislatura amb la patronal i els sindicats, que va permetre pujar
la renda social en un 15% en tres mesos; es varen donar dues
pagues extres a les persones dependents; es varen suprimir
copagaments a residències, centres de dia i als serveis d'atenció
domiciliària; abonar dos pagaments per a beneficiaris del bo
social tèrmic, per ajudar a encalentir les cases i cuinar durant
l'hivern, que va permetre fins i tot que determinades
casuístiques poguessin cobrar fins a 200 euros en aquesta
situació.

I la pregunta és aquesta: si assumirà des de la seva
conselleria aquest escut social per estar al costat de les persones
més vulnerables. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Cirer, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Cano, miri nosaltres
millorarem, a nivell general, o aquesta és la intenció, és
l'objectiu, totes les mesures de suport a les famílies i a les
persones, de forma individual o a través de les entitats del
tercer sector, amb accions al llarg de tot l'any: estiu, hivern,
primavera, tardor; perquè les dificultats, és vera que a l’hivern
són unes, però es repeteixen de diferent forma al llarg de totes
les estacions.

Volem, en definitiva, millorar la vida de les persones de
forma perdurable. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cano, tiene la palabra.

LA SRA. CANO I JUAN:

Gràcies. Tant vostè ara, com al passat plenari, reconeix que
hi ha encara dificultats socials per a moltes famílies, que encara
hi ha gent que fa cues per a ajudes socials, però d'aquestes
premisses que compartim no es dedueix la conclusió que farà
un escut social aquest hivern, diu que mantendrà ajudes durant
tot l'any.

Però nosaltres els demanam, a la Sra. Prohens i a vostè, si
mantendrà l'escut social durant aquest hivern, atesa la situació
de pujada de preus, per estar al costat de les persones
vulnerables. Perquè el que sí sabem que vostès faran, la Sra.
Prohens i vostè, des de la seva conselleria, és estar al costat de
les persones que tenen més recursos, amb una rebaixa fiscal
perquè aquells que més tenen contribueixin solidàriament a la
caixa comuna.

De moment tenim una retallada a l'escut social, els que
tenen més se’n veuran beneficiats amb aquesta rebaixa fiscal,
però els que manco tenen i que necessiten el suport per a aquest
hivern, amb un escut social com es va fer la passada legislatura,
no tendrà suport del Govern.

Augmentaran la renda social garantida un 15%? Suprimiran
copagaments? Hi haurà una paga extra per als dependents?
Ajudaran a encalentir les cases dels més vulnerables?

M'agradaria que digués ara si ho faran o no ho faran.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cirer.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, m’agrada que vostè
reconegui, no m'agrada reconèixer aquesta situació, però que
vostès reconeguin que encara hi ha dificultats, com jo també ho
vaig reconèixer a la compareixença i, per tant, crec que la
pregunta se l’haurien de formular a vostès: per què no varen
mantenir totes les mesures anomenades “escut social” durant tot
l'any?

I li explic, de novembre 2022 a abril 2023, eliminació del
copagament dels centres de dia. Però el maig ja tornava haver-
hi copagament, i seguíem en situació de dificultat.

Dues pagues extraordinàries, una el desembre 2022 i l’altra
el gener 2023, no és més lògic espaiar-les un poc en el temps
i no una a desembre del 2022 i l’altra el gener del 2023?

(Remor de veus)

Ajudes per demandant d'ocupació, els mesos de febrer i
març.

Miri, per què el seu escut social només arribava als primers
mesos de l'any 2023, si reconeixem que segueix persistint una
situació de dificultat,...

(Remor de veus)

Les persones necessiten...

(Alguns aplaudiments)

... les persones que necessiten ajudes, les necessiten no de
forma puntual i conjuntural, les necessiten de forma
continuada. Semblava més, i em sap greu haver-ho de dir,
semblava, jo no vull dir que ho fos, però semblava més un escut
electoral per a vostès que un escut social per als més
vulnerables.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.7) Pregunta RGE núm. 6084/23, presentada pel
diputat Sr. Ares Fernández i Lombardo, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a línies de la política
lingüística.

Pasamos a la séptima pregunta, RGE núm. 6084/23, que
formula Ares Fernández, del Grupo Socialista. Tiene la
palabra. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia, Sr. Conseller Bauzá.
Segons l'estructura del seu Govern, vostè és qui lidera la
política lingüística del Govern de les Illes Balears. Per tant, jo
li deman si pot concretar -concretar- quines són les línies de la
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política lingüística que ha de liderar vostè i coordinar des de la
seva conselleria?

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president, molt bon dia a tothom, moltes
gràcies, Sr. Diputat. Les principals línies estratègiques en
matèria de política lingüística que durem a terme tenen a veure
amb els principals objectius que ens hem marcat dins l'Institut
d'Estudis Baleàrics.

Primer, foment de la llengua catalana en tot el seu conjunt.

Segon, fer feina perquè la llengua catalana sigui reconeguda
a llocs on tengui poca presència.

Tercer, formació...

(Remor de veus)

..., formació per als ciutadans -tranquil·litat-, formació per als
ciutadans.

I quart, convocatòries dels certificats de tots els nivells.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Fernández, tiene la palabra.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. És clar, miri, jo li faig aquesta
pregunta perquè a la seva compareixença a la comissió vostè va
dir que, és clar, protegiré l’ús de la llengua catalana, fomentaré
la llengua catalana. I, és clar, està molt bé això que vostè acaba
de dir ara, però és un poc confús respecte del que fan i del
passa les darreres setmanes.

Per recordar: primer, signen un acord de govern amb VOX,
que, evidentment, el que fa és anar contra els consens dels
darrers quaranta anys.

Segon, durant l'estiu s'oblidaren de la política lingüística a
l'estructura del seu govern i fa quatre dies la recuperen sense
concretar gaire cosa, a diferència del que vostè ha fet ara
mateix.

Tercer, compareix VOX i presenta una proposició de llei on
crea una mena d'oficina de persecució lingüística,
antiestatutària, amb la qual vostès es varen comprometre, però
sembla que no es varen comprometre molt, sembla que només

es varen comprometre al títol d’aquella oficina i es veu que no
a allò a què es dedicaria. 

I quart i per últim, aquest cap de setmana, el conseller
d'Educació diu que: “ell no tem cap conflicte, perquè la lliure
elecció de llengua només es donarà a les etapes primerenques”,
d’acord. Però és que ahir els seus socis de govern presenten una
iniciativa dient que no, que a totes les etapes, no només a les
etapes primerenques i pràcticament ja. 

Encara sort, Sr. Bauzá, que el seu govern havia de ser un
govern monocolor i veritablement molt més clarificador que el
que havíem tengut fins ara, encara sort. Alguna cosa li diria, Sr.
Bauzá, vostè que lidera les polítiques lingüístiques, alguna cosa
hauria de dir vostè, per exemple sobre algunes qüestions, com
l’eliminació del requisit del català a la sanitat. Ho dic perquè
crec que no hauríem de fer, com fa el seu company el Sr. Vera,
que la setmana passada, a un decret llei eminentment educatiu,
ell -filòleg català- no defensa aquest decret llei, casualitats, Sr.
Bauzá. Jo entenc que es vulguin arribar a sentir una mica
incòmodes, i els ho dic perquè jo mostraré una foto, però amb
una mica més de respecte, fa deu anys 100.000 persones, no,
no, 100 persones els varen dir per aquest camí no. Ja pot dir
que no, però és que vostès en el seu partit també varen tenir
alguna discrepància fa deu anys.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Bauzá, té el suport del Grup Parlamentari Socialista per
defensar la llengua catalana, la normalització lingüística i fer
valer l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Sr. Fernández, vull que sàpiga una cosa. Miri, ja tenim
programació feta d'aquí endavant. Hem duplicat els cursos, per
tal que ningú, ningú no es quedi fora. A les convocatòries de
certificats hi haurà tots els nivells, tots. Mirin, els avanç que
aquest govern, mitjançant l'Institut d'Estudis Baleàrics, està
preparant, en coordinació amb la Conselleria de Salut, un pla
de formació perquè tot el personal sanitari pugui millorar el
domini de la nostra llengua. 

Miri, Sr. Diputat, hi ha un refrany que diu “les obres fan el
mestre”. Ara li pas a detallar les obres que feren vostès: no
deixaren cap tipus de programació per als darrers trimestres
d'enguany quant a formació; no tothom tenia cabuda en els
cursos de formació de la passada legislatura; a les
convocatòries de certificats, no feien ni el nivell 2, ni
llenguatge administratiu; i, molt important, els anys 2022 i
2023 no hi va haver cap tipus de curs específic dirigit al
personal sanitari...

(Petit aldarull)
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Molt humilment, molt humilment. Per part de la nostra
conselleria i per part de l'Institut d'Estudis Baleàrics, farem
feina a favor de la nostra llengua i exercirem les nostres
competències. Per això ens varen elegir els ciutadans i
complirem amb la nostra paraula.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.8) Pregunta RGE núm. 6236/23, presentada pel
diputat Sr. Damià Borrás i Barber, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a decisions sobre el Port de Maó. 

Passam a la vuitena pregunta RGE núm. 6236, que formula
el diputado Damià Borràs del Grupo Socialista. Té la paraula.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Sí, bon dia, gràcies president. Bon dia. L’Ajuntament de
Maó ha vingut reclamant per unanimitat des de 2010, que
l’ajuntament recuperi el seu lloc en el consell d'administració
d'Autoritat Portuària i tots els grups municipals hauran defensat
i el PP més fort ningú, que mentrestant el consell ha de cedir la
seva plaça a l'ajuntament, governi qui governi. Així s'ha vingut
fent des de 2011.

Ara el President del Consell ha decidit que ell, ell mateix,
és qui millor per representar els interessos del port de Maó, i
així divendres passat el Consell de Govern de la Sra. Prohens,
vostè, Sr. Lafuente, va designar el Sr. Vilafranca, a proposta
del Sr. Vilafranca. Es va rompre així una llarga tradició de
lleialtat institucional.

Sr. Lafuente, vostè ha estat regidor de Maó, considera vostè
que l'Ajuntament de Maó ha de tenir veu i vot en les decisions
que es prenguin sobre el seu port? 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y señores
diputados, buenos días a todos. Me pregunta el Sr. Borràs sobre
un tema reglado, una materia que está regulada en la norma,
que determina cómo debe ser la composición del consejo de
Autoridad Portuaria, en vigor desde hace tiempo y que en los
últimos años ustedes, que han tenido responsabilidades de
Gobierno, no las han cambiado para nada. En esta norma
establece que los cuatro consejos insulares tienen que nombrar
un representante y a los cuatro consejos insulares les
corresponde esta competencia de nombrar a su representante. 

Por tanto, este gobierno es respetuoso con la norma y con
la autonomía de los consejos insulares y con lo que establece la
ley. Estamos convencidos, totalmente convencidos que
Autoridad Portuaria, el consejo de administración de Autoridad
Portuaria tendrá en cuenta cualquier propuesta positiva que
venga del Ayuntamiento de Mahón, del Ayuntamiento de Es
Castell, que también tienen una parte importante de su
municipio en ese puerto, o de cualquier ayuntamiento de la isla
de Menorca, en una infraestructura necesaria que tiene carácter
supramunicipal. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, tiene la palabra.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Sí, gràcies. Per tant, no sap si convé o no convé. Miri,
segons el Sr. Vilafranca, l’activat en el port de Maó té una
repercussió insular, cert, i també té repercussions particulars.
Segons consta en la seva declaració d’incompatibilitats, el
president Vilafranca està en excedència de l’empresa nàutica
Sasga Estribor, on no hi feia precisament de grumet, creguin-
me. El Grup Sasga gestiona més de 650 amarraments en el port
de Maó, una part important dels quals, per cert, Autoritat
Portuària ha de tornar adjudicar ja. 

Ves per on, la norma és la norma, Sr. Lafuente, el Consell
de Mallorca sí que ha cedit el seu lloc a la batlessa d’Alcúdia.
I, coses de la vida, divendres passat en el mateix Consell de
Govern que va designar Vilafranca, vostès van deixar el
Consell de Menorca sense la representació que fins ara tenia en
el consell d’administració de Ports IB, on sí, en canvi, sí hi ha
la batlessa de Ciutadella, tot i que amb el nom mal escrit. I,
paradoxes de la vida, han posat a Ports IB un regidor de Palma,
no sabem ben bé per quina repercussió. La Sra. Prohens ha
exclòs del Consell de Menorca de Ports IB i el Sr. Vilafranca
ni s’ha queixat. Deu ser que no té repercussió insular el port de
Ciutadella, perquè que Sasga no operi a Ciutadella ni a
Fornells, ben segur que no hi té res a veure.

Ara, Sr. Lafuente, si volen tenir una solució, els l'oferesc,
poden cedir un dels quatre llocs que té el seu govern, el seu
mateix, o el del director general de Costes i Litoral o el de la
consellera Marta Vidal, que deu voler amnistiar la mar, ara que
ja està amnistiat el sòl rústic, o el del Sr. Ramis d’Ayreflor...

(Remor de veus)

Tenen on triar, o és que no hi volen l’alcalde de Maó a
Autoritat Portuària, perquè no volen intrusos al consell
d’administració d’Autoritat Portuària? Permanezcan atentos a
sus pantallas.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Gracias, Sr. Borràs, por sus
reflexiones. Mire, me sabe mal que usted aquí en el pleno del
Parlamento venga a confirmar que el Sr. Héctor Pons lleva
ocho años incumpliendo sus obligaciones como vocal en el
consejo de administración de Autoridad Portuaria, porque su
función era la de ser representante del Consell Insular de
Menorca, no del equipo de gobierno del Ayuntamiento de
Mahón, y usted parece que ha defendido lo contrario. 

Pero es verdad, la cantidad de proyectos que tiene
Autoridad Portuaria, olvidados en el puerto de Mahón es una
muestra importante de la falta de eficacia de los anteriores
gestores, han olvidado el puerto de Mahón, que tienen una
estación marítima que está en una carpa, han olvidado la
mejora de los accesos, han olvidado la mejora de la zona del
fondo (...), han olvidado la zona de Cala Figuera, el varadero
ha salido a concurso dos veces y ha sido fallido, y así
podríamos seguir la lista importante. Y la iniciativa más
conocida del Sr. Héctor Pons fue la de la reordenación del
tráfico, que fue tan catastrófica que tuvieron que rectificar de
forma inmediata, después de una gran inversión por parte de
Autoridad Portuaria...

(Alguns aplaudiments) 

... y de haber pintado de colores las calles del puerto de Mahón.

Por tanto, lo que usted ha reconocido y la realidad creo que
demuestran que el cambio de opinión del Sr. Vilafranca en el
consejo insular está plenamente fundado. Y claro, aquí lo del
federalismo insular de boquilla, que había anteriormente, que
desde el Consolat de la Mar se decía lo que se tenía que hacer
en el consejo insular, ya ha pasado a la historia. 

Muchas gracias. 

I.9) Pregunta RGE núm. 6086/23, presentada per la
diputada Sra. Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a proposició de llei de persecució
lingüística.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la novena pregunta RGE núm. 6086/23, que
formula Pilar Costa del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, Sra. Estarellas, el
passat dimecres la Mesa del Parlament va acordar enviar al
Govern, a vostè, la proposició de llei de persecució lingüística
de VOX, perquè el Govern manifesti el seu criteri sobre la
presa en consideració, així com la conformitat o no, a la
tramitació que suposi l’increment de les despeses, que és clar
que això suposa un increment. Des que la presidenta Prohens

governa, la primera mesura que ha pres ha estat la de la
persecució de la nostra llengua. Ara diuen que no en sabien res,
de la proposta de VOX. Jo no sé si és que ens prenen el pèl o
és els ho estan prenent a vostès, perquè vaja negociadors del
Partit Popular han posat vostès!, es reuneixen a una comissió de
seguiment del pacte, no sé què varen parlar allí, i resulta que els
colen una llei, una llei -repetesc- que persegueix la nostra
llengua. 

Ara que el Parlament ha donat el Govern quinze dies per
manifestar-se, tenen una ocasió d’or per esmenar aquest nyap.
Tenen quinze dies, en quin sentit es pronunciaran, Sra.
Consellera?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

 Moltes gràcies, president. Senyors diputats, bon dia. No sé
si contestar aquesta pregunta, però jo tenc una proposició que
diu: “Creació de la Oficina de garantia de la llibertat
lingüística”. No sé què diu vostè, però bé, suposam que és la
mateixa, hem de ser puristes.

Com vostè bé diu, tenim quinze dies, aquest govern, per fer
els tràmits necessaris, segons el que estableix l'article 139 del
Reglament d'aquesta cambra, i, per tant, farem exercicis dels
quinze dies que ens pertoquen.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, tiene la palabra.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Miri, Sra. Consellera, són vostès
molt covards, perquè ara tenia una oportunitat d’or per dir què
farà el Govern. No val posar cara de “ai, jo no volia”, “és que
m'obliguen els acords amb VOX”. Digui clarament quin serà el
criteri que manifestarà el Govern. Ja està bé d'escudar-se en
VOX. Si resulta que a vostès els colen les lleis i no se
n’adonen, han de marxar per ineptes i si hi estan d’acord...

(Alguns aplaudiments)

... i si hi estan d'acord estan traint la nostra llengua i el nostre
poble i el que més en dol és que ho fan enganyant la gent dient:
“Ai, no, és que nosaltres no volem, però ens obliguen”, ja està
bé de fer aquest teatrillo, especialment la presidenta Marga
Prohens, que és la màxima responsable del deteriorament que
estan provocant a la nostra llengua, i això els passarà factura. 

Per cert, tampoc no es van adonar que l'altre dia VOX va
presentar una PNL que suposarà que torni la confrontació a les
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aules? D’això supòs que es varen assabentar perquè ho han
firmat en un acord amb aquest partit.

Però nosaltres els reiteram que tenen els nostres vots, els
vots del Grup Socialista gratuïtament i els proposam fer quatre
coses: manifestin el seu criteri en contra dins aquest termini de
quinze dies, demanin un informe a l'Advocacia de la comunitat
autònoma, un altre al Consell Consultiu, i, per últim, votin en
contra en aquest parlament de la presa en consideració
d'aquesta proposició de llei. 

Les esmenes no són una solució ni una sortida. Amb els
seus vots i els nostre ho podem evitar.

I la Sra. Prohens, en primera persona, si no fa això, serà la
responsable del pitjor atac a la nostra llengua que ha patit
aquesta comunitat autònoma.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, se ha acabado el tiempo. Sra. Estarellas, tiene la
palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Bé, Sra. Costa, jo crec que setmana darrere setmana en
aquesta sala es parla del tema lingüístic i setmana darrere
setmana aquest govern contesta des dels múltiples consellers,
fins i tot la presidenta, quina és la nostra postura davant el tema
lingüístic. Crec que no hem..., una altra cosa és el que vostès
volen entendre, el que vostès volen interpretar i el que a vostès
els convé per a la seva oposició.

Com he dit, tenim quinze dies per dur a terme els tràmits
que ens queden emparats en la legalitat i els exercirem.

De fet, vostès també actuaren com consideràvem quan ho
havien de fer a l'anterior legislatura, des de 2019 fins ara, que
són a l'oposició, varen prendre en consideració una de les 29
proposicions de llei que vàrem presentar. No devia ser el
mateix moment. Sense contestar, per exemple, una que afectava
un tema tan sensible com la proposició de llei per la qual m'han
demanat en diverses ocasions de la derogació de la Llei 2/2018,
de 13 d'abril, de memòria i reconeixement democràtics de les
Illes Balears, que va presentar el Grup VOX. 

En aquell moment, la Sra. Cano, diputada del Grup
Parlamentari Socialista, va deixar clar -i així consta al Diari de
Sessions- que el seu grup no donaria suport a la proposició de
llei que, segons la Sra. Cano, obviava que tenguérem una
dictadura de quaranta anys on no hi havia drets ni llibertats, on
es va represaliar, assassinar, etc.

Com veuen, aquest govern té les mateixes opcions que
tenien vostès, podem informar o no, que és el que solia fer el
Govern de la Sra.  Armengol.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

I.10) Pregunta RGE núm. 6075/23, presentada per la
diputada Sra. Maria Ramon i Casas, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a massificació
turística.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la décima pregunta, RGE núm. 6075/23, que
formula Maria Ramon, del Grupo MÉS per Mallorca. Té la
paraula.

LA SRA. RAMON I CASAS:

Gràcies, president. Presidenta, diputats diputades, bon dia.
Fa unes setmanes aquí mateix el conseller Bauzá va reconèixer
que sí, que hi havia massificació turística i 24 hores després va
matisar que en certs moments de l'estiu ens sentim saturats,
però no és massificació turística.

Enguany han arribat 17 milions de turistes, rècord absolut,
i només el mes de juliol 3 milions, s’ha multiplicat així la
població que tenim a les Illes Balears.

Males temporades ja són les que patim els residents, no
podem anar a les platges, no poden circular pels nostres carrers
o no podem tenir un ca nostra a preu digne.

La meva pregunta és: quines mesures concretes s'aplicaran
per fer front a aquest certs moments de saturació que patim els
residents? Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Moltes gràcies, Sra. Diputada.
Les mesures concretes que vostè demana aniran encaminades
en la següent direcció: eines per al Consell de Mallorca per
combatre l'oferta turística il·legal, alguna ja s'ha publicat avui
en el butlletí oficial; introducció de les noves tecnologies i de
la intel·ligència artificial dins l'àmbit de gestió turística, per
donar informació tant a turistes com a residents, i així facilitar
la convivència entre tots; suport a polítiques d’aquest govern i
d'altres administracions que vagin encaminades a la millora
eficient de la gestió dels serveis i competències, que ens ajudin
a minimitzar aquesta sensació de saturació que en qualque
moment de la temporada vivim.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ramon.

LA SRA. RAMON I CASAS:

Gràcies, conseller, per aquestes mesures. Coincidirem que
vivim en un territori fràgil i finit, i, evidentment que necessitam
receptes contràries al creixement desbocat i sense límits.
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Necessitam limitar els creuers i els megacreuers.
Necessitam que deixi de venir un avió cada 60 segons.
Necessitam tenir les claus de ca nostra, és a dir, gestionar els
ports i els aeroports. Necessitam davallar l’índexs de pressió
humana que patim. Però també necessitam decréixer
turísticament i diversificar la nostra economia, perquè no,
decréixer turísticament i diversificar l'economia no és sinònim
que no hi hagi d’haver turisme, que hagi de desaparèixer, com
molts volen fer creure.

És sinònim de reduir els visitants que vénen perquè els
residents puguem gaudir de la nostra illa quan vulguem. És
sinònim de limitar l'entrada de vehicles, perquè no en tenguem
més d'un per persona. És sinònim de garantir un treball digne
per a totes les persones d'aquesta terra i que deixin de patir
càrregues inhumanes de feina. I és sinònim de poder viure i
tenir un ca nostra. 

Fa més d'una dècada teníem 10 milions de turistes i érem la
primera comunitat autònoma en renda per càpita; ara, amb
quasi el doble, som la novena i anam baixant...

(Remor de veus)

Hem de triar transformació o col·lapse. Hem de triar tenir
un futur. Hem de triar viure millor.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Sr. Bauzá.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Miri, Sra. Ramon, l’augment de quasi el 25% de places
turístiques dins aquests darrers vuit anys no ha vengut
acompanyat per la millora d'infraestructures viàries ni dels
serveis de transport públic o policia ni tan sols en el 25%.

En tot cas, li he de dir una cosa, aquesta saturació, aquesta
sensació de saturació que emet aquest conseller o la seva versió
de massificació per tot arreu sempre i en qualsevol
circumstància que vostès no es cansen de repicar, només té uns
responsables, unes accions fetes i unes conseqüències: 2015-
2019 Turisme, MÉS; 2019-2023, Turisme, PSOE; modificació
de la Llei turística 8/2012, conseqüència: 115.000 places
turístiques més...

(Alguns aplaudiments)

Però... però li he de confessar una cosa. Li he de confessar
una cosa: que darrere el missatge hipòcrita de massificació que
mantenen vostès després d'estar vuit anys al Govern i no fer
absolutament res, no s'hi amagui..., la meva sorpresa és que no
s’hi amagui una intenció de seduir a a una part de la població
que podem viure sense turistes. 

Jo no crec en aquesta versió, que vostès estan disposats a...

(Remor de veus)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. 

I.11) Pregunta RGE núm. 6235/23, presentada per la
diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup
Parlamentari Socialiusta, relativa a gratuïtat del transport.

La undécima pregunta RGE núm. 6235/23 la formula
Amanda Fernández del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, Sr. President. Bon dia diputats i diputades. Aquests
dies hem escoltat o llegit als mitjans de comunicació
declaracions sobre la gratuïtat o la no continuïtat de la gratuïtat
del transport públic. Sra. Vidal, quina és la valoració que fa
vostè de la gratuïtat del transport públic que s'ha aplicat aquest
any?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Vidal.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gràcies, Sr. President. Recordar que la gratuïtat és una
subvenció de l'Estat, és un ajut puntual i que finalitza el 31
desembre de 2023. Fins avui, que estem a dia 3 d'octubre de
2023, no s’ha rebut ni un euro d'aquests 44 milions
compromesos, malgrat que els havíem de rebre trimestralment.
Fins que no sapiguem si es continua o no amb aquest ajut per
part de l'Estat, no podem prendre una decisió.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández su turno.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies. En aquest moment on la cistella de la compra, com
hem dit, és la més elevada, on aquest curs ha estat l'inici més
car de la història, on el combustible està a un preu elevadíssim
-i els ho recordaré, perquè no sé quina comunitat autònoma
viuen, Sra. Cirer- que aquí durant els mesos d'hivern hi ha més
atur i, per tant, durant aquesta època és quan tenen més
necessitats les famílies...

(Alguns aplaudiments)
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... és important protegir les famílies, amb l’escut social de l’any
passat, una de les mesures, fins i tot abans que Madrid decidís
finançar-ho, una de les mesures que incloïa aquest escut social,
era la gratuïtat del transport. Amb aquesta mesura es varen
augmentar en un 60% els usuaris del TIB, i això era un
benefici, no només per a les butxaques dels ciutadans i les
ciutadanes, sinó també, per suposat, per a temes de
sostenibilitat i de cura del medi ambient. Però ara ens trobam,
per una banda, gent que renuncia directament com passa a
Palma o gent que espera, efectivament, que Madrid ens doni els
doblers. Vostè ara ha dit que no hi ha destinat ni un euro, he
llegit en unes declaracions seves que deien 3 milions, no sé on
és la seva congruència. 

Però dit això, és un tema de prioritats. A vostès els sobren
els doblers quan volen, vostès poden eliminar un impost que
beneficia bàsicament les grans fortunes. Si vostès el que volien
era ajudar aquells ciutadans que rebran l’herència dels seus
padrins i padrines, un hortet o una caseta, que han guanyat amb
la suor del seu front, podrien simplement modificar les
càrregues fiscals a aquestes situacions. Però no, han decidit fer
una eliminació de tot l’impost, que a qui beneficia és a les
grans fortunes i, per altra banda, va en detriment de tota la resta
de ciutadania, perquè retallen ajuts, com podria ser el transport
públic, ja que el Sr. Costa deia que necessitava 43 milions
d'euros, vostès, amb aquesta eliminació, no recaptaran 120
milions d'euros, tripliquen el que estam parlant, que podrien
destinar a serveis públics, a ajuts com el del transport gratuït,
però tenim i vostès decideixen això.

La Sra. Prohens en el seu discurs d'investidura ho va dir
molt clar, ells fan bandera de llibertat i els ciutadans elegiran,
podran pagar, si poden, el bitllet de bus. I també va fer bandera
de canvi, aquí el tenim, canviam protegir famílies per beneficiar
grans fortunes. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gracias, presidente. Miri, fer política és gestionar l’escàs,
l’escàs són els doblers, són els recursos públics, això és
l'escàs...

(Remor de veus)

A partir d'aquí, jo li garanteixo que, independentment de la
decisió que prengui el Govern central, cap persona que no es
pugui pagar el bitllet no podrà emprar el transport públic. Això
li ho podem garantir, perquè una qüestió és la gratuïtat total i
una altra cosa és la gratuïtat per a col·lectius, per trams, per
bonificacions. Vostè creu que vostè o jo no ens podem pagar el
bitllet de l’autobús?

(Alguns aplaudiments)

El que no té sentit...el que no té sentit ...

(Continua la remor de veus)

¿Puedo continuar?

EL SR. PRESIDENT:

Sí.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

El que no té sentit és que l’Estació Intermodal estigui com
està, que no tinguem conductors per als autobusos i per als
trens i que la gratuïtat sigui universal només per dir un titular
que tenim un transport gratuït per a tothom. Nosaltres estam a
l’espera de prendre, de veure quina és la decisió del Govern
central per saber amb quins recursos comptem. Nosaltres estem
recabant les dades per veure nosaltres quina política volem fer
al respecte i abans de 31 de desembre, òbviament, hem de tenir
una decisió presa.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.12) Pregunta RGE núm. 6088/23, presentada per la
diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup
Parlamentariu Socialista, relativa a negocis immobiliaris i
decret llei.

Pasamos a la pregunta número 12, RGE núm. 6088/23, que
formula Mercedes Garrido del Grupo Socialista. Tiene la
palabra.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores i senyors
diputats. Bon dia, Sra. Consellera. La setmana passada ens deia
que vostè complia amb l’obligació de presentar la seva
declaració d’interessos quan podia, perquè clar, vostè, com a
bona jurista, sap que les lleis es compleixen quan un pot o quan
un vol, però no quan està obligat a complir-les. Crec que ens
vol prendre el pèl, però no ho aconseguirà. 

Els esdeveniments de les darreres setmanes, que hem anat
vivint a poc a poc, com una espècie de serial, han cobrat sentit
d'una manera completa quan hem pogut llegir, a la fi avui matí
aquest decret llei, que era com a esperar el messies, perquè fa
mesos que l'esperam, ha arribat avui matí...

(Remor de veus)

...quan hem pogut llegir aquest decret llei. Per tant, cobra sentit
que l’advocada que defensava infraccions urbanístiques, en
aquest moment fa una amnistia urbanística. Cobra sentit que
l’agent immobiliària que feia d'intermediària a la compra de
solars i edificis, en aquest moment fa una desregulació,
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incrementant el sostre edificable, incrementant alçades i amb
una nova figura especulativa de l'habitatge a preu limitat. 

A part de l'amnistia urbanística, veurem pelotazos
urbanístics, Sra. Consellera? A Onda Cero ens va contar que “si
me interesase el dinero, estaría en mi despacho”. ¿Qué le
interesa, Sra. Vidal?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gracias. Mira, me interesa, y mucho, que cuando me gire de
aquí a cuatro años, pueda mirar atrás y deje una comunidad
autónoma mejor de la que me he encontrado. Eso es lo que me
interesa y eso es lo que me mueve.

(Alguns aplaudiments) 

Dice que se ha leído el decreto. Yo lo dudo, porque yo la
conozco y usted es una señora inteligente y estudiosa, pero
cuando le conviene. Entonces, que me hable de amnistía,
cuando su jefe en el Gobierno central está haciendo lo que
hace...

(Alguns aplaudiments) 

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

He cometido un error con el cronómetro. Tiene un minuto
y medio...

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Creo que me quedaba un minuto y medio, más o menos.

Bé, moltes gràcies, Sr. President. Sra. Vidal, la Sra. Prohens
va convocar tots els grups politics i els va dir que oferia grans
pactes i acords en aquesta comunitat autònoma, un d’ells era el
pacte sobre habitatge. Avui hem pogut veure el decret llei
publicat en el BOIB, res més no n'hem sabut.

Vostè no ha dialogat ni amb els socis, ni amb el propi
Govern, tres vegades li han tomat en el consejillo, divendres
passat li varen tomar. No ha dialogat amb els socis de govern,
no ha dialogat amb els usuaris dels habitatges, perquè són els
grans desapareguts d’aquest decret llei. Ara veim què li
demanaven, li demanaven una amnistia per als habitatges
il·legals, i és el que ha fet. La Sra. Prohens té la seva amnistia,
Sra. Prohens, amb manco de 84 dies des que va prendre
possessió del seu govern, ja té una amnistia, enhorabona!

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Muchas gracias. Aquí el que passa és -i no m'estranya-, que
el pacte, el PSIB-PSOE no vol que es parli del resultat de la
seva gestió. No vol que es parli d'habitatge, és normal, jo ho
entenc, amb les dades de juliol de 2015 a juliol de 2023, els
resultats del govern de la gent són els següents: augment de
preu de venda de més del 90%, augment del preu de lloguer
més del 80%; segons dades de l'INE, del segon trimestre de
2015 al segon trimestre de 2023, augment de preu de venda a
Balears d’un 62,79% i cada any es va multiplicant i
multiplicant, i som els campions d'Espanya amb aquesta
dubtosa bona herència i bon camí. 

Nosaltres, estem aquí per solucionar-ho, en un temps
rècord, en menys de dos mesos hem fet un decret llei de
mesures urgents i extraordinàries per solucionar aquesta
emergència d’habitatge.

I ara, per molt que ho intentin impedir, farem molta feina
també, com hem fet fins ara, per implementar-lo, per
assegurar-nos que té els millors resultats en el menor temps
possible. I aquesta és la nostra tasca i ningú, ni tan sols vostè,
em distraurà de fer-ho.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.13) Pregunta RGE núm. 6089/23, presentada pel
diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa esmenes a la reforma fiscal.

Pasamos a la pregunta número 13, RGE núm. 6089/23, que
formula Llorenç Pou, del Grupo Socialista. Té la paraula.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Vicepresident, s’acosten
els cent primers dies i la principal mesura que vostè ha pres ha
estat la reducció de l’impost de successions i donacions, amb
una rebaixa fiscal amb un cost de 500 milions d'euros en
aquesta legislatura, que, bàsicament, beneficia els més rics i
poderosos, i que és un autèntic bunyol jurídic.

Miri, ahir va acabar el període de presentació d'esmenes i,
com diu el conseller Vera, dato mata relato, 32 esmenes entre
el seu grup i el Grup de VOX, a un impost de successions que
era gairebé perfecte.

Jo crec que han de reflexionar una miqueta, i els diré més,
tristament, ni quan vostès s’esmenen encerten, perquè ja els puc
dir que el problema del qual es queixaven tots els experts
continua sense resoldre, de manera que l'enganyi als ciutadans
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continuarà. A no ser que s'aprovin les esmenes del Grup
Socialista, que sí que són correctes...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... i eviten el problema.

En qualsevol cas, el que tenim aquí és que vostès han pres
part dels rics i els poderosos, la ciutadania té autèntics
problemes, com problema és que la benzina es trobi en preus
històrics. Per això, davant posar l’esment en només els rics i els
poderosos, els plantejam una bateria, com, per exemple,
mantenir en aquest 2024 la gratuïtat del transport públic; com
fer cas a la gent que té problemes per pagar la hipoteca i
incrementar la deducció del cost de les hipoteques variables,
perquè això és el que succeeix a la gent.

I, per tant, aquestes i altres mesures que estan dins la
proposta que li vàrem fer a la presidenta en aquest context, que
va dir ella, del diàleg social, li demanam, Sr. Costa: continuarà
vostè amb mesures que només beneficien els rics i els
poderosos o començarà a fer cas de la gent normal i corrent que
realment té problemes?

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Moltes gràcies, Sr. President, molt bon dia, senyores i
senyors diputats. Moltes gràcies, Sr. Pou, per la seva pregunta.

Avui ja sabem què pensa el Partit Socialista en relació amb
el decret llei que va aprovar aquest govern, moltes gràcies per
haver presentat les esmenes. Ara resulta que el que els
molestava al Partit Socialista era el mateix decret llei i, per tant,
a una de les seves esmenes el que proposen és derogar el decret
llei, transformar la baixada d'imposts en una nova repartidora
electoral, això és el que volen fer vostès.

A vostès el tema del valor de referència o dels no-residents
els resulta absolutament indiferent, de les seves esmenes podem
concloure tres coses: primer, vostès mai no haurien baixat els
imposts als ciutadans de les Illes Balears...

(Alguns aplaudiments)

..., i molt menys no haurien eliminat l’impost sobre successions
i donacions.

Dos, els ha caigut molt malament que el Govern de les Illes
Balears de Marga Prohens ho hagi fet.

I tres, si vostès tornen governar, esper que no passi mai en
la vida, aquesta comunitat autònoma, tornarien pujar els

imposts als ciutadans de les Illes Balears i es faria pagar
l'impost sobre successions...

(Remor de veus9

Això és el que vostès volen fer.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pou, tiene la palabra.

EL SR. POU I GARCIAS:

Sí, Sr. Costa, vostè el que ha fet amb les seves esmenes,
d'entrada és reconèixer que es varen equivocar.

En segon lloc, i aquí parli amb els experts, veurà que no han
resolt el problema, l'han cronificat, i que han enganat els
ciutadans. Vagi a les notaries, parli amb els experts i veurà com
la gent fins ara no fa ús de les bonificacions. I això el
perseguirà, perquè vostè el balanç que té és d'una persona que
va fer retallades amb Bauzá, que ara fa enganys i que en cap
moment no es preocupa de les persones i dels problemes
reals,...

(Alguns aplaudiments)

... perquè vostè es fa enfora i defuig els problemes reals:
benzina, poder adquisitiu.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, tiene la palabra.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. Miri, Sr. Pou, algunes de les esmenes de
les 50 i busques que han presentat les podem consensuar amb
vostès, les referides a les deduccions de l’IRPF estam disposats
a consensuar-les amb vostè.

Ara, això sí, Sr. Pou, no ens parli de desigualtat i de
redistribució. Miri, aquest mes, titulars d'aquest mes d'agost:
“Palma se acerca a la desigualdad de Estados Unidos”,
governant vostès. Titular també del mes d'agost: “Se han hecho
más casas para ricos en los últimos ocho años que en tota la
història”. Sr. Pou,...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)
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... no ens parlin de desigualtat i de redistribució, amb vostès
s'han capolat les rendes mitjanes d'aquestes illes, amb vostès
governant els darrers vuit anys.

Miri, Sr. Pou, li puc garantir una cosa, cap ciutadà de
Balears no pagarà una herència dels seus pares o per una
herència dels seus pares mentre nosaltres governem, però
haurem de pagar durant molts d'anys la seva nefasta herència,
la que ens han deixat en aquestes illes. Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT.

 Muchas gracias.

I.14) Pregunta RGE núm. 6090/23, presentada pel
diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a dimissió del director general d’IB3.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6090/23, que formula
Marc Pons, del Grupo Socialista.

Silencio por favor. Tiene la palabra, Sr. Pons.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. Que el Govern de Marga
Prohens no ha començat amb bon peu és un comentari que es
repeteix cada vegada més...

(Remor de veus)

... entre la gent que segueix la política del dia a dia. I ho fan, a
més a més, acompanyat d'alguns exemples, n'hi posaré un: la
Sra. Prohens celebrarà els 100 dies en el Consolat de Mar amb
el periodista i director, periodista i socialista, Jordi Bayona,
dirigint IB3, tota una estratègia que li ha sortit la mar de bé.
Sra. Prohens, ja ho veu, pressiona fins baix el Sr. Manresa
perquè se'n vagi, i resulta que com que ni té l’elegància de
saber-ho pactar, el que fa és que acaba trobant un bullit que no
sap després com l'ha de resoldre o el resol amb una fugida cap
endavant. De quina manera? Menyspreant, si fa falta, aquest
parlament; cinc, cinc dies han donat només als grups de
l'oposició perquè presentin noms, quan el normal és que hi hagi
almanco un mes. I d’aquests cinc primers dies, el primer ja
diuen: qui serà el candidat? I no només açò, sinó que el
candidat ja surt i confirma que ho serà ell.

Tot un exemple d'elegància i de voluntat de cercar el diàleg.

I davant d'açò, jo li he de demanar, Sra. Consellera, per què
van fer aquesta pressió per fer fora el Sr. Manresa? I el que
encara és més important, estan disposats de ver a seure’s i
cercar espais d'acord per trobar un director que realment es
mereixi el lloc que ha d'ocupar? Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. President. A mi m’ha fet, el comentari,
molta gràcia, que vostès ens acusen de mil coses, i ara resulta
que estam en mans d'un socialista.

(Algunes rialles)

I nosaltres, és a dir, forçar qualque cosa per deixar el
consell d'administració, com es va votar lliurement entre els
membres del consell d'administració, que, de manera interina
fos el Sr. Bayona; és a dir, fins i tot d’això hem de retre
comptes?

Doncs, digui’m vostè quin problema hi té.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pons, tiene la palabra.

EL SR. PONS I PONS:

Li tornaré repetir: estan disposats o no a consensuar un
nom? Estan disposats a pactar i cercar aquí un espai d'acord, sí
o no? I si la resposta és aquesta, que ja entenem que no, agafen
un mal camí, han agafat un perfil que no pertoca.

Necessitam un director d’IB3 amb visió transversal i
trajectòria dilatada; necessitam un director d’IB3 que conegui
molt bé tot l’espectre periodístic; necessitam un director d’IB3
que anteposi els interessos d’IB3 per davant dels interessos del
Govern de les Illes Balears;...

(Remor de veus)

... necessitam, i un professional que en el moment en què la
presidenta Prohens tengui la temptació de telefonar el director
per donar ordres, perquè hi ha una notícia que no li ha agradat,
davant es trobarà una persona amb criteri propi, que li dirà: no,
Sra. Prohens, jo no estic a les seves ordres, la meva
responsabilitat és fer funcionar de manera independent IB3.

I el perfil que vostès han agafat és un perfil que no
acompleix aquests requisits que jo els deman.

Per tant, s'ho replantegin, cerquin l’acord, cerquin el bé
d’IB3, perquè si no l'únic que demostraran és la intenció de
voler controlar des del Govern la Radiotelevisió Pública de les
Illes Balears.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, tiene la palabra.
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LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Bé, Sr. Pons, el que m'agradaria és que digués vostè el que
té en contra del candidat proposat, és a dir, diguin-ho vostès,
perquè nosaltres... És a dir, jo li vaig dir ja, li ho he repetit
quaranta vegades, li vaig dir el dia de la comissió, nosaltres el
que volem és el bé de l’ens, que tengui una estructura com toca,
que funcioni com toca, que els treballadors la sentin com seva,
que també si baixassin un poc per ventura i parlassin un poc
amb el personal que també es treballador d'allà, que crec que és
important comptar amb la seva opinió, i a veure vostès què
diuen.

Jo, disculpi, la pregunta d'avui era sobre la dimissió del Sr.
Manresa. Jo aprofit, el Sr. Manresa va fer una dimissió de
manera voluntària, per suposat ningú no el va dur... digui’m
vostè on hi havia una llei o on s’estava (...) perquè jo no sé on
és, si vostè ho sap digui-m'ho, digui-m'ho.

Després, perdoni, de tanta imparcialitat, el Sr. Manresa va
tenir una estirada d'orelles pel tema del debat electoral. No va
rebre una cridada el Sr. Manresa?

(Alguns aplaudiments)

Tercer, el que més em dol, i aprofit aquest micròfon per
desitjar el millor a la nova etapa al Sr. Manresa, al qual vostè
de manera concurrent cada setmana me’l posa a damunt el
debat d’aquesta taula i jo no vull anar en contra del Sr.
Manresa. Li desitjo el millor en aquesta nova etapa que ell
mateix ha decidit començar.

(Alguns aplaudiments)

I.15) Pregunta RGE núm. 6074/23, presentada per la
diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a transport públic.

EL SR. PRESIDENT:

 Pasamos a la pregunta RGE núm. 6074/23, que formula
Cristina Gómez, del Grupo Mixto. Tiene la palabra.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bon dia, Sr. President. Diputades, diputats, Sra. Presidenta,
Sra. Prohens, impulsar el transport públic col·lectiu i,
concretament, apostar per la seva gratuïtat contribueix a
alleujar la butxaca de les famílies davant de l'elevat preu de
l'energia i del combustible, la qual cosa afecta directament la
vida quotidiana de les persones i alhora incentiven l'ús del
transport públic col·lectiu en el que és la mobilitat obligada i
permet utilitzar-lo d'una manera més segura, econòmica i
sostenible que agafant el cotxe particular.

Així mateix és més inclusiu i, per tant, més just en termes
socials i alhora és peça clau per aconseguir objectius climàtics
i de reducció d'emissions de tot tipus. També millora la
sinistralitat que ens hem marcat com a societat, que té costos
crítics a nivell econòmic, però sobretot personals. A més a més,

el transport col·lectiu permet fer un ús més eficient de l'espai
públic i reduir la congestió a les ciutats i carreteres també de tot
tipus. La capacitat d'un autobús, d’un autocar estàndard permet
transportar els viatgers de més de 30 vehicles privats, i el metro
i ferrocarril convencional poden acollir cents de viatgers amb
un sol comboi. 

El Govern de l'Estat ha autoritzat 124 milions d'euros d'ajuts
a Canàries i a Balears per finançar la gratuïtat del transport
públic enguany, dels quals 43 milions són per a la nostra
comunitat autònoma. Aquesta mesura excepcional que reconeix
la singularitat insular cerca fomentar l'ús del transport públic en
la mobilitat quotidiana i ajudar la ciutadania en un context
d’elevats preus, com he dit, d'energia i combustibles.

Des que a principis d'any es va conèixer la gratuïtat del
transport públic, el nombre d'usuaris pràcticament s'ha duplicat,
per la qual cosa sembla clar que ha estat una mesura
satisfactòria tant per a objectius macro com per a l’economia
domèstica de les famílies.

I la pregunta que li faig, Sra. Prohens, és què pensa fer el
Govern que vostè presideix i també els consells insulars que
estan governats pel seu partit respecte d'aquesta subvenció, que
també ha anat enguany a aquesta comunitat autònoma. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, tiene la palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Gómez, ja em sap
greu que ahir els seus socis li espenyassin aquesta pregunta. 

Com bé sap vostè, la gratuïtat del transport públic durant el
2023 ha estat gràcies a la bonificació del cent per cent del
transport terrestre que es va introduir als pressuposts generals
de l'Estat, via Coalició Canàries, perquè inicialment -vostè ho
sap- el Sr. Sánchez va anunciar la gratuïtat per a RENFE sense
tenir en compte que a les Illes no tenim un servei de Renfe i
que a Menorca, Eivissa i Formentera fins i tot no hi ha transport
ferroviari.

Dit això, el passat 5 de setembre es va aprovar a la fi
l'abonament dels 43 milions per a aquesta gratuïtat, però a dia
d'avui encara no hem rebut ni un euro del Govern d'Espanya del
Sr. Sánchez per fer front a la gratuïtat del transport públic. I qui
ho està fent és aquest govern que bestreu aquests doblers.

I què farà el Govern de les Illes Balears? Idò, reclamar que
arribi tot allò bestret i demanar al Govern central, quan n’hi
hagi, que mantengui la bonificació del transport públic a les
Illes Balears per a l'any 2024.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez.
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LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Bé, aquesta és una mesura que vostè
sap que beneficia especialment la classe treballadora. Sé..., hem
llegit tots que hi havia intenció només de subvencionar
col·lectius com menors d'edat, 16, 22 anys o fins i tot
pensionistes. Que quedi clar que estam a favor que aquests
col·lectius rebin la subvenció, però és ver que no hi ha una
discriminació de classe dins aquests col·lectius. No sempre...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez..., sí, muchas gracias... Sra. Prohens, tiene la
palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, gràcies, Sra. Gómez. Ja li ho he dit, quan hi hagi Govern
a Espanya demanaríem allargar aquesta bonificació, però és
que després que, amb el vot del seu partit, tombassin la
investidura del Sr. Feijóo, la realitat és que seguim sense un
govern a Espanya, i si hi ha una investidura passarà també pels
seus vots que encara els queda una mica de representació,
podrien fer servir aquests vots per demanar mesures com
aquesta en lloc de per demanar que la Sra. Montero després de
la llei masclista del sí és sí... continuï asseguda a la seva
cadira...

(Alguns aplaudiments)

Sra. Gómez, la pilota està damunt el seu terrat, també
damunt el terrat de MÉS, si és que té qualque cosa a dir el vot
del Sr. Vidal, a part d’obeir la Sra. Yolanda Díaz, i, per
suposat, també està damunt el terrat dels diputats del Partit
Socialista que en lloc de riure’s de la gent i sortir a
manifestar-se pel tren de Llevant després de vuit anys sense
haver fet un sol metre de via podrien reclamar també...

(Alguns aplaudiments)

... al Govern d'Espanya els doblers del conveni ferroviari. 

El Partit Socialista, a més de vetllar per la cadira de
Sánchez, hauria de vetllar pels interessos dels ciutadans de les
Illes Balears. Aquest govern així ho farà.

(Alguns aplaudiments)

I.16) Pregunta RGE núm. 6076/23, presentada pel
diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a habitatge.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la decimosexta pregunta, RGE núm. 6076/23,
que formula Lluís Apesteguia, del Grupo MÉS per Mallorca.
Té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, de moment li
coneixem dues mesures en matèria d'habitatge, dos decrets
lleis: fa uns mesos, un sobre bonificacions fiscals a qui hereta
i a qui compra, i just ahir un altre per estimular els promotors
d'habitatge a fer el seu negoci, certament, amb unes condicions
taxades.

Però li deman: quina proposta té per a les persones que són
la majoria que en aquest moment, a dia d'avui, cerquen accedir
a un habitatge en règim de lloguer?

EL SR. PRESIDENT:

Tiene la palabra, Sra. Prohens.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

 Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Apesteguia, per la seva
pregunta. Certament, l'habitatge, sí, és una de les preocupacions
principals dels ciutadans de les Illes Balears. 

De 2015 a 2023 el preu mitjà de lloguer pràcticament s'ha
duplicat a les Illes Balears, ha passat de 8,5 euros el metre
quadrat a superar ja els 16 euros, i això no és més que el
resultat de vuit anys de política d'habitatge d'un govern del qual
el seu partit formava part. 

Per això, aquest govern està compromès a donar resposta i
a fer un canvi de rumb total en les seves polítiques d'habitatge. 

Ahir, com vostè ha recordat, vàrem aprovar les primeres
mesures en aquest primer decret llei d’emergència habitacional
que contempla també mesures per al mercat de lloguer, per al
mercat de lloguer a preus limitats, per a lloguer residencial un
40% més econòmic que els preus de mercat.

I vendran més mesures, s'ha de donar seguretat jurídica als
propietaris; s'han de donar incentius perquè treguin aquests
gairebé 100.000 pisos buits que ens han deixat vostès en
herència al mercat de lloguer de llarga durada.

Duim tres mesos i ja hem aprovat el primer decret
d'emergència habitacional, hem fet més en tres mesos que
vostès en vuit anys.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies. Sra. Presidenta, jo crec que en tres mesos ja
ha tengut temps de prendre consciència que a vostè li toca
governar i, per tant, respondre les preguntes sobre què pensen
fer, no del que va fer l'anterior govern...
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Miri, és cert que el nou decret llei inclou mesures referents
al lloguer a preu taxat. Permeti’m la sorpresa perquè això fins
ara per a vostès era anatema, regular el mercat econòmic privat,
però benvinguts, eh?, benvinguts al club dels malvats
intervencionistes.

Però he de dir que vostès ahir posaven uns exemples dels
possibles preus en què es podien veure aquests preus taxats,
però és ver que obviaren dir que al 88% de la població, la gent
que viu a 44 dels 67 municipis de Balears, que corresponen al
88% de la població de les Illes Balears, se'ls apliquen els preus
més alts i que, per tant, els lloguers d'un pis de 60 metres
quadrats serien de 787 euros o els de 90 metres quadrats, 1.180
euros mensuals. Convendrem que no són preus per a les
persones que tenen seriosos problemes per pagar un lloguer del
mercat lliure. 

Per tant, benvinguts al costat dels que creim que s'han de
regular el mercat, però permetin dir que necessiten millorar,
perquè hem de pensar en les persones que corren més risc i
també en les que no poden esperar, en les que no poden esperar
que aquestes mesures es posin en marxa per part dels
promotors. I, per tant, jo li propòs que mentre les seves mesures
no cobrin efectivitat, apliquin la Llei estatal de l'habitatge, que
el meu grup considera insuficient, però apliquin-la, perquè
necessitam mesures ja per frenar l’augment dels preus dels
lloguers, perquè això no pot esperar que els promotors
decideixin on i quan fan el seu negoci. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Apesteguia. Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sr. Apesteguia, els que no poden esperar fa vuit anys que
esperen. Miri, el resultat de vuit anys de polítiques
intervencionistes, prohibicionistes i d'atac a la propietat
privada, i el resultat és molt clar, no funciona i no funciona,
perquè vostès, en habitatge, també varen avantposar la
ideologia a la gestió i dada ... dato mata relato, Sr. Apesteguia.

I no, la llei Sánchez tampoc no funcionaria, i no per que ho
digui jo o per que ho digui aquest govern, perquè no ha
funcionat a Catalunya, ho diuen dos catedràtics de la
Universitat Pompeu Fabra, que només ha servit per augmentar
els preus d'aquella oferta més econòmica i ha perjudicat
precisament les rendes més baixes. 

I vostès s'omplen la boca i diuen defensar aquesta
autonomia. Per això s'haurien d'alegrar que les Illes Balears,
com Madrid, com Andalusia o com Catalunya, hagin defensat
la nostra autonomia i les nostres competències davant el
Govern de Pedro Sánchez, posant un recurs davant el Tribunal
Constitucional que la setmana passada se’ns va admetre a
tràmit.

Sr. Apesteguia, venim a canviar les polítiques per canviar
els resultats. Li ho torn a repetir, venim a canviar vuit anys de
polítiques d'elit feta per a les elits, a fer habitatge per a les

famílies, per a les rendes mitjanes, per als col·lectius més
vulnerables i per als joves.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.17) Pregunta RGE núm. 6078/23, presentada per la
diputada Sra. Idoia Ribas i Marino, del Grup Parlamentari
VOX, relativa a mesures per evitar l’èxode de guàrdies
civils.

La siguiente pregunta es la RGE núm. 6078/23, que formula
la diputada Idoia Ribas, del Grupo VOX. Tiene la palabra.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

 Gracias, presidente. Sra. Prohens, recientemente se han
adjudicado nuevos destinos de guardias civiles a toda España
y en Baleares una vez más hemos salido perdiendo. Han
llegado 47 y se han ido 174, hemos perdido 127 agentes. Ahora
mismo en Baleares el catálogo de puestos de trabajo es de
2.264 agentes y faltan 512 para completar la plantilla. 

Si atendemos a las demandas de la Asociación Unificada de
la Guardia Civil, en Baleares serían necesarios 600 guardias
más para evitar la saturación, especialmente en zonas de gran
afluencia turística. Sin embargo, vemos como el déficit de
efectivos es cada vez mayor. Sabemos que la Guardia Civil está
presente en todas las islas para protegernos y garantizar nuestra
seguridad en las zonas rurales, en el puerto, en el aeropuerto,
en el mar territorial, en vías interurbanas y autopistas, también
en competencias que tienen en exclusiva en toda España, como
la intervención de armas, el Seprona y el resguardo fiscal, y por
supuesto también sobre competencias de esta comunidad
autónoma, como es la inspección de la caza, la pesca, el litoral,
la protección de la naturaleza o de nuestros montes. 

Desde Baleares debemos instar al Gobierno de Sánchez a
retribuir adecuadamente a los funcionarios que dependen del
Estado, como pretenden ustedes con la iniciativa que
debatiremos hoy en este pleno, pero podemos también impulsar
medidas que ayuden a los guardias civiles, como al resto de
funcionarios del Estado a sobrellevar los altos costes y las
dificultades añadidas que implica vivir en estas islas. 

Sra. Prohens, qué medidas puede adoptar su gobierno para
evitar este éxodo de guardias civiles a la península?

EL SR. PRESIDENT: 

Muchas gracias. Tiene la palabra, Sra. Prohens.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo): 

Gràcies, Sr. President. Gracias, Sra. Ribas, por su
pregunta. Sens dubte, els preus de l’habitatge, el cost de vida
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repercuteixen en la falta de professionals, en la falta de
professionals sanitaris, en la falta de docents en el cas de
Menorca, d'Eivissa i de Formentera, i també en els cossos i
forces de seguretat, no només de la Guàrdia Civil, sinó també
de la Policia Nacional. 

Hi ha mesures que poden prendre aquest govern i les
prendrà, centrades a facilitar l'accés a l'habitatge a les nostres
illes en aquests professionals, fins i tot en habitatge específic,
tal i com hem vengut anunciant, però estam oberts també
escoltar qualsevol proposta que vengui del seu grup
parlamentari i que estigui dins les competències de aquest
govern. 

Com saben, els professionals sanitaris, els docents o els
cossos de seguretat ofereixen un servei imprescindible per a les
nostres illes, ja que aquests darrers són els que vetllen per la
seguretat dels nostres barris i dels nostres pobles. És necessari
i urgent reclamar aquesta millora de la indemnització per
residència dels funcionaris de l'Estat, d'una insularitat digna per
a Policia Nacional, per a Guàrdia Civil, per a funcionaris de
presons, per a funcionaris de la Seguretat Social, funcionaris o
funcionàries de Justícia, com va recordar l'altre dia el president
del Tribunal Superior de Justícia. I -com bé ha recordat- avui
en aquest parlament es votarà una iniciativa per traslladar
aquesta reivindicació al Govern d'Espanya. Jo confio que hi
hagi unanimitat en aquesta reivindicació. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Ribas, tiene la palabra.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Muchas gracias por su respuesta, presidenta. Uno de los
principales problemas, efectivamente, que se encuentran los
guardias civiles que se desplazan a Baleares para trabajar es el
alto el coste de la vivienda, y me consta que su gobierno está en
ello. Nuestro grupo está estudiando ya el contenido del decreto
ley que han publicado en el BOIB y esperamos que sus
medidas solventen el disparatado coste de la vivienda que
sufrimos los ciudadanos de Baleares gracias a la pésima
herencia que hemos recibido del anterior gobierno, y, al final,
quienes lleguen a trabajar a estas islas pueden acceder, y eso es
lo que nos mueve para poder, precisamente, convalidar ese
decreto ley en este parlamento.

 Ahí hay que sumar además las dificultades y el lógico
rechazo de muchos guardias civiles con hijos en edad escolar,
la inmersión lingüística en catalán, lo que les empuja a
marcharse a la península en cuanto pueden solicitarlo. Y
nuestro grupo espera también ver muy pronto solventada esa
dificultad con la implantación de la libre elección de lengua en
todas las etapas educativas.

Gracias, presidenta.

EL SR. PRESIDENT: 

Gracias, Sra. Prohens.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo): 

Sí, gracias Sra. Ribas. Com deia, el Parlament té avui
aquesta oportunitat per reclamar conjuntament, no només una
insularitat digna, sinó el dret que tenim tots els ciutadans de les
Illes Balears de poder accedir a uns serveis públics de qualitat,
com la resta de ciutadans de la resta de comunitats autònomes. 

No puc entendre que ningú en aquest parlament estigui en
contra d'això, però és que fins i tot amb el vot en contra del
Partit Socialista, ja hi ha un mandat, al Congrés dels Diputats
i al Senat per a aquesta insularitat digna, i jo mateixa vaig
poder presentar esmenes als pressuposts generals de l'Estat, que
varen ser vetades sistemàticament, i ni tan sols el Partit
Socialista va voler que es duguessin a debat al Congrés dels
Diputats. 

Jo els vaig donar la meva paraula, que no defalliria i saben
el valor que don a la paraula donada. Tot d'una que hi hagi un
nou govern a Espanya, el Govern de les Illes Balears li
exigirem, li exigirem -i també és al nostre acord d’investidura-
aquesta indemnització per residència als funcionaris de l'Estat,
perquè ja és hora i fem massa tard d'una insularitat digna per
als cossos i forces de seguretat. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.18) Pregunta RGE núm. 6091/23, presentada pel
diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a majoria social.

Pasamos a la última pregunta, RGE núm. 6091/23, que
formula Iago Negueruela del Grupo Socialista. Tiene la
palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gràcies, Sr.  President. Sra. Prohens, els seus pactes amb
VOX, nosaltres creim que estan molt lluny d'aquesta societat;
estan tots sols. El Sr. Feijóo acaba de veure en primera persona
el que passa quan pacta amb l'extrema dreta.

I per això nosaltres li proposam diversos pactes: en matèria
lingüística, que nosaltres creim que podria dir que sí; acceptam
en matèria de salut, vostè m’ha ofert un pacte en matèria de
salut, ara una cridada de la consellera estaria bé i almanco un
text per començar a parlar, jo crec que amb el temps
transcorregut estaria bé poder parlar en temps; i nosaltres
oferim un pacte en matèria de protecció social, sobretot perquè
avui hem conegut com amb 32 esmenes, s'ha fet una esmena a
la totalitat a la seva llei de successions, i mentre tenguin
recorregut aquestes esmenes almanco escoltin la societat real,
no les elits, escoltin els sindicats, els representants dels
treballadors i les treballadores d'aquestes illes, escoltin  les
plataformes que demanen transport públic gratuït; escoltin els
que demanen també mesures en matèria d’habitatge, perquè per
a nosaltres per a aquest hivern és important la matèria de
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transport, té recursos suficients el Govern, ho ha dit el Sr. Costa
a la seva compareixença, té recursos suficients. I almanco, si
no, amb la recaptació de l’impost de successions ho podria fer.

Per tant, escoltin el tercer sector que demana més ajudes
socials, que demana més ajudes en matèria de RESOGA i posin
en marxa una vertadera protecció per a la majoria social
d’aquestes illes. Nosaltres els oferim un pacte respecte d’això.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sr. Negueruela, escolti, escolti les
urnes, perquè em sap greu repetir-li-ho, però vostè segueix molt
perdut des del 28 de maig.

(Alguns aplaudiments)

Jo el que crec és que el Partit Popular va obtenir la
confiança majoritària dels ciutadans de Balears dia 28 de maig,
i que, juntament amb el diputat de Sa Unió i els diputats de
VOX, que varen donar suport a aquesta investidura, aquest
govern té el suport de la majoria d'aquesta cambra, que
representa la sobirania popular de les Illes Balears. I això, Sr.
Negueruela, és de primer de democràcia. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Negueruela.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Sr. President. Sra. Prohens, la setmana passada li vaig
contar a vostè com parlava i com deia on eren determinades en
els programes electorals del Partit Socialista, i avui he cercat al
seu programa i al programa de VOX, i no he trobat la paraula
“amnistia”, la paraula “amnistia” que vostès acaben d’aprovar
el dia d’ahir, una amnistia urbanística amb tota regla.

Miri, vostès varen dir que les mesures en matèria
d’habitatge...

(Remor de veus)

..., que les mesures en matèria d’habitatge serien per reformar
la Llei d’habitatge, la primera disposició addicional, la
disposició addicional primera de la llei modifica la disposició
addicional dinovena ¿de quina llei?, de la d’urbanisme, perquè
el que volen és modificar l’urbanisme d’aquestes illes. I del que
parlen en aquesta disposició és de com obtenir una cèdula
d’habitabilitat fora d’ordenació. I això és diu “amnistia
urbanística”.

(Alguns aplaudiments)

I això ho diu també el Sr. Fidalgo, regidor de Palma, que ha
dit que no coneixia res d’aquest text, els seus, no coneixien
aquest text, ni que acaben de fer aquesta amnistia a Palma...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, lo siento, se ha acabado el tiempo. Sr.
Negueruela, por favor.

(Alguns aplaudiments)

Sra. Prohens, tiene la palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Pensava que estava perdut, però crec que s’ha de ser
agosarat per venir avui aquí i parlar d’amnistia.

(Algunes rialles i alguns aplaudiments)

Sr. Negueruela, a veure, vostès duen una mala ratxa, duen
una pèssima ratxa, es dediquen a propagar fake news sobre
aquest govern, es dediquen a criticar coses que varen deixar
vostès firmades, fins i tot altres partits de l'oposició els han
animat a ser més rigorosos i llegir les notícies abans de
criticar-les, i el mateix els anim jo a fer amb el decret llei,
abans de fer aquestes patinades.

(Remor de veus)

Sr. Negueruela, l'acord amb VOX, l’acord d'investidura
amb VOX suposa posar en comú programes que varen rebre el
suport de 162.000 votants per part del Partit Popular i 62.000
votants per part de VOX. Però jo, a diferència de vostès, jo sé
que això no és un xec en blanc, i jo em dec cada dia als
ciutadans de les Illes Balears.

Per tant, li reiter el que li he dit: respecti la democràcia,
respecte el resultat i respecti la voluntat del vot lliure dels
ciutadans de les Illes Balears.

I em demana si això representa la majoria social, i jo li
deman: pensa vostè que els pactes del Sr. Sánchez amb el Sr.
Puigdemont o amb Bildu representen la majoria social dels
ciutadans d'Espanya? Pensa que l'amnistia, que es negocia,
després de negar en campanya electoral que aprovarien una
amnistia, respecta la majoria social dels ciutadans d'Espanya?

Segons una enquesta de NF Report, el 82% dels ciutadans
estan en contra de l'amnistia, i el 78,8 dels votants del Partit
Socialista.

Si el Sr. Sánchez fos valent, convocaria eleccions. Si vostè
fos educat, callaria el temps que jo parl, i demanaria als
ciutadans...

(Petita cridòria i alguns aplaudiments)
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... si volen aprovar una amnistia.

Evidentment, no ho farà, no ho farà ni el Sr. Sánchez ni ho
farà vostè, vostè perquè no pot i el Sr. Sánchez perquè sap que
aquesta amnistia sí que no compta amb el suport de la majoria
social.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

II. Interpel·lació RGE núm. 4981/23, presentada pel
Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en
matèria de política lingüística.

Pasamos al segundo punto del orden del día, que es la
Interpelación RGE núm. 4981/23, del Grupo Socialista, relativa
a política lingüística.

Sr. Bona, tiene la palabra. 

EL SR. BONA I CASAS:

Sr. Bauzá, l'Estatut d'Autonomia declarar en el seu
preàmbul que la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, i
la nostra cultura i tradicions són uns elements identificadors de
la nostra societat i, en conseqüència, són elements vertebradors
de la nostra identitat.

En la mateixa línia, al seu article 35 l'Estatut conté un
mandat destinat als poders públics perquè normalitzin el català.
Pensa complir vostè amb el mandat de l'Estatut?

I parlant de preàmbuls, ens hem de referir al preàmbul de la
proposició de llei de la creació de l'oficina de garantia de la
llibertat lingüística de les Illes Balears, que afirma que un
període de més de trenta anys de normalització de la llengua
catalana a la regió, referint-se a les Balears, és un període més
que raonable i suficient per haver fet efectiva tal normalització.
Voldríem saber si vostè està d'acord o no amb aquesta
afirmació. Vostè creu que la normalització del català ja s'ha fet
efectiva?

I, sobretot, què entén vostè per normalització lingüística?

En cas que consideri que no s'ha fet efectiva, quines
mesures pensa implementar per aconseguir-la? I en cas que
consideri que sí, que el català ha assolit aquesta normalització,
quines mesures pensa implementar per mantenir-la?

Ha dit aquest matí que vol que la llengua sigui reconeguda
on tengui poca presència, on creu que pot ser això?

I, per altra banda, pensen reduir la seva presència allà on en
tengui, com, per exemple, a l'administració i a l’educació?
Perquè és el que vostès han acordat fer.

Seguint amb la creació de l'oficina, quina opinió li mereix?
El Partit Popular ha dit que vol presentar esmenes a la
proposició de llei, què vol esmenar exactament del text? Quin
és el seu criteri com a conseller respecte de la presa en
consideració d'aquesta proposició de llei?

He de dir que ens ha sorprès no haver sentit cap declaració
seva respecte de la creació de l'oficina, ja no de l'oficina, sinó
de llengua en general, excepte aquest matí que ha començat
vostè a despertar. La veritat és que imaginam que, després que
el Govern obviàs les competències de política lingüística, ja
perquè no hi havia una direcció general, sinó perquè no les
tenia ningú durant tot l'estiu, a vostè li han caigut del cel aquest
mes de setembre ja quan les han assignades a l'Institut d'Estudis
Baleàrics i encara està vostè un poc fora de joc. 

A la seva compareixença li va venir just esmentar la
llengua, així que esperam que avui no defugi de la qüestió. Per
cert, a la seva compareixença, quan li demanen per relacions
amb altres territoris on el català és oficial, vostè només esmenta
l’intercanvi cultural amb les diferents illes, com si vostè només
fos conseller de Mallorca. Sr. Bauzá, considera vostè que la
llengua que es parla, per exemple, a Catalunya, a Andorra, a
València i a Balears és la mateixa llengua?

De totes maneres, més enllà de la creació de l'oficina, què
opina del fet que aquesta oficina no depengui de la seva
conselleria, que és qui té les competències de política
lingüística, i ho faci en canvi del Parlament? Qui ostenta
realment en aquest govern les competències de política
lingüística, la Sra. Ribas o vostè?

Per cert, quina opinió li mereix l'anterior Oficina de Drets
Lingüístics que vostès pretenen substituir? Per quin motiu
necessiten vostès una oficina nova i no ens és útil l'estructura ja
existent, quin problema hi havia?

Entenc que vostè dirà que tot això forma part d'un acord de
govern, que vull recordar que vostès han signat i, per tant,
entenc que subscriuen tot el que hi diu. El seu acord vol eximir
de coneixements de llengua catalana a pràcticament tots els
àmbits. No creu que s’envia un missatge que aprendre català no
és necessari? No creu que és propaganda política l’argument de
permetre les comunicacions en català i castellà, ja que aquesta
possibilitat ja està garantida a la normativa actual, i que
l'objectiu real és dividir els ciutadans en funció de la llengua
que parlen?

Quina societat volen construir? Quina convivència ens
deixen quan es refereixen al català com una imposició en el seu
acord de govern?

Com casa tot això amb les polítiques que vostè vol dur a
terme en l’exercici de les seves competències? Creu vostè que
a Balears hi ha imposicions lingüístiques, com diu el seu acord,
i quines diria que són?

Amb referència a aquest acord, vostès han eximit del
coneixement del català als professionals sanitaris. Vostè
tampoc no em va dir respecte d’això, i no perquè li acabassin
de caure a sobre les competències, perquè la certificació dels
coneixements de català ja pertanyien a l'Institut d'Estudis
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Baleàrics que depèn de la seva conselleria. O aquesta
certificació de coneixements és de la Direcció General de
Cultura, com diu el decret de formació de Govern? No ens
queda massa clar.

Estan tan preocupats per aquest tema que ni tan sols crec
que no saben on les competències. Sigui com sigui, no en va dir
res vostè dels professionals sanitaris, què n’opina?

El Govern, a través de la seva consellera de Salut, ha dit
que no té dades per poder dir que hi ha una fuita de
professionals per motius de la llengua i, en canvi, i això no ho
ha dit ni ho dirà aquest govern, sí que hi ha dades sobre el
caràcter no dissuasiu d'aquest requisit, perquè són de processos
d'estabilització d'interins d'enguany mateix, es varen oferir més
de 2.000 places de personal sanitari i al 90% dels casos que
corresponen a 37 categories de personal sanitari, hi havia més
professionals capacitats lingüísticament, que no places ofertes.
Per tant, Sra. García -que lament que no hi sigui ara mateix per
sentir-me-, aplicar el mètode científic no és anar en contra de
les dades, això que fan vostès és més aviat ideologia. 

Per altra banda, amb dades de 2017, el Consell Social de la
Llengua Catalana va fer públiques dades del grup de recerca
sociolingüística de les Illes Balears, que indicaven que el nivell
general de comprensió oral del català entre el personal de la
Salut era l'elevat, entorn del 80%, cosa que facilita que els
pacients puguin adreçar-se en aquesta llengua sense gaires
limitacions, encara que la persona que els atén no pot
expressar-se sempre en català, i que les actituds dels
professionals del Servei de Salut són molt majoritàriament
favorables a l'ús del català per part dels pacients, ja que les
reticències no arriben ni a un 10% dels enquestats. 

No sé si vostè considera que aquestes dades poden variar,
després de la decisió que s’ha pres d'eliminar el requisit i també
del missatge que s’està enviant amb l'actuació d’aquest Govern,
que el català no és necessari, en general, a les Illes Balears. Un
exemple, per exemple d'ahir, un cas de discriminació lingüística
a Menorca, que quan el ciutadà ha reclamat el seu dret a ser
atès en català, apel·lant la Llei de normalització lingüística, sap
què li ha dit el policia local que ha acudit al lloc dels fets?,
“que bé, tanmateix ja ho han llevat als metges”. Vostès amb la
seva actuació estan crispant la societat i recordin, sinó, el que
li va passar el mes passat al director de l'escola de Campos. 

Respecte d’aquest missatge que estan vostès enviant,
voldria demanar-li pel seu nivell de coordinació amb altres
institucions respecte aquest tema. Estic pensant sobretot en
ajuntaments com el de Palma o Calvià, on s'estan imposant
maneres de funcionar internes, i també en l'accés a empreses
públiques, que tot indica que clarament van en contra del
desplegament normatiu que s'ha realitzat des d'aquesta
comunitat autònoma per a l'accés i l'exercici de la funció
pública. No sé quina opinió en té vostè i si, de la mateixa
manera que intenten justificar la necessitat de la mesura que
han pres el sector sanitari, per manca de professionals, si també
pensen que hi ha una manca de professionals a la funció
pública, o a què respon aquesta decisió i si volen fer, com diu
l'acord, que el desconeixement del català no penalitzi en l'accés
a la funció pública i, per tant, que tampoc no pugui ser
considerat un mèrit -entenc-, si també això és una mesura de

captació de professionals, professionals que en l'àmbit sanitari,
com ja li hem pogut mostrar, no tenien cap problema amb la
llengua. 

Igual a altres àmbits de la funció pública, vostè considera
que sí que és així, que hi ha un problema amb la llengua, i estic
segur que si ho duen a terme, no li passarà com a la consellera
García i vostè i la Sra. Estarellas sí tendran dades que ho
justifiquin, o igual li passa com a la Sra. Estarellas, que davant
premsa declara que no sap bé com interpretar segons quins
punts de l’acord que han signat. I és que pareix que vostès
signen acords i no saben ben bé què diuen, o almanco fan veure
que no ho saben, perquè crec que tothom ho té molt clar,
manco vostès. I de fet, ja poden veure que els seus socis de
l’acord ho tenen claríssim. 

I és que també han anunciat en el seu acord de govern,
mesures per fer que els pares triïn l'idioma d’ensenyament dels
seus fills a totes les etapes educatives, sense excloure cap de les
dues llengües oficials. Això és el que diu l'acord. Una mesura
que no vostè, sinó l'altre Bauzá, va voler aplicar la legislatura
2011-2015 i va tenir com a resultat que prop d'un 90% de
famílies de centres privats i públics, triés el català com a
primera llengua d'ensenyament.

 Segons els informes externs d'avaluació de competències
de l'Institut d'Avaluació i Qualitat del Sistema Educatiu de les
Illes Balears, l'IAQSE, les competències que té actualment
l'alumnat en llengua castellana i catalana són similars a les
diferents etapes educatives i totes dues han millorat en els
darrers vuit anys. No creu que una decisió així pot fer decaure
dràsticament les competències en llengua catalana, sobretot si
tenim en compte que tenim un 18% d'alumnat estranger? I ara
que la UIB farà que un mínim del 35% dels crèdits de cada
grau sigui en català, tendrem alumnes que hauran passat pel
sistema educatiu de les Illes Balears, que arribin a la
Universitat sense saber català? Quin és l'objectiu que vostè del
sistema educatiu, que l'alumnat aprengui tot el que no sap o que
pugui triar no aprendre? És aquesta la llibertat que vostès
defensen? 

No sé si coneix la Carta Europea de les llengües
minoritzades o regionals, Espanya n’és signant. Allà
s'especifica que els signants basaran la seva política, legislació
i pràctica en la necessitat d'una acció decidida de foment de les
llengües regionals o minoritzades, amb l'objectiu de
salvaguardar-les, o també la provisió de formes i medis adients
per a l’ensenyament i estudi d'aquestes llengües a tots els
nivells adients o a la facilitació i el foment de l'ús oral i escrit
d'aquestes llengües en la vida pública i en la vida privada. I el
català hi apareix, per cert, com a llengua minoritzada. Pensa
complir amb aquesta carta?, perquè també diu una cosa molt
interessant, “l'adopció de mesures especials en favor de les
llengües regionals o minoritzades, destinades a promoure una
igualtat entre els parlants d'aquestes llengües i la resta de la
població i orientades a tenir en compte les seves situacions
peculiars, no es consideraran un acte de discriminació amb els
parlants de les llengües més esteses”. De la mateixa manera, els
signants es comprometen a fomentar la comprensió mútua entre
tots els grups lingüístics del país, cercant el respecte, la
comprensió i la tolerància cap a les llengües regionals o
minoritàries. 
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Com creu que casa tot això amb les referències repetides al
català com una imposició, que fan en el seu acord de Govern?
La Sra. Prohens en el seu discurs d'investidura citava Bertrand
Russell i que deia que “la tolerància antidogmàtica i la recerca
de consens i el diàleg, com essència democràtica”, i deia vostè
aquest matí, “que les obres fan el mestre”. Bé, les seves són
molt clares, no escolten ningú i no fan més que repetir -ho deia
ara la Sra. Prohens- que hem d'escoltar les urnes. No sé si li
diuen el mateix a l'Obra Cultural Balear, al Consell Social de
la Llengua Catalana o a la Universitat, però és una absoluta
falta de respecte a tots els ciutadans i ciutadanes que no els han
votat, i fins i tot als que els han votat, perquè ni tan sols vostès
mateixos es posen d'acord en què diu el seu acord de govern. 

Sr. Bauzá, des del Grup Parlamentari Socialista hem ofert
un ampli pacte per la llengua, lliurat a la presidenta del Govern
de les Illes Balears el 7 de setembre de 2023, on expressàvem
la nostra ferma decisió i compromís amb els valors de la unitat,
la cohesió social i la riquesa cultural que el català aporta a les
nostres illes com a llengua pròpia; un pacte per reconèixer el
català com a nexe d'unió i com a comunitat, una font de riquesa
cultural i social, element cohesionador i integrador, que cal
fomentar i respectar per les futures generacions. 

Pensen subscriure aquest pacte o pensen seguir triant pactar
amb VOX?

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Tiene la palabra el Sr. Bauzá.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president, moltes gràcies, Sr. Diputat,
diputats i diputades, membres d'aquest parlament. En primer
lloc, voldria expressar el meu agraïment per haver-me donat
l'oportunitat de respondre aquesta interpel·lació referent a la
política lingüística del Govern. Però li avanç una cosa,
respondré per les meves competències, per les meves
competències, que és l’Institut d'Estudis Baleàrics. Com tots
vostès saben, a partir d'aquesta legislatura, l'Institut d'Estudis
Baleàrics serà l’òrgan encarregat de vetllar, fomentar la nostra
llengua catalana, la llengua cooficial d'aquesta comunitat
autònoma. 

A partir d'aquí, m'agradaria expressar-los a tots vostès la
perspectiva d’aquest govern en aquest assumpte tan crucial. La
llengua catalana és una de les dues llengües cooficials a la
nostra comunitat autònoma, això ho marca el nostre Estatut i
així ha de ser sempre. La llengua catalana, a més de ser una de
les dues llengües cooficials, és un vehicle que connecta amb la
nostra història, amb la nostra cultura i les nostres tradicions. La
preservació i la promoció, no només és un deure legal, sinó que
també una responsabilitat moral que compartim, com a
representants i ciutadans d'aquestes illes. 

Com vostès saben, l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears
és el nostre marc legal fonamental i constitueix la base de la
nostra autonomia. L'Estatut aprovat a les Illes Balears reconeix
el català com a llengua cooficial i estableix el deure de les
institucions d'assegurar-ne la preservació i la promoció. Com
a Govern, farem tot el possible per garantir el compliment
d'aquest Estatut i vetllar perquè sigui una realitat palpable a la
nostra societat. Això implica no només protegir els drets
lingüístics, sinó també promoure l'ús del català en àmbits com
l'educació, la cultura i la comunicació. 

M'agradaria també en el principi d'aquesta meva primera
intervenció, recalcar alguns paràgrafs del nostre Estatut, que
fan referència a la llengua catalana, que crec que també vostè
ja els ha anomenat, en el seu ús i la seva defensa. Tal com diu
l'article 4, llengua pròpia. “La llengua catalana, pròpia de les
Illes Balears, tindrà, juntament amb la castellana, el caràcter
d'idioma oficial. Tots tenim el dret de conèixer-la i usar-la, i
ningú no podrà ser discriminat per causa de l'idioma. Les
institucions de les Illes Balears garantiran l'ús normal i oficial
dels dos idiomes, prendran les mesures necessàries per
assegurar-ne el coneixement i crearan les condicions, que
permetin arribar a la igualtat plena de les dues llengües quant
als drets dels ciutadans de les Illes Balears”. 

L'article 5, parla dels territoris amb vincles lingüístics i
culturals amb les Illes Balears i diu: “El Govern ha de
promoure la comunicació, l'intercanvi cultural i la cooperació
amb les comunitats i els territoris, pertanyents o no a l'Estat
espanyol, que tenen vincles lingüístics i culturals amb les Illes
Balears”. 

L'article 35 parla d’ensenyament de la llengua pròpia a la
comunitat autònoma, “té competència exclusiva per a
l’ensenyament de la llengua catalana, pròpia de les Illes
Balears, d'acord amb la tradició literària autòctona.
Normalitzar-la serà un objectiu dels poders públics de la
comunitat autònoma. Les modalitats insulars del català de
Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera seran objecte d'estudi
i protecció, sense perjudici de la unitat de la llengua. La
institució oficial consultiva per tot el que es refereix a la
llengua catalana serà la Universitat de les Illes Balears. La
comunitat autònoma de les Illes Balears podrà participar a una
institució adreçada a salvaguardar la unitat lingüística formada
per totes les comunitats que reconeguin la cooficialitat de la
llengua catalana”.

I serà en aquest sentit que aquest govern té ben clar que
durant aquesta legislatura no farem ni una passa enrere en el
que marca el nostre Estatut.

Miri, la setmana passada, concretament dia 26, celebràvem
el Dia Europeu de les Llengües, i ho fèiem a Llucmajor, al
claustre de Sant Bonaventura. Aquest acte va estar organitzat
per l'Institut d'Estudis Baleàrics. Els objectius del Dia Europeu
de les Llengües són els següents: destacar la importància de
l'aprenentatge de llengües i incrementar el plurilingüisme i la
intercomunicació cultural, promoure la riquesa de la diversitat
lingüística i cultural d'Europa, fomentar l'aprenentatge de les
llengües al llarg de tota la vida, dins i fora de l'escola. En
aquest sentit, l'Institut d'Estudis Baleàrics és l'encarregat de
vetllar perquè aquests objectius es duguin a terme.
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L'Institut d'Estudis Baleàrics és el competent en matèria de
foment i de formació lingüística. Fins a la passada legislatura,
aquesta competència era de la Direcció General de Política
Lingüística, però ara ho és de l'Institut d'Estudis Baleàrics. Tot,
a partir d'ara, està centralitzat a l’Institut d'Estudis Baleàrics.
De fet, aquest govern pensa que el fet d'estar tot centralitzat en
un mateix lloc fa que la gestió i l'eficàcia siguin millors.

I quines seran les principals accions que durà a terme per a
aquest any que ve en matèria de política lingüística? Idò jo els
ho diré: volem mantenir allò que hem considerat que funciona,
per tant, mantenim les subvencions pel que fa al foment de la
llengua catalana. Aquestes subvencions de foment aniran
destinades a projectes de foment de la llengua catalana a càrrec
de diferents entitats i ajuntaments de les Illes, a la vegada les
subvencions d'aquests mitjans de comunicació que utilitzen la
llengua catalana com a llengua vehicular o també la llengua
catalana com a única llengua d’aquest mitjà de comunicació.
Per tant, vull deixar clar que mantenim aquesta línia de
subvencions i, si fa falta, s’augmentaran, perquè volem crear
una línia dins l'apartat del foment de la llengua que sigui de
material divulgatiu, un material divulgatiu per aprendre català
a les nostres illes, un material adaptat a la nostra terra. 

Aquest material anirà destinat sobretot a les persones que
tenen els nivells més baixos, una línia de subvenció per a
aquest material que actualment no existeix -repetesc-, no
existeix. Fins ara, no hi havia hagut res semblant a aquesta
línia.

 Mantendrem el projecte d'inversió, els dinamitzadors
lingüístics que especialment faran feina perquè el català sigui
conegut o on el català tengui poca presència.

També dissenyarem un calendari anual d'activitats, ja que
ens hem trobat que quan vàrem arribar a l’Institut d'Estudis
Baleàrics no hi havia cap calendari ni cap tipus de previsió per
als darrers trimestres de l'any 2023. Nosaltres ja ho estam fent.

Des de la formació que ofereix l'Institut d'Estudis Baleàrics,
vull deixar clar que per a aquesta convocatòria d'octubre a
gener no hi ha hagut ningú que es quedàs sense poder fer el seu
curs de formació per aprendre català a les nostres illes. I he de
dir -i em sap greu- que això ha passat perquè hem duplicat els
cursos que han fet falta, per tal que no quedàs ningú exclòs,
cosa que no sempre es feia abans. 

A la passada legislatura quedava gent interessada a
formar-se al carrer, cosa que no passarà a partir d'ara. Vull dir
que es mantenen les convocatòries de gener i la convocatòria
de maig -important-, aquesta propera convocatòria de gener
tendrà tots els nivells -tots els nivells-, a la passada legislatura
a la convocatòria de gener no hi havia ni el nivell C ni el de
llenguatge administratiu. Nosaltres ja tenim l'esborrany
d'aquesta convocatòria, i puc assegurar que aquests dos nivells
també estan inclosos per poder acreditar-los.

Aquest govern mantindrà constant col·laboració amb
qualsevol entitat que estigui interessada a formar i promocionar
la nostra llengua, i, sobretot -que quedi clar-, ens asseurem amb
tothom que faci falta per escoltar les seves reivindicacions i
poder anar junts de la mà. Crispació, zero.

Un projecte molt interessant, formació per al personal
sanitari, un projecte molt interessant que també de cara al
proper any és formar els nostres sanitaris en llengua catalana.
Tenim el principal objectiu de fomentar d'una forma amable
que els nostres sanitaris coneguin, utilitzin i puguin entendre els
pacients en la llengua cooficial d'aquestes illes, que és el català. 

Per això, l'any que ve, l’IEB posarà un pla formatiu perquè
tot el personal sanitari pugui millorar el domini de la nostra
llengua pròpia, i ja puc avançar que ho farem en col·laboració
amb els que més saben, la Conselleria de Salut. Demà mateix
ja hi ha una primera reunió amb els serveis de salut per tal de
posar en marxa aquests cursos i per parlar de temes concrets,
com pot ser... com es pot ser... un exemple que el cursos siguin
en els horaris que pugui aprofitar el personal sanitari sabent des
del principi que té horaris especials i peculiars. Per tant,
l'objectiu és adaptar-nos a les seves necessitats. 

Crec que aquesta és una forma clara i contundent de foment
de la llengua catalana en un sector que fins ara no havia tengut
aquesta oportunitat.

I finalment vull recordar que els anys 2022 i 2023 no es
feren aquests cursos de català per a sanitaris i ara, mitjançant
aquest pla de formació, sí que es faran. 

Moltes gràcies, president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Té la paraula, Sr. Bona. 

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Bauzá, ha dit que vostè només
s’expressaria respecte de les seves competències. Queda clar,
per tant, que l'única política transversal en matèria de llengua
en el seu govern és la persecució del català o això hem
d'extreure de les seves paraules. 

Ha fet menció al Dia Europeu de les Llengües, no hi ha
cinisme major, el mateix dia ratificaven aquí el decret que
eximia del requisit de català al personal sanitari, i l’Ajuntament
de Calvià deixava de tenir el català com a llengua preferent 35
anys després.

No ens ha dit si vostè considera que la normalització
lingüística està assolida o no. Jo li intentaré aportar dades que
igual l'ajuden a decidir-se. 

L'enquesta de característiques essencials de la població i els
habitatges feta per l'Institut Nacional d'Estadística, l’INE, l'any
2022 a les Illes Balears: consideren que parlen bé el català el
59,5%, mentre que parlen bé el castellà el 94,1%. 

Vull recordar-li també que, segons les estadístiques, només
un 54% dels residents de les Balears hi ha nascut. Creu vostè
que el castellà no està abastament implantat?, perquè només
recorda el fet que hi ha dues llengües oficials i que, per tant,
hem d'afavorir que siguin totes dues. 
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No té opinió, o almanco no ens l’expressa, sobre la creació
d'una oficina que es fa dir “de garantia de la llibertat
lingüística”. Ningú al Govern no és competent en aquesta
matèria o en  certa manera vostè ja m'ha contestat i resulta que
qui té les competències aquí en aquesta matèria és la Sra.
Ribas?

No fa menció que aquesta oficina pot actuar d'ofici, en el
seu règim sancionador,  a la inspecció, que té potestat de dur a
terme i en el seu àmbit d'actuació que inclou, per exemple, la
Universitat de les Illes Balears, a la qual vostè ha mencionat, i
aquesta oficina la trepitja absolutament.

Pensen modificar la Llei de normalització lingüística com
va dir que faria l’altre Bauzá, tot i que després es va fer
enrere?, perquè aquesta proposició de llei ho proposa, i en
quins termes, si ho fan, o es faran enrera vostès també en
intentar modificar tota la resta modificable, com ja va passar a
la legislatura de l'altre Bauzá? Per exemple, amb la Llei de
funció pública o el Decret de mínims, i en aquest cas, amb la
Llei d'educació.

Sr. Bauzá, vostè en aquell moment ja es va manifestar en
contra de totes aquestes polítiques. No sé per quin motiu, si és
la llibertat aquesta del Partit Popular, no ens manifesta aquí
quins el seu criteri com a conseller respecte de la presa en
consideració d'aquesta proposició de llei que el Partit Popular
ja ha dit que votarà que sí. Hi està vostè d'acord?

I respecte de l’oficina anterior, que ha desaparegut de
l’estructura del Govern, i hauria de ser competència seva, no
ens ha dit quin problema hi havia amb aquesta oficina. Perquè
en els seus acords de govern en deixen ben clara l’opinió, i els
han signat, diu que l'anterior oficina dels drets lingüístics “ha
servido como instrumento de la exclusión del castellano en la
imposición lingüística”. Parla, entén, parla bé el castellà el
94,1% de la població. Per quin motiu necessiten una oficina
nova?

Perquè això no és una decisió unilateral de VOX, és un fet
que està signat als acords de govern, l’eliminació de l'antiga
oficina i la creació d'una nova. Antiga oficina que a l'any 2022
va gestionar 156 sol·licituds d'actuació i, quant a la llengua
afectada, els casos en català varen ser el 87% del total, i en
castellà només el 8% del total, mentre que la resta no es
referien o bé es referien a les dues llengües o a cap llengua en
concret. I a l'any 2023, fins al mes de juny, dels 64 afers
tramitats 63 feien referència a l'ús del català, i només 1 a l'ús
del castellà.

Vostè surt aquí i diu que ho suplirà tot amb cursos, fent
cursos. Molt bé, la realitat és que, tal i com indica l'Enquesta
d'usos lingüístics a les Balears, les actituds dels diferents
governs autonòmics en relació amb la llengua es manifesten
amb l'oferta i la demanda de cursos adreçats als adults i es
constaten baixades dràstiques quan es promouen lleis, com la
9/2012, la recordarà vostè, ve de Funció Pública del Govern
Bauzá, i pujades importants, en canvi, en l'assistència a cursos,
que coincideixen amb l'elaboració i implementació de lleis
lingüístiques favorables a l'aprenentatge del català.

Així idò, no n'hi ha prou, no n'hi ha abastament amb tenir
una oferta variada de formació per a l'aprenentatge de català, si
això no va acompanyat d'una política ferma de reconeixement
positiu de la capacitat de parlar i escriure en català.

Sr. Bauzá, una llengua és una forma de mirar el món,
d'estructurar la ment, conèixer diverses llengües millora la
funció executiva i capacitat d'atenció del nostre cervell, ser
bilingüe fins i tot fa que els símptomes d'Alzheimer es torbin
cinc anys més a aparèixer. Per tant, entrenam el cervell, ens
protegim del deteriorament cognitiu i, sobretot, expandim
l'horitzó del nostre pensament. El castellà ja és un requisit per
tot arreu i ho seguirà essent. Voler un idioma únic ens fa més
petits, deixin, per favor, d’arraconar el català, les llengües
afecten com pensam, i que es perdi una llengua no només és
perdre una forma d'accedir a una cultura, també és perd una
forma de veure el món.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Bona. Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Miri, Sr. Bona, perquè veig que m’insisteix i m’insisteix i
m’insisteix i em torna insistir, estic totalment d'acord amb el
pacte firmat amb la tercera força política d’aquest Parlament,
totalment d'acord, totalment d'acord, però venc aquí a parlar de
les meves competències, no d'altres coses, és la meva obligació.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Miri, no és que no li hagi contestat al que vostè m'ha
demanat, és que aquesta interpel·lació anava destinada a la
política general d’aquest govern en matèria de política
lingüística, i he pensat que el millor que podia fer és dir tot el
que farà aquest govern en matèria de política lingüística. Altra
cosa és que a vostè no li agradi o que no vulgui que ho contem.

Jo entenc que vostè el que ha de fer aquí és pujar a intentar
crispar i confondre, d’això en viuen en matèria política, però
aquí no ens hi trobarà, aquí no ens hi trobarà.

Jo li he dit que quan vostès vulguin fer veure que aquest
govern va en contra del català, nosaltres sortírem aquí a dir-li
tot el que fem per combatre els seus arguments. Li he dit que
estava totalment d'acord amb la firma del pacte amb VOX, però
que no és de la meva competència i jo he de respondre per allò
meu.

Quant que el català passi a ser mèrit a la sanitat pública,
també és una competència quant a sanitat que tampoc no és
meva. Però, pel que fa a aquest tema, li he de dir que la seva
actitud és totalment intencionada quan vol enganar els
ciutadans, sí, volen enganar els votants, i és ben hora que els
que voten sàpiguen què varen fer vostès, perquè no els diuen
que la passada legislatura, al Consell de Govern, amb vostès
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mateixos i consellers de MÉS, varen eliminar el requisit de
català a la sanitat en determinats casos, llegesc textualment el
que varen aprovar: “Quan la prestació assistencial pugui
resultar afectada per la manca o insuficiència dels professionals
interessats, es podrà eximir del requisit del català legalment
exigible.” Això sí, això sí, els seus socis varen fer com que
estar enfadats, però llavors, tanmateix, varen acotar el cap i
varen seguir governant amb vosaltres.

D'això se'n varen beneficiar uns 1.520 professionals.

Miri, vull acabar aquesta intervenció dient-los un parell de
coses, no ens jutgin pel que diuen que farem, ens jutgin per les
accions que duren endavant. Aquesta legislatura no serà la de
la confrontació lingüística, per molt que a vostès els interessi,
no ho serà.

Nosaltres...

(Alguns aplaudiments)

... nosaltres seguirem estant al costat de les famílies i dels
joves, amb l'objectiu de facilitar-los el dia a dia; seguirem
aplicant les polítiques que -no ho oblidin- la ciutadania ens va
demanar que féssim. Mentrestant, nosaltres seguirem amb el
nostre full de ruta, i si vostès volen crispar que crispin, que el
nostre full de ruta és totalment legítim i té uns objectius ben
clars.

Moltíssimes gràcies, Sr. Diputat. Moltíssimes gràcies,
president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

III. Moció RGE núm. 5887/23, presentada pel Grup
Parlamentari Mixt, relativa a política del Govern en
matèria d’habitatge, derivada del debat de la Interpel·lació
RGE núm. 2529/23.

Pasamos al tercer punto del orden del día, que es el debate
y votación de la Moción RGE núm. 5887/23, del Grupo Mixto,
en materia de vivienda. Tiene la palabra, en primer lugar, el Sr.
Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Com a continuació de la
interpel·lació que vam fer fa dos plens, portam aquí una moció
en matèria d'habitatge, que té molts punts i que jo intentaré
resumir, té molts punts, però no té tants temes, és a dir, hi ha
molts punts que es poden agrupar en diferents temes.

El primer punt fa referència al decret llei que va aprovar
ahir el Govern, avui publicat al butlletí oficial, en el que
demanam, com ja hem demanat moltes vegades, una estimació
de l'impacte; nosaltres creiem que les polítiques si no hi ha una
estimació de l'impacte que tenen després és impossible saber si
han funcionat o no han funcionat.

Després, del punt 2 al punt 6, per tant, cinc punts, es
refereixen a temes que la consellera va presentar a la seva
compareixença, temes amb els quals nosaltres estam d'acord,
que crèiem que constitueixen un programa interessant de lluita
contra l'habitatge buit. I el que venim aquí a fer és elevar
aquests compromisos de la consellera a un acord del Parlament
per tal de contribuir a generar un consens que ens permeti
avançar, cadascú des del seu lloc, el Govern des del seu lloc, i
l'oposició, evidentment, des del seu, a aconseguir aquests
objectius programàtics de la conselleria.

Els següents dos punts són dos punts en què demanam que
es desenvolupin aspectes claus de la Llei d'habitatge,
bàsicament posar en marxa el Registre d'Habitatge Protegit i
posar en marxa el Registre d'Habitatge Desocupat, creiem que
són eines fonamentals sense les quals, evidentment, és molt
difícil fer una política d'habitatge encertada.

En el novè punt demanam un informe sobre l'estat de les
tasques que es van impulsar la legislatura passada, amb un grup
de treball encarregat d’analitzar les normes que impedeixen
limitar la compra de propietats immobles per part de no
residents. Sabem que l'actual majoria parlamentària no hi està
d'acord, però sí que creiem que seria lògic que es retés comptes
de quina feina ha fet aquest grup; és a dir, es va fer una
licitació, aquest grup es va posar en marxa, crèiem que seria
interessant, fins i tot des del punt de vista, fins i tot per part del
Govern, de fer d’això de l’oposició de l'oposició, de saber, bé,
què ha fet aquest grup? Quins resultats tenim? Ha servit per a
alguna cosa la dotació que s'hi va dedicar?

Els següents tres punts, 10, 11 i 12, van dirigits a facilitar
que la ciutadania pugui accedir, pugui tramitar tota una sèrie
d'ajuts, és a dir, ajudes a lloguer, atenció presencial a les
oficines de l'IBAVI i ajuda per poder fer els tràmits per
demanar un habitatge protegit. Creiem que és una demanda de
la ciutadania, creiem que el Govern també s'ha mostrat molt a
favor de facilitar tots aquests tràmits a la ciutadania, per tant,
creiem que són punts que poden tirar endavant.

El punt número 13, simplement demanar que es convoquin
els ajuts per a la rehabilitació d'habitatges, que no s'han
convocat.

I en els darrers punts el que fem és un repàs de totes les
promocions d'habitatge protegit que en aquests moments hi ha
a Menorca en què demanam, doncs, bé, d'alguna manera, que
es vagin avançant les feines i es vagin fent tots els passos
perquè aquestes promocions que estan en marxa algun dia
puguin ser realitat.

Per tant, com poden veure, és una moció que plantejam
d'una forma totalment constructiva. Quina és la nostra intenció?
La nostra intenció és comprometre la majoria del Parlament en
la lluita contra l'habitatge buit i avançar en el creixement del
parc d'habitatge públic. I per això ho fem amb mesures que
creiem que pot haver-hi consens entre la dreta i l'esquerra, són
mesures que nosaltres duim en el nostre programa, però que el
Govern d'una manera o una altra, també s'hi ha compromès, ja
sigui amb la compareixença de la consellera o ja sigui amb el
programa electoral del partit que governa en aquests moments,
que és el Partit Popular.
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És evident que entre MÉS per Menorca i el Partit Popular
hi ha diferències abismals, però crec que el tema de l'habitatge
és massa important perquè el convertim en un camp de batalla.
I per això nosaltres, en lloc de venir a parlar de les mesures,
que saben que el Govern no hi estarà d'acord, portem aquí les
mesures amb les quals creiem que pot haver-hi un punt de
trobada amb el Govern, per tal de fer pinya tots en lluitar contra
aquest problema. I amb això el que volem és llançar un
missatge a la ciutadania de responsabilitat, que estam junts i
estam disposats a lluitar per a això.

Altres preferiran parlar del cotxe elèctric de la Sra. Vidal,
de la seva declaració de béns, altres portaran fotos d’etarres o
faran d'oposició de l'oposició i crisparan l'ambient d'aquesta
cambra, em sap greu, però MÉS per Menorca no està en això,
nosaltres al que venim aquí és a fer allò pel que ens paguen els
ciutadans, que és venir a portar aquí problemes en els quals
creiem que pot haver-hi un consens per tirar-los endavant,
perquè, evidentment, per venir aquí a parlar del nostre llibre i
que ens ho votin en contra, evidentment d'això els nostres
electors tampoc no ens trauran cap benefici.

Per això els deman el seu suport, hi ha moltes esmenes, ara,
en el torn de la resta de grups, doncs podem debatre-les, la
nostra intenció és acceptar-ne el màxim, sempre per afavorir
que puguin tenir la majoria d'aquesta cambra amb l'objectiu que
nosaltres tenim aquí, que és que ens posem d'acord en avançar
en tota una sèrie de mesures positives en matèria d'habitatge.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT.

Moltes gràcies, Sr. Castells. A continuación intervendran
los grupos que han presentado enmiendas. En primer lugar, el
Grupo Socialista, sí, Sra. Marquès.

Bueno, son las enmiendas RGE núm. 6244 a 6256/23.
Adelante.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Bon dia, gràcies, Sr. President, bon dia, senyors i senyores
diputats. Des del Grup Parlamentari Socialista donarem suport
a la totalitat de la moció plantejada per MÉS per Menorca i
defensarem un seguit d'esmenes que entenem que la completen
i són necessàries si volem, per part d'aquest Parlament, suplir
les mancances que almanco fins aquest moment evidencien les
polítiques d'habitatge anunciades pel Govern de les Illes
Balears.

Per tant, també demanaríem el vot positiu per a les
propostes que addicionem amb les transaccions ja pactades.
Les nostres propostes van encaminades a assegurar que les
polítiques d'habitatge que es desenvolupin siguin unes
polítiques d'habitatge reals per al conjunt de tota la societat de
Balears, i vull incidir en ser açò, de tota la societat, no només
d'una part.

Els socialistes no ens oposem en absolut que es construeixin
habitatges a preu limitat per a compra-venda, de manera que
siguin assequibles per bona part de la població, ni tampoc a
anar de la mà de la iniciativa privada per fer-ho. De fet, la
cessió de sòl per a la construcció d'habitatge a preu assequible
és una idea del govern anterior, el que passa, i ens preocupa
enormement, és que açò no es pot fer i deixar de banda la
construcció d'habitatges de protecció oficial per destinar-los al
lloguer. I de sòl el Govern del PP pràcticament no en parla,
però nosaltres no podem oblidar que els preus dels lloguers
s'han incrementat només en el darrer any un 22% a les Balears.

Per tant, és imprescindible exigir garanties que es
culminaran les obres que es troben en marxa; que es lliuraran
els habitatges de protecció oficial en règim de lloguer i que hi
haurà noves promocions per incrementar progressivament el
parc públic destinat a lloguer. Són moltes les persones que no
tenen la capacitat, per molt que vulguin, d’adquirir un habitatge
propi, però sí tenen, i els ho vull recordar, el dret a tenir un
habitatge digne.

De la mateixa manera, és igualment imprescindible seguir
amb l'estratègia de cessió de sòl per part dels ajuntaments per
a la construcció d'habitatges protegits de lloguer. En aquest
sentit, he de recordar que en aquests moments hi ha 564
habitatges en marxa, a part de tots aquests projectes hi ha
també la possibilitat de dur endavant, com a mínim 138
habitatges més d’HPO públics els quals depenen, únicament,
que se signin els corresponents protocols de cessió de sòl per
part dels ajuntaments.

Per això sumem a les esmenes de MÉS per Menorca altres
que ens donin garanties de l'impuls global de la construcció
d'habitatges públics protegits al conjunt de les Illes. El
Parlament ha d'assegurar que la política d'habitatge és per a tots
i totes, no només per als que poden comprar habitatges.

Igualment, creiem que és necessari utilitzar els recursos que
ens atorga la llei per tenir més habitatge públic, no només el de
la construcció, també el de l'exercici del dret de tempteig i
retracte. Per açò demanam que s’executi i poder adquirir per
aquesta via els 53 habitatges de l'edifici subhastat a Maó, els 56
de l'edifici que se subhastarà properament a Alaior i també els
88 habitatges de Metrovacesa a Palma. Confiem que assegurin
aquests quasi 200 habitatges per sumar a l'actual parc públic de
les nostres illes.

El Govern sembla que ho hagi fiat tot al seu decret sobre
habitatge, però ara, una vegada aprovat, segueixen sense
resposta molts d'interrogants, per exemple, el nombre total
d'habitatges que es generaran en el termini de vigència del
decret, o també la baixada que esperen aconseguir en el preu
mitjà de lloguer. Aquesta informació és imprescindible per
poder valorar l'efectivitat del decret, però han fet un decret
sense tenir cap estudi previ, ni cap previsió dels resultats, sense
objectius, així serà difícil saber si ha funcionat.

Finalment, volem que el Govern apliqui també la Llei
12/2023, de 24 de maig, i així poder declarar totes les illes com
a zones de mercat residencial tensionat a l'efecte que es fixin
preus màxims de lloguer, increments màxims entre contractes
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successius i incentius fiscals amb deduccions de l’IRPF fer per
als propietaris de fins al 90%.

Si el Govern viu una realitat paral·lela i creu que els preus
de lloguer a les nostres illes no estan tensionats, el Parlament
ho ha de corregir. Insisteixo, si el Govern només pensa en una
part de la societat, el Parlament ha de defensar tot el conjunt de
la societat de les Illes Balears.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

A continuación, es el turno del Grupo MÉS per Mallorca,
que ha presentado las enmiendas RGE núm. 6257, 6258 i
6259/23. Sí, Sr. Rosa. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sr. President. Aquesta és la legislatura
de l’habitatge i ho és, entre d’altres coses, perquè és la
principal preocupació dels ciutadans d'aquesta terra, dels
veïnats de les Illes Balears, trobar un pis, una casa, una
habitació, determina si podem arribar a final de mes, si podem
fer front a una despesa extraordinària, si podem tenir una vida
tranquil·la o no, i, en aquest sentit, a nosaltres ens preocupa
especialment la situació que vivim.

Els poders públics no poden quedar de mans plegades
davant una situació i fiar-ho tot a la iniciativa del mercat, entre
d’altres coses perquè el mercat el que cerca és el màxim
benefici i no el major benestar de la ciutadania. El decret llei
que ahir es va aprovar al Consell de Govern, a parer nostre,
arriba tard, en el sentit que s'havia anunciat des de feia dos
mesos i encara fins ahir no el vàrem veure, s’havia filtrat a la
premsa i que a totes llums, al meu parer, és insuficient per
resoldre. Però certifica una cosa, que és que fa falta fer
polítiques d'habitatge.

Més enllà d'eslògans electorals, benvinguts els qui de cop
i volta han descobert que els governs serveixen per fer
polítiques públiques, que els governs serveixen per intervenir
en el mercat i que els governs serveixen per no deixar els
ciutadans a mercè de la llei de la selva, que és el mercat
immobiliari, encara que sigui tímidament i amb la boca petita,
benvinguts.

Ho dic perquè la Sra. Prohens va venir a aquesta cambra el
dia 7 de juliol i va dir que nosaltres no li direm a la gent a quin
preu ha de posar un habitatge en el mercat i no li direm a la
gent a qui pot vendre i de quina manera pot vendre el seu
immoble. Idò, bé, no sé si ha llegit la Sra. Prohens el decret llei
que es va aprovar divendres, el que es va aprovar ahir, esper
que sí, però què es pensa que és un preu limitat? Què es pensa
que fa el decret llei, més que dir-li a la gent a quin preu es pot
posar un immoble en el mercat i de quina manera es pot vendre
o llogar un habitatge? En aquest sentit, benvinguda sigui la
correcció, ja diuen que rectificar és de savis i, en aquest sentit,
benvinguda la intervenció en el mercat, benvingudes les

polítiques públiques, encara que siguin de manera tímida i amb
la boca petita, encara que siguin insuficients per part nostra.

Nosaltres no les criticarem, al revés, si de cas els direm que
és insuficient i que trobam que haurien d'anar més enllà.
Benvinguts també aquí, de l’altra banda s’han retrobat amb la
valentia de fer polítiques d'esquerres, a mi m’hagués agradat
veure una llei estatal d'habitatge aprovada tres anys abans, ens
haguéssim estalviat el patiment de centenars de milers de
famílies que no poden pagar un lloguer a dia d'avui, i ens
haguéssim trobat uns preus del lloguer avui en dia molt més
baixos. Però, bé, es veu que l'havien d’aprovar a finals de
legislatura, perquè no teníem el coratge o la valentia per
aprovar-la a principis de legislatura.

Bé, sigui com sigui, uns i altres ens trobaran al seu costat en
defensa que tothom pugui tenir un ca seva en aquesta terra, que
tothom pugui viure dignament. I en aquest sentit, crec que a dia
d'avui, parlam d'una moció de mínims i no de mínims, perquè
els companys de MÉS per Menorca, no siguin valents, perquè
estic segur que el Sr. Castells és molt valent i voldria anar molt
més enllà en matèria d'habitatge, però si no de mínims, perquè
crec i estic convençut que va en aquest sentit la proposta de
MÉS per Menorca, que hem de ser capaços d’abastar consens
que durin més enllà d'una legislatura, que no canviïn després de
cada comtessa electoral.

I en aquest sentit, jo crec que la moció que duim avui va en
la bona línia.

Aquest grup parlamentari ha proposat una sèrie d'esmenes,
que també plantejaran aquest consens de mínims. La primera és
la limitació de l’increment del preu de lloguer. Jo consider, o
crec, Sra. Vidal, que el decret llei que varen aprovar ahir no
resoldrà gaire el problema de l’habitatge o m’inclín a pensar
que en el curt termini no tendrà un impacte directe i que els
efectes que generi seran a mig termini, tant de bo m'equivoqui!,
tant de bo resolgui tot el problema de l'habitatge! Ara
convendrà amb mi que els pisos no es construeixen en dos dies,
no es divideixen en dos dies i no es converteixen els locals en
dos dies, i que, per tant, necessitam solucions avui per a la gent
que paga un lloguer. I en aquest sentit, ja li dic, jo som escèptic
del seu decret llei i vostès són escèptics de la Llei estatal
d'habitatge, bé, benvingut l’escepticisme, i jo li deman: apliquin
o facin ús de les eines que tenen al seu abast, encara que sigui
de forma temporal, encara que sigui només mentre el seu decret
llei desplega els seus efectes, com a mínim tendrem milers de
persones que estaran protegides i no veuran el seu el seu
lloguer augmentar.

I segon, li deman que estimulin la posada en el mercat
d’habitatges que ara mateix estan buits. I en aquest sentit, hem
volgut plantejar una esmena que si s’estimula a través de
deduccions fiscals creiem que, com a mínim, ha de ser en base
a un llindar de preu que en aquest cas crec que ha de ser el de
l’HPO.

Crec que són propostes amb les quals podem arribar a
consens, que hem de treballar com a societat i crec que
milloren la situació de l'habitatge. I ho dic lluny d’estridències
i lluny del fang al qual ens tenen acostumats a banda i banda,
jo sé que és més fàcil venir aquí a fer clics, però ens paguen per
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resoldre els problemes de la gent i ens paguen per cercar
solucions. I, per tant, jo els ho deman, vull dir, aprovin aquesta
moció, aprovin aquestes esmenes, i moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

A continuación, para la fijación de posiciones es el turno
del Grupo VOX, sí, Sr. Cardona, tiene la palabra.

EL SR. CARDONA I VIDAL:

Gracias, Sr. Presidente, buenos días, señoras y señores
diputados. Se presentan ustedes aquí hoy con una moción de 19
puntos, 19 puntos que no dejan de sorprender algunos de ellos,
vamos, solo les falta poner “instar al Gobierno que el sol salga
por levante y se ponga por poniente”, unas obviedades que son
de cajón.

Le quiero decir que el punto que encuentro a faltar es,
efectivamente, el único que no han puesto y que, para nosotros,
para nuestro grupo, y para quien les habla, está buena parte de
la solución a este problema, que es liberalizar suelo para poder
construir. Cuanto más regulan el tema de la vivienda, o sea, el
exceso de regulación del tema de la vivienda es siempre
inversamente proporcional al pretendido, es decir, empeorar la
situación.

Y evidentemente, ya sé que usted ha dicho, Sr. Castells,
muchas veces, que aquí venimos a hacer oposición a la
oposición, no, lo que no queremos es que nos den lecciones las
personas que no han hecho nada por la vivienda.

A su izquierda se sienta la Sra. Joana Gomila, que ha sido
alcaldesa de Ciutadella durante ocho años, en los que no ha
cedido ni un solo metro cuadrado de suelo para construir
vivienda de protección oficial. Es necesario decirlo, dicen
ustedes que vienen aquí a hacer su trabajo, que para eso cobran,
bueno, pero es que, ¡oiga! parte de ese trabajo es que cuando
ostentan ustedes el poder hagan algo, algo. No han hecho nada.

Yo creo que lo que vale la pena es estudiar este decreto que
se aprobó ayer, que se ha publicado hoy en el BOIB, ver de qué
manera se puede mejorar, probablemente habrá puntos de
mejora, seguramente, todo es mejorable, vamos a intentar
mejorar ese decreto. Es verdad que algunos de los puntos que
presentan ustedes en esa moción y es verdad también que
algunas de las mociones, pues claro que sí que son aceptables,
pues son cosas de mucho sentido común, pero no vengan
ustedes ahora aquí a darnos todas estas lecciones, a venir con
un discurso de superioridad moral en torno a todo este tema,
porque, la verdad, es que las cosas están como están en
vivienda, y permítanme que se lo diga, porque ustedes han
estado gobernando 8 años. Me parece que es algo que es
evidente.

A mí, particularmente, ya les he dicho que lo que me
gustaría y noto en falta algunos puntos, algunas bastantes
obviedades, bastantes lecciones, pero creo que verdaderamente
si ustedes querían presentar algo constructivo, como ha dicho
usted, Sr. Castells, tendría que haberlo antes consultado con

todos, creo que es evidente, ¿no? Es decir, presentan ustedes
algo, lo presentan ustedes solos, lo hacen ustedes desde una
posición muy superior, presentan una serie de puntos que es
verdad, como he dicho antes, que son razonables, pero, claro,
todo ese aspecto de cordura, de construcción, de unidad en
torno al problema de la vivienda, pues deja mucho que desear
cuando el discurso lo hacen ustedes, que han tenido, en
Baleares no, pero en Menorca sí, responsabilidades de gobierno
tanto en el Ayuntamiento de Ciutadella como en el Consell
Insular de Menorca y, en concreto, como ya le he dicho antes,
en el Ayuntamiento de Ciutadella durante ocho años no han
cedido un solo metro cuadrado para vivienda de protección
oficial.

Y algo que es verdad que no les corresponde solo a ustedes,
sí a otros grupos, durante quince años, o sea, la última
promoción de vivienda de protección oficial en Ciutadella, en
Menorca, se hizo en el año 2008, quince años. O sea que una
família menorquina que vive en Ciutadella lleva quince años
sin poder acceder a una sola vivienda de protección oficial, y
¡ustedes vienen aquí ahora a contarme historias y enmiendas y
mociones! ¡Oiga, por favor, tengan un poco más de vergüenza!
¡Es inaceptable ese discurso, absolutamente inaceptable!

¿Ustedes creen que una familia menorquina puede esperar
quince años? Suponiendo que hoy el piso, la vivienda estuviera
ya disponible, cosa que no lo está, ¿cuánto tendremos que
esperar?

Muchísimas gracias.

EL SR. PRESIDENT: 

Muchas gracias, Sr.Cardona. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Perdoni, Sr. President, és possible per al·lusions intervenir
segons l'article 81? Demanaria poder acollir-m’hi per
inexactituds que ha pronunciat el Sr. Cardona. És una petició
que li faig.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sra. Gomila. Considero que sí ha habido alusiones,
pero dentro de un uso normal de la palabra y sobre un aspecto
de política normal. Por tanto, es el turno del Grupo Popular, Sr.
Rovira. 

EL SR. ROVIRA I DE ALÓS:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y
señores diputados. El debate de esta moción en materia de
vivienda, presentada por MÉS per Menorca, coincide con la
aprobación por parte del Govern de les Illes Balears, de su
decreto de emergencia habitacional, que en el plazo inferior a
los seis meses a los que se comprometió la presidenta Marga
Prohens, ha puesto en marcha ya los mecanismos para hacer
frente a la problemática del acceso a la vivienda, permitiendo
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y facilitando la incorporación de nueva vivienda al mercado y
abaratando los precios. 

El Partido Popular, en su programa de Gobierno y la
presidenta Prohens cumplen por lo tanto su palabra aportando
soluciones para reducir el problema de acceso a la vivienda
dentro de unas propuestas que en el futuro seguirán aportando
más soluciones desde el Govern de les Illes Balears. 

Podríamos haber planteado hoy nuestra posición frente a las
enmiendas con un voto en contra de todo, aduciendo que ocho
años después la izquierda pretende ahora plantear temas en
referencia a la problemática del acceso a la vivienda, que no ha
sido capaz de plantear en estas dos legislaturas. No han pasado,
no se han pasado por parte de la izquierda que ha gobernado,
de plantear políticas cargadas de prohibiciones
intervencionismo y una falta de gestión que a nosotros nos
parece del todo inexplicable. Algunos partidos, y no me refiero
al proponente, han trabajado más para aportar propuestas en
una semana que en ocho años de responsabilidad de gobierno.

(Alguns aplaudiments) 

Pero hemos decidido desde el Grupo Popular analizar las
propuestas de todos, incluidas evidentemente las enmiendas
que se han presentado, analizarlas en positivo y, por ese
motivo, vamos a aprobar la mayoría de los puntos de la moción
e incluso la mayoría de las enmiendas. 

En relación a los puntos planteados en la moción de MÉS
per Menorca, votaremos a favor de 16 de los 19 puntos,
algunos porque consideramos que ya se están haciendo o que
están en el programa de Gobierno y están previstos y no se han
realizado por los gobiernos anteriores en pasadas legislaturas. 

Haré referencia, básicamente por cuestiones de tiempo, a
los puntos que votaremos en contra de la moción. Votaremos
en contra del punto 1, porque creemos que se necesita tiempo
para ver el efecto que tendrá el decreto ley, y el resultado
dependerá por lo tanto, de qué ayuntamientos lo apliquen y cuál
sea el alcance del decreto en todos los municipios. 

En el punto 2, en principio no estábamos de acuerdo, pero
si el proponente, el Sr. Castells, nos quita el plazo de tres meses
votaríamos a favor de este punto. 

El punto 9 es una medida que no contempló el Gobierno
actual y, por lo tanto, votaremos en contra.

En el punto 13 se pide una convocatoria de ayudas para
rehabilitación, para rehabilitación de viviendas, que ya está
cubierta por otras convocatorias previstas en los fondos Next
Generation y, por lo tanto, creemos que es una duplicidad, y
por ese motivo votaremos en contra de ese punto 13. 

En relación a las tres  enmiendas presentadas por MÉS per
Mallorca, decir que apoyaremos la primera, la 6257, que
modifica el punto 6 de la moción al plantear una redacción que
pensamos que mejora la propuesta de aprobar una deducción en
el IRPF. Por lo tanto, la votaremos a favor. Las otras dos
enmiendas de MÉS por Mallorca las votaremos en contra. La
6258 prevé un incremento de impuestos, no podemos estar de

acuerdo, y la 6259 pide la declaración de zona tensionada y,
evidentemente, el PP siempre se ha manifestado en contra de
este tipo de cuestiones. 

En relación a las 13 enmiendas presentadas por el PSOE,
votaremos cinco de ellas en contra y siete a favor. A favor de
dos en relación a ejercer el derecho de tanteo y retracto, porque
la propia enmienda habla de que se ajuste al precio y a la
normativa derivable, las 6247 y 6248. Las enmiendas, 6251,
52, 53, 54 y 55 las votaremos a favor porque desde la
conselleria ya se está trabajando en la materia y pensamos que
es positivo para el acuerdo de todos que las votemos a favor.
Las enmiendas del PSOE que votaremos en contra son las 6244
y 6245, por el mismo motivo -la primera- por el que votamos
en contra del punto 1 de la moción; la 6245, porque si se nos
acepta la transacción del plazo de los tres meses, votaremos a
favor de la moción, pero no de la enmienda; la 6246, por el
mismo motivo que votamos en contra del punto 13 de la
moción, al existir ayudas de fondos Next Generatiuon; las 6249
no acabamos de ver clara esa enmienda y, por lo tanto, como
no la vemos clara, por prudencia, votaremos que no de
momento; a la 6250 votaremos que no porque el decreto ley ya
contempla, como hemos dicho, medidas para el alquiler; la
6256, que es el tema de Metrovacesa, votaremos que no porque
no estamos de acuerdo en que se replantee la operación que se
planteó en su momento desde el ejecutivo de la Sra. Armengol
en funciones, con informes en contra, con un precio más
elevado de lo regulado y saqueando los presupuestos de otros
organismos de la comunidad autónoma. Por lo tanto, no
votaremos a favor de esa enmienda.

Y ya para finalizar, quiero decirles que desde el Grupo
Popular queremos favorecer al máximo el acuerdo. Por ese
motivo votaremos a la mayoría de los puntos a favor y a la
mayoría de las enmiendas a favor, y darles las gracias a todos
por el tono del debate. Gracias. 

Gracias, presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Para terminar, Sr. Castells, si quiere hacer uso de la palabra. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Passaré directament a comentar
quines esmenes acceptam i quines no, perquè n'hi ha tantes que
si no comencem ...

En primer lloc, el que entenc que és una transacció que ens
proposa el Sr. Rovira, que en el punt 2 eliminem el termini de
tres mesos, doncs, jo accept aquesta transacció. Per tant,
eliminarem aquest termini de tres mesos, és el termini que va
dir la consellera, eh?, però bé, entenc que el llevem, igualment
controlarem, evidentment, el compliment d'aquest compromís,
no? Al final el que ens importa és que s'aprovi i hem puguem
fer un control. Per tant, amb aquesta mateixa filosofia acceptam
aquesta transacció.

Li agraesc, Sr. Rovira, que vostè ha estat curós en un
aspecte, no?, perquè, clar, nosaltres no hem governat aquesta
última legislatura, llavors, clar, de vegades se’ns posa al mateix
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sac, i nosaltres, per exemple, reclamar que es fes el registre
d'habitatge buit o el registre d'habitatge protegit, nosaltres ja
havíem insistit a l'anterior govern, per tant, vostè ho ha fet molt
bé, ha dit, “no ho puc dir del grup del grup proposant”, és a dir,
nosaltres estant a l'oposició, perquè en el parlamentarisme quan
un no és al Govern és a l'oposició, nosaltres érem a l'oposició
la legislatura passada i som a l'oposició ara. Una altra cosa és
amb més o manco capacitat d'arribar a acords amb el Govern,
amb més o menys voluntat. Llavors, nosaltres, en molts
aspectes que nosaltres controlem a aquest govern, ja ho havíem
fet amb l'anterior, i havíem estat molt crític que l'anterior no ho
havia desplegat, i especialment en matèria d'habitatge. 

Dit això, passant a les esmenes, sobretot del PSOE, que
tenim molta feina, s’han presentat moltes esmenes, diré que
acceptam les 6244, 6249, 6251, 6254, 6255 i 6256. Som
conscients que moltes d'aquestes esmenes formen part més d'un
programa d'esquerres i que, per tant, és molt probable que els
grups de la majoria hi votin en contra, però ja que un grup ens
proposa d'incorporar-les, nosaltres les incorporem.

Esmenes que no acceptam: les 6245 i la 6250, ja sigui
perquè són esmenes que, d'alguna manera, romprien la intenció
d'aquesta moció, que és que surti aprovada per la majoria
d'aquesta cambra o perquè en el cas de la 6250 hi ha una
duplicitat amb una esmena presentada per MÉS per Mallorca,
que sí que acceptam.

I, aleshores, sobre cinc esmenes més, proposam unes
transaccions al PSOE. En el cas de la 6246, simplement
proposam posar entre les dues frases “així com continuar
convocant els ajuts”, volem que es convoquin ajuts de
rehabilitació d'habitatges i que es continuïn convocant els de
rehabilitació energètica, que són els que ja estan en marxa.
Aquí, jo li he de dir, Sr. Rovira, que nosaltres creiem que
s'haurien de convocar aquests ajuts, jo no sé si estan finançats
amb el fons Next Generation o no, però que crèiem que haurien
de continuar-se convocant.

A les 6247 i 6248 del PSOE del PSOE, proposam afegir-hi
al final, una coma i “previ acord dels inquilins afectats”, és a
dir, són aquests pisos que demanam que l'IBAVI exerceixi el
tempteig i retracte, aquests pisos que es troben en subhasta,
nosaltres creiem que és un tema que abans de fer qualsevol
cosa s'han de conèixer l'opinió dels veïns afectats i, per tant,
estaríem d'acord amb incorporar-les si acceptéssim aquesta
frase.

A la 6252, nosaltres creiem que s'haurien de concretar
quines són les promocions de Mallorca i les promocions de
Menorca i, per això, proposam substituir, el text encara parla de
4 promocions a Mallorca i a Menorca, pel text que digui “3
promocions a Mallorca (Sa Pobla, Sencelles i Peguera) i 1
promoció a Menorca (Alaior)”, perquè així queda clar de què
parlam.

Així com a la 6253, proposam que només parli de
Formentera, perquè la promoció que fa referència de Menorca
ja està contemplada en els punts finals de la moció.

Per tant, aquestes són les transaccions que proposaríem al
Grup Socialista.

Pel que fa a les esmenes de MÉS per Mallorca, acceptaríem
la 6257, no acceptaríem la 6258, perquè considerem que
l'actual marc normatiu ja recull aquesta idea i acceptaríem la
6259. Tal vegada abans de votar haurem de fer un petit recés
per aclarir-ho, perquè hi ha molts punts, però aquest és el
posicionament que tindríem respecte de les diverses esmenes.

Vull acabar i dir que acceptam votació separada, no sé si
ningú ho ha demanat, però ens sembla evident. I després,
també, que crec que dels 19 punts originals de la moció,
excepte l’l i el 13, que el Partit Popular ja ha dit que hi votaria
en contra, bé, és clar, no tinc clar el posicionament de VOX
perquè no s'ha expressat, però m'ha semblat que per part del 2,
3, 4, 5, 6, 7, 8, 10, 11, 12, 14, 15, 16, 17, 18, 19, si cap grup no
s'hi oposa, tal vegada es podria fer una única votació, perquè
m'ha semblat que tots els grups hi estarien d'acord.

I això és tot, gràcies a tots els grups per les seves
aportacions i gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

(Pausa)

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, vamos a intentar votar todo, por separado, claro.
En primer lugar, el primer punto, en el que se ha aceptado la
enmienda 6244, Sr. Castells, ¿el primer punto es con la
enmienda 6244? Sí.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, Sr. President, és correcte.

EL SR. PRESIDENT:

Y “sin el plazo de tres meses”.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

No, això és el punt 2, el termini de tres mesos.

EL SR. PRESIDENT.

Muy bien, el punto 1, con la enmienda 6244. Sí, votamos.

Pues, se rechaza por 24 votos a favor y 33 en contra.

Pasamos al punto 2, que es con la transacción “sin el plazo
de tres meses”.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Efectivament, Sr. President, és eliminant “el termini de tres
mesos”.

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, está claro, ¿verdad? Votamos.

Muy bien, se aprueba por 50 votos a favor y 8 abstenciones.
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Y pasamos al punto 3, que se vota tal cual. Votamos.

48 votos a favor, 2 en contra y 8 abstenciones.

Punto 4, tal cual. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones.

Punto 5, votamos.

50 a favor, 8 abstenciones.

Pasamos al punto 6, con la enmienda 6257. Votamos.

50 a favor, 8 abstenciones.

Punto 7, tal cual, porque se ha rechazado la enmienda.
Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones.

Punto 8, sin enmiendas. Votamos. 

48 a favor, 8 abstenciones.

Punto 9, votamos. 

25 a favor, 33 en contra. 

Pasamos al punto 10, con la enmienda 6259. ¿No es con la
enmienda 6259? Ah, perdón, es un punto nuevo esa enmienda.
Entonces, la enmienda 6259 tendríamos que votarla como
punto 9 bis...

(Remor de veus)

Bien, pues vamos a votar la enmienda 6259, que añadiría un
punto 9 bis, ¿correcto? Votamos.

Bien, 23 a favor, 33 en contra.

Esto era la enmienda, y ahora votamos el punto 10, tal cual.
Votamos.

48 a favor, 8 abstenciones. 

Pasamos al punt 11, que és tal cual. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones. 

Punto 12, sin enmiendas. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones. 

El punto 13 es con una enmienda que se ha transaccionado.
Sr. Castells, ¿nos dice cómo quedaría el texto?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, és una esmena del Grup Socialista que es refereix als
ajuts de rehabilitació, i aquí s’ha d’afegir entre el text original
i l'esmena l'expressió “així com continuar convocant els ajuts”.

EL SR. PRESIDENT:

Sí, ¿está claro? Pues vamos a votar el punto 13 con esta
transacción. Votamos.

24 votos a favor, 33 en contra. 

Pasamos al punto 14. Votamos. 

49 a favor, 8 abstenciones. 

Pasamos al punto 15. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones. 

Punto 16. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones. 

Punto 17. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones.

Punto 18. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones. 

Votamos el punto 19. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones. 

Pasamos al punto 19 bis, con la transacción de la 6247. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Aquí jo crec que es poden votar les dues, els dos junts,
perquè són les 6247 i 6248, la transacció és exactament la
mateixa, que és afegir al final una coma “i previ acord dels
inquilins afectats”, coma “i previ acord dels inquilins afectats”.
I com que les dues esmenes van sobre el mateix tema i la
transacció és la mateixa, crec que la posició dels grups serà
també la mateixa. 

EL SR. PRESIDENT:

Sí, entonces votaríamos los puntos 19 bis i 19 ter.
¿Votamos los dos juntos? 

Bueno, no nos compliquemos. Vamos a votar el 19 bis con
esta transacción. 19 bis. Votamos. 

(Remor de veus)

EL SR. ROVIRA I DE ALÓS:

¿Podemos pedir repetición y aclarar qué es lo que estamos
votando exactamente? 

(Remor de veus)

 



302 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 9 / 3 d'octubre de 2023 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Presidente, ha faltado el número de enmienda. Ha faltado
que nos dijera el número de enmienda. Usted ha dicho el
artículo, ha dicho hasta 19 bis y ha faltado el número de
enmienda. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Presidente, en todo caso ha quedado clara la posición de
MÉS. Ha dicho que no se haga votación separada por algo, al
final ha quedado claro que eran dos enmiendas, lo ha explicado
claramente, no cabe repetir la votación. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Jo, Sr. President, d'acord amb el tarannà amb què s’ha
presentat aquesta moció, no tinc cap inconvenient que es torni
a repetir la votació. Hi ha molts punts, moltes esmenes, crec
que han de quedar clares les votacions de cadascú i, per tant,
cap problema. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Castells. Me parece lo correcto dado
que es un poco difícil esta moción. 

Vamos a votar el punto 19 bis con la enmienda 6247, que
se ha transaccionado en los términos que ha dicho verbalmente
el Sr. Castells, ¿de acuerdo? Sí. Pues votamos. 

50 votos a favor y 8 abstenciones. 

Pasamos al 19 ter, con la enmienda 6248 y con la misma
transacción que se ha comunicado verbalmente. Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones. 

Pasamos a la enmienda 6249. Votamos. 

24 a favor, 32 en contra. 

La 6250 se ha rechazado. Pasamos a la 6251.Votamos. 

50 a favor, 8 abstenciones.

La 6252 se ha transaccionado. 

Sí, Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, Sr. President, aquí es tracta de substituir l'expressió
“quatre promocions a Mallorca i a Menorca”, per l'expressió
“tres promocions a Mallorca (Sa Pobla, Sencelles i Peguera) i
una promoció a Menorca (Alaior)”.

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien. ¿Han quedado claros los términos? Pues
pasamos a votar la 6252 con esta transacción. Votamos.
Perdón, perdón, vamos a pararla que me he olvidado de decir
“votamos”.

Vamos a votar la 6252 con la transacción que ha
comunicado el Sr. Castells verbalmente. Votamos. 

25 a favor, 25 en contra, 8 abstenciones. Vamos a repetir la
votación, dado que hay empate. 

Bien, volvemos a votar la 6252 transaccionada. Votamos. 

Vuelve a haber empate. Vamos a repetirla otra vez.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sr. Presidente, si me lo permite, quería decir que el Grupo
Parlamentario Popular tiene un diputado de baja. Por tanto, es
por eso que vamos a empatar. Pediría que se puede compensar
un voto porque es debido a que tenemos un diputado de baja
por paternidad. Es este el hecho, no es otro. Por tanto, pediría,
por cortesía parlamentaria, que se compense un voto.

EL SR. PRESIDENT:

Sí, Sr. Negueruela.

EL SR. NEGUERUELA I VÀZQUEZ:

No hay ningún problema, lo único, la Sra. Durán lo sabe, la
semana pasada se lo dije yo a ella, que nos informase antes y
ofrecí yo a hacerlo, lo normal es que nos lo comuniquen al
principio de Pleno y no habrá ningún problema.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Pues vamos a proceder a repetir la votación de
la 6252 con la transacción.

Por favor, ¿estamos listos? Vamos a votar. 

23 a favor, 25 en contra y 8 abstenciones. 

Pasamos a la 6253 que tiene otra trasacción. Sr. Castells?

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Sí, la transacció aquí consisteix que en lloc de parlar dels
projectes constructius de les dues promocions d'habitatges a
Menorca i a Formentera, simplement s'elimina la de Menorca,
perquè ja està prevista a un altre punt de la moció i, per tant, el
redactat quedaria com: “El Parlament de les Illes Balears insta
el Govern de les Illes Balears a licitar la redacció del projecte
constructiu de la promoció d'habitatges de protecció oficial a
Formentera ja planificada a la legislatura anterior, amb un total
de 10 habitatges”.

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 9 / 3 d'octubre de 2023 303

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Pues vamos a votar en estos términos la 6253
transaccionada. Votamos. 

49 a favor, 8 abstenciones. 

La 6254, tal cual. Votamos. 

48 a favor, 8 abstenciones. 

Pasamos a votar la 6255. Votamos. 

49 a favor, 8 abstenciones.

Y finalmente la 6256. Votamos. 

23 a favor, 33 en contra. 

Y eso es todo.

IV.1) Proposició no de llei RGE núm. 4685/23,
presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a
protecció econòmica dels ciutadans de les Illes Balears
durant els mesos d'hivern del 2023 i 2024 dels efectes de la
inflació i de la pujada dels tipus d'interès.

Pasamos al punto cuarto del ordene del día. En primer
lugar, la Proposición no de ley RGE núm. 4685/23, del Grupo
Socialista, sobre protección económica de los ciudadanos.
Tiene la palabra por el Grupo Socialista... el Sr. Llorenç Pou.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Senyores i senyors diputats,
permetin-me, en primer lloc, manifestar l’honor i l’emoció de
dirigir-me per primera vegada des d'aquest faristol a tota la
cambra, i, a més, fer-ho en un tema important i que preocupa
tota la població, com és el fet de cercar solucions als problemes
creixents per arribar a final de mes per part de la població.

Les Illes Balears, la seva economia viu una situació dual. És
cert que des del punt de vista macroeconòmic ja hem recuperat
tot el PIB perdut durant la pandèmia i estam en un creixement
econòmic del 5%, i això, evidentment, s'està traduint en una
bona posició pressupostària que permet un marge clara
actuació, però front a aquesta realitat, que forma part de la
herència, també és cert que no tot és macroeconomia, i també
és cert que els ciutadans d'aquestes illes tenen un problema de
pèrdua de poder adquisitiu, una part del poder adquisitiu que té
a veure amb una inflació creixent, en uns nivells de preus de la
benzina molt alts i uns tipus d'interès que han crescut 5 punts en
el darrer any. 

I és important també no perdre de vista que aquest
problema de la inflació no només ve d'ara, sinó que ve d'enrere
i, per tant, s'arrossega una pèrdua de poder adquisitiu darrera ja
a un any anterior amb una altra pèrdua de poder adquisitiu. I,
de fet, aquesta situació no és nova, ja la visquérem a la tardor
de 2022 i, en aquell moment, el govern de Francina Armengol,
dins un procés de diàleg social, va aprovar, juntament amb
sindicats, patronals i bona part -i això és important recordar-ho-

d'aquest arc parlamentari, fins i tot de partits de l'oposició, un
escut social per fer front a la situació.

En el debat d'investidura d'aquest nou govern, la presidenta
Prohens va declarar que el seu govern seria un govern que
escoltaria i que faria del diàleg una bandera. Tenim aquí una
oportunitat, estam, per tant, en una situació de pèrdua de poder
adquisitiu i en una situació que, òbviament, és el vertader
problema dels ciutadans, Com deia, la situació pressupostària
ho permet. El vicepresident en repetides ocasions ha dit que
tenim un marge de més de 200 milions d'euros, i, per tant, hi ha
els recursos per fer això possible. 

I m'agradaria recordar que dia 11 de novembre del 2022, no
fa tant, l’aleshores candidata Prohens asseverà en una entrevista
al Huffington Post que “hay que reforzar el escudo social”. Per
tant, no li bastava l'escut social que hi havia en aquell moment,
sinó que fins i tot s'havia d’incrementar.

El Grup Socialista, que creu en el diàleg, presentà a la
presidenta una bateria de mesures de protecció i suport als
ciutadans, tenint clar que aquest problema entenem que serà
transitori, per tant, cal cercar mesures transitòries i la mateixa
OCDE ja planteja que aquestes solucions han d’anar per la via
de la despesa; i, d'altra banda, que això no està afectant per
igual tots els ciutadans, de fet, aquest problema de la inflació
està afectant de manera especial les classes mitjanes i
treballadores, els més vulnerables. 

Per tant, dit tot això, és evident que el que plantejam són
mesures per a la gent normal. Tots som conscients que la
benzina està en màxims històrics i per això plantejam ajudar els
ciutadans mantenint la gratuïtat del transport públic dins 2024.
De la mateixa manera, tots som conscients de la pujada de la
cistella de compra, i per això plantejam tornar implantar el
complement econòmic als treballadors fixos discontinus,
105.000 treballadors, 105.000 famílies es varen beneficiar l'any
passat d'aquesta mesura; com també podríem parlar dels
problemes reals dels ciutadans en les seves hipoteques, i per
això plantejam un increment de la deducció de despeses en
hipoteques variables. 

Estam parlant de mesures potents, de mesures que realment
solucionaran o podrien solucionar els problemes dels ciutadans
i existeixen, senyors i senyores diputats, els recursos econòmics
per fer-ho.

Deia Winston Churchill que hi ha dues classes de polítics:
els que creen problemes i els que els solucionen. Davant de les
dificultats dels ciutadans, aquí tenim la primera bateria social
a la qual tots vostès, senyors membres dels grups parlamentaris,
estan en disposició de posicionar-se, de respondre a les
angoixes dels ciutadans, existint els recursos. Per tant, ara cal
que amb la proposta que fem aquí cada grup parlamentari se
situï bé a la banda dels problemes o bé a la part de les solucions 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202304685
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EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a los grupos que han presentado enmiendas. En
primer lugar, MÉS per Mallorca. Sra. Carrió. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, Sr. President. Quan l’octubre de l'any passat, el
2022, el govern de progrés preparava l'escut social, ho feia en
unes condicions que s'assemblen molt a les condicions que
vivim ara, i és ver que les xifres de la inflació han davallat,
però encara no suficient, i la taxa d'inflació subjacent està
dificultant a dia d'avui la situació de moltes famílies. 

Jo no sé si VOX -ara ho veurem- defensarà com l'any passat
que la guerra d'Ucraïna o la intervenció de Putin i la quantitat
de petroli que s’emet no té absolutament res a veure amb la
inflació -ja veurem a veure què diuen-, i que tot és culpa de la
mala gestió, la mala gestió d'aquest govern o no? Perdonau, se
m'oblidava, això serà herència del govern d'esquerres, però jo
els diré que la culpa vertadera del govern d'esquerres va ser
crear el primer escut social que protegia totes i cada una de les
famílies que més ho necessitaven en aquesta terra...

(Alguns aplaudiments)

... aquesta és l’herència.

I dic que la solució o que la situació encara es manté i es
reviu perquè ara esdevenen altres elements que fan que es
necessitin polítiques d'ara, Sra. Cirer. I li ho diré, tenim a dia
d'avui que la inflació ha baixat però els preus no, i això ho
veiem cada dia quan anam a la compra, i li diré que el preu de
la benzina torna a estar a nivells excessivament elevats, i li diré
també que els tipus d'interès ofeguen les famílies. Per tant, ara
hem de fer aquestes polítiques, i no té res a veure amb mantenir
les polítiques d’erradicació de la pobresa, que, efectivament, i
només faltaria, també s'han de mantenir al llarg de tot l'any.

I que farà el PP? S’abstendrà? S’abstendrà aquest pic?
Perquè ara governau, ara en sou responsables directes d’aquí.
I fa un any, el Sr. Costa es posava les mans al cap, perquè no
entenia que les dificultats per arribar a final de mes de les
famílies fossin un motiu suficient d'urgència per justificar un
decret llei. Però em sembla a mi que amb aquests tres mesos
hem vist que no teniu tantes manies ara.

I el Sr. Costa, fa un any, també defensava el que defensau
sempre, tots els problemes d’aquest món es resolen baixant
imposts i el mercat és savi. Idò, miri, si és savi el mercat que 
en tres mesos els preus dels locals han pujat un 70% per culpa
del vostre decret llei que vàreu aprovar ahir, mira si és savi el
mercat.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

I abaixar l’IRPF, que és la recepta del Partit Popular per a
tot, parlem de les dades d’IRPF, primer, la temporal, el
problema el tenim a l’hivern del 2023, no el julio del 2024,
quan tendrem l’efecte a les declaracions de la renda de l’IRPF,
per tant centrau-vos en el motiu d'aquesta PNL, i parlem dels
números: suposant que deixàssiu en 0% la tributació d’IRPF en

rendes menors de 18.000, parlam de 200 euros dins la butxaca
dels ciutadans. És això i el trosset de terra per a quan venguin
mal dades, que pregona el senyor Portaveu del Partit Popular,
és aquesta la recepta per ajudar les famílies davant les
dificultats?

La veritat! I ja n’estic farta de sentir una cosa, que la repetiu
constantment, i us ho diré: saps com es capolen les rendes
mitjanes? Ho sabeu? Doncs, us ho diré: es capolen abaixant els
imposts a les rendes elevades i fent que els serveis públics
s’hagin de mantenir a les esquenes de les rendes mitjanes, així
es capolen, així es capolen!

Però, vaja, el Partit Popular no es cansa de repetir que faran
que les ajudes arribin als que més ho necessitin, com si hi
hagués una normativa a dia d'avui en vigor que no ho
contemplàs, ja quan la Sra. Cirer la trobi ja ens ho dirà. Però,
vaja, si realment ho creuen, si sou de paraula donada, per
arribar a qui més ho necessita heu de reeditar l'escut social, heu
de defensar la pujada de la renda social i la renda
d'emancipació, heu de defensar la prestació per als treballadors
que es troben en situació d'atur, la prestació de les famílies del
bo social tèrmic, que hauran de pagar la calefacció.

Perquè la Sra. Cirer, a la compareixença no ho tenia clar,
deia: ja ho veurem, haurem de fer una anàlisi dels pressupost de
2024, deia; i, és clar que l’hauran de fer una anàlisi dels
pressuposts de 2024, perquè quan elimina els imposts de
successions a les grans fortunes us passen aquestes coses, que
llavors no podreu treure polítiques per defensar les persones i
les famílies que realment ho necessiten, és clar que us passa
això. 

(Remor de veus)

I és que em feu enfadar, i em sap greu, i em sap greu...

(Remor de veus)

..., i em sap greu. Mirau, el Sr. Costa, i acab, el Sr. Costa, i
acab, el novembre del 2022 defensava les cinc mesures que jo
us he posat aquí i que us he esclafat, hi estaven a favor,
esperem que enguany també hi estigueu, perquè MÉS per
Mallorca no canviarem el cantet, ho tenim clar i votarem a
favor d'aquesta PNL.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Carrió. A continuación, es el turno del
Grupo Mixto, sí, Sra. Gomila. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sr. President. Tots som conscients de l'elevat cost
de vida dels ciutadans de les Illes, un cost que de moment
sembla que no té intenció de disminuir, com ho veiem cada dia
amb l’augment progressiu dels preus dels aliments o de la
benzina, segueixen a l'alça els tipus d'interès que fan augmentar
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les quotes de les hipoteques i els preus dels lloguers de cada
vegada són més alts, i tot açò sobretot ho pateixen les famílies
més vulnerables. I és per açò que encara és necessari tenir un
escut social.

Respecte de la proposta que avui presenta el PSOE, hem
proposat dues esmenes amb el següent sentit: al punt 1, referit
a mantenir la gratuïtat del transport públic el 2024, volem dir
que creiem que des de MÉS per Menorca aquest transport
públic no hauria de ser només a Mallorca, sinó també a la resta
de les illes, a Menorca, a Eivissa i a Formentera, tot i que les
competències som conscients que estan transferides als consells
insulars.

Per altra banda, des de MÉS per Menorca creiem que hem
de seguir potenciant el transport públic, la mobilitat sostenible
i incentivar la ciutadania perquè l’empri i reduir així l'ús dels
vehicles particulars i les emissions de CO2. A Menorca, la
gratuïtat ha representat un augment generalitzat de la demanda
de transport públic i s'han expedit 28.000 targetes en un any.
Aquests dies hem vist amb preocupació l'anunci del Consell
Insular de Menorca perquè el 2024 deixi de ser gratuït el
transport públic a Menorca; des de MÉS per Menorca, ja hem
demanat al consell insular que mantinguin aquesta gratuïtat,
almenys el 2024.

I és per aquest motiu que presentàvem la següent esmena,
en el sentit que també es doni suport als consells insulars de
Menorca, d'Eivissa i de Formentera, perquè puguin continuar
prestant aquest servei de transport públic a cada una de les illes
de forma gratuïta, almenys durant el 2024, amb l'objectiu de
potenciar la mobilitat sostenible.

Per altra banda, també presentam una esmena al punt 2,
relativa a la gratuïtat de les matrícules. A Menorca, a Eivissa i
a Formentera un bon nombre d'estudiants cursen estudis fora de
les Illes Balears, es desplacen a Catalunya, a València, a
Madrid, entre molts altres punts, per continuar la seva formació
universitària. Des de MÉS per Menorca, pensam que les
famílies i els estudiants han de poder triar els centres
universitaris on volen estudiar, hi ha famílies que tenen vincles
familiars en aquestes comunitats autònomes i els és més pràctic
anar a estudiar a Barcelona, a València o a Madrid. A més, els
plans d'estudis de les universitats són diferents per a uns
mateixos estudis i, per tant, pot interessar-los uns altres
d’aquests plans.

MÉS per Menorca ja va criticar en el debat i votació sobre
la validació o derogació del Decret Llei 9/2022, d’aquest escut
social, que ens semblava injust i discriminatori que l’ajut vagi
a les taxes o a matrícula perquè les famílies de Menorca,
Eivissa i Formentera tenen unes despeses afegides de
manutenció, d'allotjament, de desplaçament i veiem que ara es
torna repetir la mateixa fórmula. En aquell debat, el Sr. Costa
va reconèixer que estava prou d'acord amb el que va dir el Sr.
Castells, i deia: per què hem de tornar les matrícules de la UIB
als estudiants i no hem de tornar les matrícules que paguin els
estudiants de les Illes, i que, almenys, els pares, ja que paguen
els imposts a les Illes Balears, els estudiants que estudiïn fora,
a una altra universitat, també ho puguin tenir. Repetia: açò és
un tracte discriminatori, deia el Sr. Costa, perquè a un ciutadà,
amb les mateixes condicions de renda que tengui un fill

estudiant fora de les Illes Balears no li tornaran ni un euro i, en
canvi, si fa el seu grau a la UIB sí que li tornaran.

Idò, senyors del PP, la proposta que ara fem és exactament
el que deia el Sr. Costa, que nosaltres ja havíem dit, per tant,
entenem que a aquesta esmena presentada per MÉS per
Menorca hi faran un vot favorable, perquè és exactament el que
demanava el Sr. Castells i que el Sr. Costa va dir que tenia tota
la raó. Per tant, esper que aquesta esmena la votaran a favor.

Recordaran que ja va ser a petició de MÉS per Menorca que
vam introduir una deducció de l’IRPF per a despeses de fills
que estudiaven fora de Menorca, Eivissa i Formentera, però açò
només s'aplicava a aquells estudiants que estudiaven a la UIB
o bé estudiaven fora o bé eren estudis que no es podien estudiar
a la UIB.

A la compareixença del conseller ja vam fer la proposta
d’ampliar aquesta deducció a qualsevol persona que estudiï,
tant si és a Mallorca com si és fora de Mallorca -el Sr. Costa va
dir que s’ho estudiaria-, be, per si de cas, nosaltres presentam
idò aquesta esmena a la proposta que ha fet el PSOE, en el
sentit aquest que s'ampliï la bonificació a la declaració de
l'impost sobre la renda, perquè les famílies que tenen aquests
descendents que estudien cursos superiors, independentment
d'allà on cursin els estudis, tant si és o no a Mallorca, com si hi
ha o no oferta pública equivalent a Menorca, també se’n puguin
beneficiar.

Per a la resta, el Grup MÉS per Menorca farem un vot
favorable a aquesta proposta. Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Es el turno del Grupo Popular.
Sí, Sra. Durán, no, Sra. Cardona, sí.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, Sr. President, i molt bon dia a tothom. Bé, una
vegada analitzada aquesta proposta del Grup Socialista i, com
ja he comentat amb el ponent, m'agradaria saber també si
podrem votar tots els punts a favor, més els punts que llavors
s'han anat afegint, que ens digui exactament com han quedat. 

Sr. Pou, vostè reclama al primer punt mantenir la gratuïtat
del transport públic per al 2024, cosa que vostès no varen fer
en aquests darrers anys. Li record que ni vostès ni ningú mai no
han pressupostat ni un euro per a aquesta gratuïtat, sinó que va
ser el Govern de Pedro Sánchez que ho va posar i esperem que
sigui qui ho mantengui. Li record que els43 milions de
transferència que esperàvem, de moment encara no han arribat,
esperem que arribin com més aviat millor.

(Alguns aplaudiments) 

El que sí tenim nosaltres clar és que continuarem reclamant-
ho per a 2024, ara veurem com acaba el seu govern i a veure
com ho gestionen.
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Parla també a una de les propostes de la gratuïtat de les
matrícules universitàries. El PP sempre ha defensat -i ho ha dit
clarament- que les matrícules han d'anar vinculades als nivells
de renda i els resultats acadèmics, i a més, no volem que sigui
permanent en el temps, no només als nivells de renda, també als
resultats acadèmics. Li record també que vostès no han
pressupostat mai ni un euro per a la devolució d'aquestes
matrícules.

Respecte de les mesures fiscals, que les veim amb bons ulls
i, a més, no només mantenir-les, sinó també incloure-hi més
deduccions que ara mateix no es preveuen. Crec que m’ha
comentat que acceptava la nostra proposta, afegint-hi un punt
que vostè m'ha dit, si llavors ho vol dir perquè els altres grups
ho tenguin en compte, perfecte.

Respecte de les ajudes a treballadors i treballadores, el
Partit Popular ho he dit sempre ben fort, i és que som partidaris
de baixar els imposts a rendes mitjanes i baixes. Vostès són
més partidaris de repartir. Nosaltres volem que els sous estiguin
a la butxaca dels ciutadans. Per això hem llevat l'impost de
successions i donacions i l’ITP i, a més, proposam ampliar-ho
amb rebaixes a l’IRPF. Seguim mantenint els sous a la butxaca
dels ciutadans.

Pel que fa al punt número 5, em remet un poc al que he dit
abans, seguirem prenent mesures de rebaixes fiscals per
beneficiar les rendes mitjanes i baixes.

Respecte dels punts 7, 8, 9 i 10, on vostè demana mantenir,
establir i tal, nosaltres ho veim amb bons ulls i ho estam
estudiant, però ara mateix estam conformant els pressuposts per
a 2024 i el que no podem fer es comprometre’ns fins a tenir els
pressuposts definits, però, de totes formes, ja li dic que ho veim
amb bons ulls, però ho estam estudiant.

Sr. Pou, aquests vuit anys vostès haguessin pogut fer moltes
coses, el cas és que jo crec que la nostra presidenta, Marga
Prohens, en tres mesos ha fet molt més que no vostès en vuit
anys, com vostè ha dit, hi ha dos tipus de polítics: els que creen
els problemes i els que els solucionen. I aquí som nosaltres per
solucionar-los. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Finalmente, tiene la palabra el Grupo VOX para fijar
posiciones. Sr. Buades. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y señores
diputados. Sra. Carrió, si se enfada y aún no me ha oído,
prepárese, porque ahora puede ser de órdago.

El PSOE nos presenta una PNL en esta cámara culpando
otra vez -y lo pone literalmente- la guerra de Ucrania de todos
los males del mundo, del aumento del coste de la vida con la
escalada de precios y el aumento de los tipos de interés de les
cuotas hipotecarias, sin ninguna referencia a que la culpa de
todo esto no es sólo de Ucrania, sino de la nefasta y mala

gestión llevada a cabo por el Gobierno de Sánchez y de
Armengol (...)

Es importante detectar el origen del problema, ya que, si no,
las soluciones que se aporten estarán equivocadas. Por ejemplo,
la nefasta política energética del Gobierno nos ha llevado a que
nuestro país no sea un país autónomo en materia energética
dependiendo del exterior con la premisa de la globalización
falsa que lleva a la histeria climática de Greta Thunberg (...)

Así las cosas nos presentan un escudo social versión 2,
después del fracaso de su parche social de noviembre de 2022,
donde con 200 millones se prometía llegar a un millón de
personas, o sea, al 80% de la población de estas islas. Aquel
escudo electoral de Armengol pagado por todos no dio su fruto,
y por eso ustedes están en la oposición, si no, serían ustedes los
reyes del mambo y no lo son. 

¿Tres pagas extras en dependencia, mientras hay una cola
de 9.500 personas para valoraciones de discapacidad con 525
días de espera? Ustedes no son coherentes o el aumento del
15% del RESOGA cuando la conselleria va hacer una auditoría
porque hay irregularidades. No son creíbles.

La campaña electoral del próximo 14 de enero, si fracasa la
ignominiosa venta de España a los independentistas, filoetarras
y comunistas, se la van a pagar ustedes de su bolsillo y no de
todos los ciudadanos de Baleares. 

(Algun aplaudiment)

El verdadero escudo social, las soluciones están aquí, 110
puntos del acuerdo que inciden en medidas específicas y
eficaces para la protección del poder adquisitivo de los
colectivos más afectados por la subida de los bienes y servicios
de consumo. No se los voy a leer todos, porque el presidente no
me dejará, pero no me resisto a enumerar uno, el punto 75, que
decía así: “revisaremos todo el sistema y la normativa vigente
en materia social con el fin de garantizar que las ayudas
públicas lleguen a las familias que más lo necesitan”. 

Nosotros no pactamos parches sociales, ni escudos
electorales ni medidas oportunistas. Nosotros realizamos
políticas que ayuden a todos los ciudadanos y ustedes apuestan
siempre por un modelo de sociedad subvencionada, típico de
un socialismo trasnochado. 

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Tiene la palabra a continuación, sí, Sr.
Pou, para cerrar. 

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Senyors de VOX, jo he
vengut aquí a fer feina, i la veritat és que em sorprèn que no
facin cap esmena ni una, sembla que l'únic que li preocupa a
vostè...

(Alguns aplaudiments)
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No sé si sap que els tipus d'interès han pujat o la benzina
està cara, a vostès el que els preocupa és si una persona està
angoixada, si demana ajuda, en quin idioma, és l'únic que els
preocupa. 

(Alguns aplaudiments) 

Anem a allò substancial. Anem a mirar les  esmenes, que és
el que els ciutadans volen. A algunes de les esmenes del Partit
Popular les hem rebutjat, perquè, en lloc de fer front al
problema, comencen a parlar d’això en què aquest govern és
tan expert, que és el Govern de procrastinació: estudiarem, ja
veurem ...

En fi, l’esmena 6220 es transacciona amb la proposta del
Grup MÉS per Menorca. Aquesta és la referida al transport
públic. I en aquest sentit, doncs, es transacciona la proposta
acceptant la seva i incloent un darrer paràgraf que digui “tot
l’anterior, sense perjudici que el Govern de les Illes Balears
reclami al Govern central la bonificació per la gratuïtat del
transport públic derivat d'aquests punts”; senyors, però hem de
trobar solucions.

Esmena 6221, referent a la gratuïtat dels estudis, es
transacciona la proposta de MÉS per Menorca, transformada en
un nou punt 13 i fent un aclariment en els termes que hi hagi
aquesta bonificació de l’IRPF, amb un afegit final d’explicar
que tot l’anterior, amb independència de si hi ha o no a
Mallorca oferta educativa pública equivalent.

Esmena 6224, la transacció amb la proposta de MÉS per
Mallorca, senzillament que és un nou punt, seria un nou punt
12, especificant “amb els termes del decret llei del 2022".

L’esmena 6225, s'accepta la proposta del Grup MÉS per
Mallorca.

L’esmena 6226 es transacciona, que era “tornar establir
ajuts per a activitats extraescolars per a la millora de la vida
familiar”, senzillament deixant clar que s'ha de fer “amb els
termes inclosos en el Decret llei 9/2022.

S’accepta l'esmena 6227, perquè, a més dels estudis
universitaris, la seva gratuïtat també ho sigui per als estudis
superiors, un aclariment.

Sí que rebutjam l'esmena 6266, presentada pel Grup
Popular, perquè sembla que la gratuïtat dels estudis
universitaris va de grups. Jo crec que l'important aquí és que la
gent aprengui i no que hi hagi meritocràcies, que sembla que és
el que a vostès els interessa. I, per tant, rebutjam aquesta
esmena.

L'esmena 6267, referent a deduccions autonòmiques, la
transaccionam d'acord amb el que ha dit la diputada Cardona,
i quedaria com a “manteniment de totes les deduccions
autonòmiques aprovades al Decret llei 9/2022, i estudiar la
creació de noves deduccions de suport a les classes mitjanes i
treballadores”.

S’accepta l'esmena 6268, que ve a mantenir un element
positiu i pioner, que va ser l'aval de les hipoteques, perquè el

govern anterior feia coses positives, encara que els senyors de
VOX no ho sàpiguen. I, per tant, s'accepta la proposta.

I sí que es rebutgen les esmenes referents al bo tèrmic i
totes les ajudes, en el sentit que el Partit Popular, en lloc
d’acceptar-les el que és transaccionar-les, de manera que el que
es plantegi és estudiar.

Evidentment, si estiguéssim en una altra situació ens
plantejaríem desenvolupar o estudiar, però és que els ciutadans
de les Illes Balears tenen una inflació que creix al 4% i això
passa ara, amb un preu de la benzina caríssim, i amb un tipus
d'interès que ha pujat 5 punts. Per tant, amb independència de
l'aval que donen les urnes, que és totalment legítim, el que hem
de fer ara no es procrastinar, sinó començar a actuar i, per això,
el que fem és rebutjar aquestes propostes, perquè no tenim
temps per perdre.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Hacemos un receso de tres minutos para aclarar las
transacciones.

Gracias.

(Pausa)

EL SR. PRESIDENT:

Vamos a proceder a la votación separada. En primer lugar,
el primer punto de la PNL, con la enmienda 6220, que se
transacciona.

Sr. Pou, si puede leer la transacción.

EL SR. POU I GARCIAS:

Sí, seria el mateix text que hi havia i s’hi afegiria: “tot
l’anterior sense perjudici que el Govern de les Illes Balears
reclami al Govern central la bonificació per la gratuïtat del
transport públic derivat d’aquest punt.”

EL SR. PRESIDENT:

¿Ha quedado claro? Bien, votamos. 

24 votos a favor, 33 en contra.

Pasamos al punto 2, con la enmienda 6227. Votamos. 

24 a favor, 33 en contra.

Pasamos al punto 3, con la enmienda del Grupo Popular
6267, que se transacciona. Si pueden leer...
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EL SR. POU I GARCIAS:

Sí, quedaria: “manteniment de totes les deduccions
autonòmiques aprovades en el Decret Llei 9/2022, i estudiar la
creació de noves deduccions de suport a les classes mitjanes i
treballadores.”

EL SR. PRESIDENT:

Votamos.

57 votos a favor.

Pasamos al punto 4, tal cual estaba. Votamos.

24 a favor, 33 en contra.

Punto 5, tal cual estaba. Votamos. 

24 a favor, 33 en contra.

El punto sexto, tal cual estaba. Votamos.

49 a favor, 8 abstenciones.

El punto 7, con la enmienda 6226, se transacciona, si puede
leerla.

EL SR. POU I GARCÍAS:

“Tornar establir els ajuts per a les activitats extraescolars
per a la millora de la vida familiar amb els termes inclosos en
el Decret Llei 9/2022, de 17 de novembre,...” 

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, ¿todo el mundo sabe lo que votamos? Bien, pues
votamos el punto 7 con esta transacción. Votamos.

24 a favor, 33 en contra.

El punt 8, tal cual estaba. Votamos.

24 a favor, 33 en contra.

El punto 9, también sin enmiendas. Votamos.

24 a favor, 33 en contra.

El punto 10, con la enmienda 6225. Votamos.

24 a favor, 33 en contra.

El punt 11, con la enmienda 6268. Votamos.

57 a favor.

El punto 12, que se adiciona por la enmienda 6224.
Votamos.

24 a favor, 32 en contra.

Y el punto 13, se transacciona con la enmienda 6221. ¿Se
acepta tal cual? ¿No? Es transacción, pues si puede leerla, sí.

EL SR. POU I GARCIAS:

“Ampliar la bonificació a la declaració de l’IRPF del 2024
per a les famílies que tenen descendents que depenguin
econòmicament del contribuent i cursi, fora de l'illa de
l'arxipèlag balear en què es trobi la residència habitual del
contribuent, estudis universitaris, ensenyaments artístics
superiors, formació professional de grau superior,
ensenyaments professionals d’arts plàstiques i disseny de grau
superior, ensenyaments esportius de grau superior a qualsevol
altre estudi que, d'acord amb la legislació orgànica estatal en
matèria d'educació, es considera educació superior; tot
l’anterior amb independència de si hi ha o no a Mallorca oferta
educativa pública equivalent.”

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, pues votamos este punto 13. Votamos. 

49 a favor, 8 abstenciones.

Muy bien, y eso es todo por esta PNL.

IV.2) Proposició no de llei RGE núm. 4440/23,
presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a
evitar la pèrdua de poder adquisitiu dels empleats públics
de l’Administració de l’Estat i fomentar que Balears sigui,
per a ells, una destinació atractiva.

Pasamos a la proposición no de ley RGE núm. 4440/23, del
Grupo Popular, relativa a evitar la pérdida de poder adquisitivo
de los empleados públicos de la Administración del Estado.

Tiene la palabra, en primer lugar, el Grupo Popular. Sra.
Gil, tiene la palabra. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidente, diputados, asistentes, y en especial esta
proposición no de ley va dirigida a los funcionarios de la
Administración General del Estado. Por lo tanto, entre los
asistentes también quiero agradecer a la Plataforma de
insularidad digna, a sus representantes que hoy están con
nosotros.

A las once de la noche -y ustedes saben mucho de eso-,
Juan movió unos metros su caravana, sacó unas mantas, las
puso encima del colchón y se tumbó. Así pasó su primer día en
Ibiza, lejos de su familia, aún en shock, nunca había pensado
que para trabajar de Guardia Civil a sus 44 años tendría que
malvivir. Era uno de los diecisiete gentes que llegaron la
semana pasada, con destino forzoso al archipiélago. El lugar se
ha convertido en un destino de castigo para ellos. Nadie quiere
venir a trabajar a Baleares, el coste de la vida es altísimo y la
insularidad no está compensada. Probablemente dentro de unos
días, Juan, cuando vuelva a visitar a su familia, quizá no pueda
ni siquiera disfrutar del 75% de descuento de residente, porque,
al no estar empadronado y no tener una vivienda, no podrá
hacerlo. 

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202304440
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Esta es una noticia aparecida en la prensa, en ABC, el 3 de
abril de 2023. Sí, es un medio de comunicación, ABC, 3 de
abril, 2023.

Por tanto, por Juan y por tantos otros funcionarios de la
Administración General del Estado, presentamos la proposición
no de ley para evitar la pérdida del poder adquisitivo de los
empleados públicos de la Administración del Estado y fomentar
que Baleares sea para ellos un destino atractivo. 

La Constitución Española, en su artículo 138.1 establece
que el Estado garantiza el principio de solidaridad, y para ello
hay que atender a les circunstancias particulares del hecho
insular. El Estado español, como miembro de la Unión
Europea, también está obligado a cumplir los artículos 174 y
175 del Tratado Fundacional, y ello conlleva reducir las
diferencias entre regiones a consecuencia de determinadas
ventajas permanentes y naturales como es la insularidad.

La Ley orgánica 1/2007, nuestro Estatuto de Autonomía,
como no puede ser de otra manera, també atiende al hecho
específico y diferencial de la insularidad y debe condicionar las
políticas públicas de la Administración General del Estado. Por
ello, se prevé la indemnización por residencia, precisamente
para paliar este desequilibrio. Sin embargo, esta indemnización,
este plus es a todas luces insuficiente porque no considera la
provisión óptima de plazas y una vez llegan a nuestro territorio
hay una alta rotación entre ellos. Para que nos hagamos una
idea, vayamos a los datos.

En Ceuta y Melilla el grupo A1 cobra un plus de 1.023,94;
en Gran Canaria y Tenerife, 199,31; en el resto del archipiélago
canario, 647,92. Sin embargo, en Mallorca un A1 cobra
106,81, y en Eivissa y Formentera, 118,24. Por otro lado, un
funcionario del grupo C2 cobra 409,99 en Ceuta o Melilla; 110
en Gran Canària; 276 en el resto de islas del archipiélago
canario, mientras en Mallorca un C2 49,59 y en Menorca, Ibisa
y Formentera, 63,71.

Es necesario, señores diputados y diputadas, estimular la
atracción y permanencia por medio de complementos y en
mayor medida todavía, si se trata de las islas menores, ya que
tenemos no sólo la insularidad, sinó la doble y la triple
insularidad. Además, estas cantidades son a todas luces
insuficientes, la última vez que se actualizaron fue por el Real
decreto 11/2006, nada más y nada menos que hace 17 años. 

Por lo tanto, nuestra comunidad autónoma debe resultar
atractiva y debe serlo en las mismas condiciones que otros
territorios que no padecen los perniciosos efectos de la
insularidad, cuando esta no es compensada. Por este motivo
presentamos la proposición no de ley. 

En resumen, en primer lugar, instar al Gobierno de España
a que, en paralelo a la estrategia del Govern balear de captación
de fidelización, haga efectiva una insularidad digna; esta
compensación deberá ser real, justa y efectiva, y deberá
incorporarse a los próximos presupuestos generales del Estado. 

Por último, en segundo lugar, instar al Gobierno de España
a que realice un estudio económico para poder actualizar la
indemnización por residencia y ajustarla a la realidad, lograr la

equidad en el atractivo del destino, que estimule una total y
permanente cobertura de empleados públicos de la
Administración del Estado en el territorio de las Islas Baleares. 

Gracias, presidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Vamos con los grupos que han presentado
enmiendas. En primer lugar, el Grupo Socialista que ha
presentado las enmiendas RGE núm. 6232, 6233 y 6234/23.
Sra. Cano.

LA SRA. CANO I JUAN:

Gràcies, president. Bon dia, i benvingudes les persones
assistents. Quan una persona ve a les nostres illes a prestar un
servei públic de l'Estat, es troba amb les mateixes dificultats
que trobam la resta de ciutadans i ciutadanes d'aquí, una cistella
de la compra més alta, combustibles més cars, dificultats per
accedir a un habitatge i limitacions de mobilitat. Aquests són
els motius reals que faltin professionals i no l'ús del català, com
ha dit abans la representant de VOX, si bé amb la insularitat tot
s'agreuja, això és innegable, hi ha una tendència general de
pèrdua de personal de l'Administració General de l'Estat.

Segons el darrer butlletí estadístic de personal al servei de
les administracions públiques, amb dades relatives a gener de
2020, es reflecteix una pèrdua superior a l’11% de personal al
servei de l'Administració General de l'Estat, així que no tots els
problemes els podem atribuir únicament i exclusivament a la
insularitat, sinó que també hi ha altres factors. 

De fet, l'Administració General de l'Estat ha elaborat un pla
d'ordenació de recursos humans per rejovenir i redimensionar
les actuals plantilles i garantir l'adequada prestació dels serveis
públics i ha pres mesures per renovar i estabilitzar aquestes
plantilles. Entre les millores dels funcionaris públics de
l'Administració General de l'Estat, trobam, per una banda,
l'equiparació salarial entre Policia Nacional i Guàrdia Civil,
que era una reivindicació important, a més de sumar efectius
després de les retallades en seguretat que va fer el Partit
Popular durant els anys del govern de Mariano Rajoy es varen
perdre a Espanya 14.000 efectius de les forces i cossos de
seguretat de l'Estat, cosa que va suposar una reducció
significativa de la seguretat a la nostra comunitat; i aquests
efectius s’han pogut recuperar en gran part i vàrem tornar a
disposar de més efectius, tant de plantilla com pel que fa a
reforços d'estiu. 

També s'han millorat les condicions salarials dels
funcionaris de presons amb millores dels complements
relacionats amb la insularitat. S'han acordat millores per als
funcionaris públics, la darrera fa pocs dies, que permetrà una
pujada del 8% dels sous dels funcionaris de l'Estat fins a 2024;
i volem reconèixer les passes fetes, conscients que encara
queda camí per recórrer, i per això hem presentat tres esmenes
d'addició. 

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202306232
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La primera és per instar el Govern d'Espanya a
descentralitzar els processos selectius d'oposició, així com
l'oferta pública d'ocupació, tant en la seva celebració com en
l'elecció de destinació, pensam que és positiu que es puguin
convocar aquests processos a les nostres illes per donar
oportunitat als ciutadans i les ciutadanes i garantir també a la
vegada els serveis públics essencials. I volem que les persones
que aspirin puguin triar la plaça a l'illa on s'han presentat al
procés selectiu. 

La segona és instar el Govern d'Espanya a establir un
complement de fidelització per als llocs de feina de difícil
cobertura, donat el factor d'insularitat, el cost de la vida i
especialment l'habitatge. Tenim antecedents. La passada
legislatura, l'anterior executiu ho va pactar amb els sindicats
mèdics en complements de fidelització atractius que bonifiquen
de manera important venir a fer feina a les nostres illes i quedar
aquí, i així es va acordar per l'anterior govern amb els sanitaris,
amb complements de fidelització que pensam que es poden
adoptar amb aquesta fórmula o amb fórmules semblants per
part del Govern d'Espanya, però que existeixen antecedents que
poden donar un bon resultat. 

I la darrera esmena és per catalogar, com a places docents
de difícil exercici, les places dels centres educatius, amb poca
estabilitat de les illes de Menorca, Eivissa i Formentera; el
mateix que s'ha fet amb els professionals sanitaris fer-ho amb
els docents, perquè hi ha dificultats per cobrir places, sobretot
a les illes de Menorca, Eivissa i Formentera, i pensam que la
fórmula que s’ha adoptat per als professionals sanitaris pot tenir
el mateix encaix en el cas del personal docent, si estam
disposats a fidelitzar els metges amb un 300%d’increment dels
complements per què els docents no?, formen part ben igual
dels serveis públics essencials. A més divendres sortia el tràmit
d’interins setmanal i hi havia 160 places que encara no estaven
cobertes a les diferents illes. Per tant, aquesta esmena té sentit
per tal que el Govern faci per a les places educatives de difícil
cobertura, molt difícil cobertura el mateix que fa per salut.

Vull dir que donarem suport a les propostes que ha
presentat el Partit Popular, esperam que les nostres esmenes
tenguin el suport del Partit Popular i d'altres grups per
aprofundir en la cobertura i adequació retributiva del personal
de l'Administració General de l'Estat, així com per al col·lectiu
de docents. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. El Grupo MÉS per Mallorca ha presentado
las enmiendas RGE núm. 6353 y 6354/23, rectificadas por el
escrito RGE núm. 6398/23, sí, tiene la palabra la Sra. Ramon.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies, president, benvinguts. Tenir un servei públic de
qualitat i eficient és fonamental per a qualsevol administració
i gran part d’aquesta qualitat i eficiència és gràcies als seus
treballadors públics i que aquests se sentin reconeguts quan les

seves condicions laborals són òptimes i les seves retribucions
estan equiparades a la resta de treballadors de la seva categoria,
independentment del seu lloc de feina. Malauradament, el fet
insular sempre ha suposat un greuge entre els funcionaris, ja
siguin de l'Estat o els que viuen també a les Illes Balears, els
ciutadans de les Illes Balears.

La indemnització de residència es va crear els anys
cinquanta per pal·liar els greuges del personal laboral i
funcionari de l'Administració General de l'Estat destinat a certs
territoris, especialment a Ceuta i Melilla, Canàries i les Balears,
que el 1965 es va transformar en el complement
d'indemnització per residència o comunament anomenat en
aquesta comunitat autònoma d'insularitat, de caràcter
compensatori i no retributiu.

La destinació en aquests territoris comporta una sèrie de
desavantatges que afecten el transport, l'educació, la sanitat, les
comunicacions, el desenvolupament personal i professional, i
molt especialment el cost de vida i l'habitatge. Des del 2006
que aquest compliment no es revisa a les Illes Balears, per tant,
ha quedat totalment desfasat, i és un gran greuge pel que fa a la
resta de territoris extrapeninsulars. Les Illes Balears som la
segona comunitat autònoma que més ha crescut els darrers 15
anys, més de 200.000 habitants, que resulta un 20% de la
població total, però l'abandó que pateix per part de les
administracions ha descapitalitzat d'empleats públics els
diferents sectors, amb l'envelliment i la pèrdua del 20% o més
de les plantilles.

Un altre factor a tenir en compte és l'envelliment progressiu
de les plantilles, que, malgrat ser compartit per la resta dels
territoris, té una incidència especial a les Balears, ja que no ve
compensat amb una taxa de reposició d'efectius d'acord amb les
circumstàncies. Les conseqüències d'aquesta infradotació la
pateixen d'una banda, la ciutadania, l'atenció i la celeritat les
quals en la resolució dels expedients es veuen afectades, però
també els empleats públics que suporten majors càrregues de
treball que deriven en molts casos en estrès laboral.

Tenia apuntada la diferència, però ja la Sra. Gil ho ha dit i
no ho tornaré repetir, amb les diferències que hi ha entre les
diferents illes, però, tot i així, és evident que a Mallorca patim
amb l’obvietat una discriminació per la insularitat, però
Menorca i Eivissa, per la doble, i Formentera, per la triple
insularitat, pateixen aquest greuge encara major si ho
comparam amb altres territoris iguals.

I d’aquí el sentit de les esmenes que hem fet i que esperem
que es puguin incorporar per pal·liar aquests efectes tan
importants que dia a dia els treballadors de l'Estat veuen
afectades les seves condicions de vida. La discriminació és
clara cap als funcionaris d'aquestes illes, però he de dir que
vostès, del Partit Popular i del Partit Socialista, han governat a
l'Estat durant aquests quasi 20 anys i no han estat capaços de
fer-ho efectiu mai. Així que us demanam que passem de les
promeses als fets i marquem un full de ruta per fer efectiu un
dret per als nostres treballadors, per garantir uns serveis públics
de qualitat.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202306353
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202306354
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I ja que hi som, podríem demanar transferir les
competències de justícia, un REIB a l'alçada d'aquestes illes i
un finançament just.

Evidentment, donarem suport a aquesta proposició no de
llei amb l'esperança que no es demori més en el temps i que
l'Estat dignifiqui d’una vegada per totes la feina que fan els
treballadors i les treballadores que viuen aquí a les Illes
Balears.

Moltes gràcies 

(Alguns aplaudiments9

EL SR. PRESIDENT:

Tiene la palabra, a continuación, el Grupo VOX, para fijar
posiciones, Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidente. Ciertamente en Baleares sufrimos un
éxodo de funcionarios públicos dependientes de la
Administración del Estado, todo el que puede huye en cuanto
tiene oportunidad. ¿Por qué? Pues por varios motivos: en
primer lugar, por la carestía de la vida, en general, que no es ve
compensada per un salario adecuado, vivienda, manutención,
ropa, servicios; si comparamos los precios de aquí con los de
la península vemos como todo resulta mucho más caro por
culpa de la insularitat, que encarece la producción de bienes y
servicios, pero también por culpa de las políticas públicas,
intervencionistas y desastrosas, que se han llevado a cabo en la
última década.

Y en vez de compensar salarialmente a los funcionarios que
trabajan en Baleares o que son destinados aquí, lo que hace el
Gobierno de Sánchez es establecer pluses de insularidad
ridículos, sobre todo si los comparamos con los que se perciben
en Canarias, en Ceuta o en Melilla, que, aunque tampoco son
para tirar cohetes, al menos compensan algo más la situación de
los funcionarios que están allí destinados.

Pero, además, tenemos otro dificultad añadida, que es el
empeño de todos los partidos que han gobernado hasta ahora
esta comunidad autónoma de obligar a los niños a estudiar en
catalán, por lo que, además, incluimos aquí una traba de tipo
lingüístico para quienes vienen de otros lugares de España a
prestar sus servicios en Baleares con hijos en edad escolar.

Por tanto, en la desbandada de funcionarios del Estado
hacia otros lugares de España y la consiguiente desatención de
los servicios públicos a los que tenemos derecho los
ciudadanos de Baleares, tienen que ver tanto el pasotismo de
los responsables de la Administración General del Estado, es
decir, del Gobierno Sánchez y compañía, como el “catetismo”
de quienes han estado gobernando la comunidad autónoma,
mirándose el ombligo, y ensimismados con sus desvaríos
ideológicos, en contra del sentido común y de los verdaderos
intereses de los ciudadanos de estas islas, que no son otros que
poder vivir de forma digna, con un poder adquisitivo medio y
adecuado para cubrir sus necesidades, y obtener respuesta
eficaz y eficiente de unos servicios públicos bien dotados, ya

que para eso dedican buena parte de su esfuerzo a pagar los
jugosos impuestos que el poder político les impone.

Nosotros, como no puede ser de otra manera, vamos a
apoyar esta iniciativa para instar al Gobierno de España a que
haga efectiva una insularidad digna, para que los funcionarios
de la Administración General del Estado -buena parte, bueno,
una representación de ellos nos acompañan hoy aquí, y
aprovecho para saludarles, nosotros desde nuestro grupo
siempre hemos hecho causa, con sus reivindicaciones, y
estamos orgullosos de poder apoyar hoy esta iniciativa-, bien,
pues, como decía, para que los funcionarios de la
Administración General del Estado puedan recibir una
compensación de los gastos derivados de la insularidad,
adaptada al coste real de la vida y que dicha compensación se
incorpore a los próximos presupuestos generales del Estado.

Es fundamental que se actualice el coste real que sufren los
empleados públicos por el hecho de estar destinados en
Baleares, después de 17 años, como bien dice esta iniciativa, 17
años desde que se llevó a cabo la última actualización de esos
costes. Pero consideramos que, desde el Gobierno regional, se
pueden llevar a cabo también numerosas actuaciones para hacer
de estas islas un destino más apetecible para los funcionarios
del Estado, como las estrategias de captación y fidelización,
que también se mencionan, por cierto, en esta iniciativa.

Sabemos también que el Gobierno de la Sra. Prohens ha
diseñado un decreto ley, que ya ha aprobado y que ha
publicado hoy, con medidas para solucionar el despropósito del
precio de la vivienda en Baleares. Esperamos estudiar su
contenido en estos próximos días y que sea digno de
convalidación en este Parlamento, para dar una respuesta real
al problema en desarrollo de los puntos precisamente recogidos
en el acuerdo conjunto de PP y VOX para el Gobierno de las
Islas Baleares, que tratan sobre la política de vivienda.

Y también debemos avanzar en la libertad de elección de
lengua en la enseñanza, algo que consta expresamente
estipulado en el acuerdo de gobernabilidad que acabo de
mencionar, de modo que los funcionarios desplazados a estas
islas puedan escoger en total libertad cuál es la lengua de
escolarización de sus hijos, sea cual sea la edad de los niños y
el curso en el que se encuentren cuando lleguen a Baleares. De
ahí la necesidad de instaurar esa libertad de elección de lengua
de enseñanza en todas las etapas educativas, que esperamos sea
muy pronto una realidad en estas islas. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sr. President, deman la paraula per l'article 81.3, entenc que
vostè hauria d'haver aplicat l'article 118, però deman la paraula,
perquè consider que s’ha dit que institucions, membres
d'institucions i membres de partits i dels grups parlamentaris
són catetos, per tant ..., sincerament hauríem d'elevar un poc
més el debat parlamentari. 
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EL SR. PRESIDENT:

Bien, no procede. Atengámonos al orden del día, por favor,
que ya estamos acabando. Tiene la palabra el Grupo Mixto para
fijar posiciones. Sr. Córdoba. 

EL SR. CÓRDOBA I MARÍ:

Gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom, especialmente a
los representantos de Insularidad Digna, muchos ánimos.

Crec que no fa falta incidir que els serveis que presta
l'Administració General de l'Estat són molt importants, bàsics
per a la població. Això crec que ho tenim clar. A Balears patim
la falta de funcionaris i treballadors d'aquesta administració, el
que fa que a les Illes sigui molt complicat mantenir la mateixa
qualitat de servei que a altres comunitats autònomes. Aquesta
falta de professionals es deu a diversos motius, però
segurament els més importants són la falta d'habitatge, preus
assequibles i la carestia de la cistella de compra.

Ara que des d’aquest Govern de les Illes Balears es prenen
mesures reals i efectives per esmorteir el greu problema de
l'habitatge, un dels problemes principals, ahir mateix es varen
anunciar mesures des de la Conselleria d’Habitatge que, de ben
segur, donaran bons resultats, deia que ara és el moment de
mirar de solucionar la resta de problemes. I aquesta iniciativa,
d'evitar la pèrdua de poder adquisitiu dels empleats públics de
l'Administració de l'Estat i fomentar que les Illes siguin per a
ells un destí atractiu va per aquest camí. 

Esper que avui aquí sigui recolzada per tots els grups
polítics aquesta iniciativa, per suposat nosaltres ho farem.

El que hauria de ser un premi, poder venir a fer feina i viure
a Balears, a dia d'avui realment és un càstig per a aquestes
persones. Jo conec millor la realitat de la meva illa en aquest
tema i és la que puc explicar aquí. Per exemple, a la Guàrdia
Civil intenten, amb molt d'esforç, cobrir totes les places, però
per la situació explicada hi ha molta rotació d’agents, el que fa
que el servei ho acusi, al destacament de Trànsit, els hotelers
els han de cedir allotjaments perquè no se’ls poden pagar ,si no
fos per ells, no tendríem Guàrdia Civil de Trànsit a Formentera,
La Guàrdia Civil de la Mar, aquí no ha estat possible solucionar
el problema, no té efectius a Formentera i no es pot donar
aquest servei tan important a l'illa, si no ve d'Eivissa.

El SEPE, tenim oficina i una plaça assignada, però fa molts
d'anys que no està coberta i, per suposat, no es dóna el servei
a l’illa. La Direcció General de Trànsit, no tenim cap servei a
Formentera, els formenterers ens hem de desplaçar a l'illa
veïna, a Eivissa, on la situació no és molt millor, i això per
suposat no pot seguir així. 

Finalment, i per ser breu, crec que és de justícia reconèixer
i agrair als funcionaris de l'administració estatal que a dia
d'avui treballen a les Illes la seva vocació de servei públic
vocació que fa que encara que les plantilles no estiguin
cobertes el servei es doni amb el màxim de professionalitat
possible. 

Gràcies a tots i especialment a ells.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT: 

Muchas gracias, Sr. Córdoba. Tiene por último la palabra
el grupo proponente, Sra. Gil.

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Bueno, gracias, presidente. En primer lugar, agradezco las
intervenciones de todos los grupos por su buena disposición
respecto a su discurso, en relación a esta proposición no de ley
que presentamos.

El presidente del Tribunal Superior de Justicia, la semana
pasada, cuando se inauguró el curso judicial, pidió que se
incrementa el plus de insularidad, es que no tenemos jueces, es
que no tenemos funcionarios de la Administración de Justicia.
Estamos en un lugar muy caro. Las plantillas de los juzgados
no se cubren ni siquiera con interinos, porque es que las bolsas
están vacías y ¿les parece suficiente? Vamos a hacer una
desertización, y este problema se va a hacer estructural.

Las plantillas, y algunos grupos lo han puesto de manifiesto,
están cercanas a la edad de jubilación. Hay una alta rotación de
funcionarios, los que vienen se van a un destino más favorable,
¿no lo harían ustedes? Hablamos de policias nacionales, de
Guardia Civil, de funcionarios de Hacienda, de trabajadores de
aduanas, de Justicia, de AEMETE, de instituciones
penitenciarias, de Extranjería, Defensa, Seguridad Social ...
Tienen un irrisorio plus y para ellos es un castigo venir a estas
islas.

Hablamos para los ciudadanos de seguridad, de salud, de
servicios generales, no podemos ser ciudadanos de segunda,
incluso de tercera categoría, como se ha puesto muy bien aquí
de manifiesto, la doble y la triple insularidad que padecemos.
A ello se suma para ellos, para los funcionarios, unas plantillas
mermadas, una gran sobrecarga de trabajo y además estamos en
un lugar en que la criminalidad tiene altas tasas y el incremento
poblacional también se ha puesto de manifiesto por otros
grupos; es constante la población flotante que en época alta
llegamos al doble de los residentes, es decir, los funcionarios
-y es normal- no eligen esta maravillosa tierra como destino. 

En el mes de abril, en el Pleno del Senado del PP se sacó
adelante una propuesta para triplicar el plus de insularidad de
los funcionarios de las islas. ¿Saben con la abstención de
quien?, del PSOE. En este sentido yo agradezco que ..., bueno,
la portavoz, pues creo que estamos en la misma línea, y espero
que esta PNL tenga el apoyo unánime de todos los grupos, y es
que el Gobierno de España ... hay palabras, pero no hay hechos
y lo que sucede es una gran sangría y un detrimento de la
calidad de los servicios. 

¿A qué espera el Gobierno de España para solucionar esta
situación? Y, por otra parte, también es cierto que el Govern
balear debe hacer todo lo que esté en su mano para revertir este
colapso, que ya es inminente. 

Las plantillas están al 60%, hay una sobrecarga
desproporcionada, es necesario dignificar la vida de estos
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funcionarios, de los funcionarios de la Administración General
del Estado. El secretario del sector de la Administración
General del Estado en Baleares por UGT dice que las plantillas
de las islas -esto lo dijo en junio del 23- se encuentran al 20%
por debajo respecto de la media nacional. La oficina de Tráfico
en Ibiza tan solo abre al público dos días a la semana, cuando
debería hacerlo de lunes a viernes. De 21 plazas tan solo hay 7
ocupadas, pero es que de 11 operadores de atención al público
que debería haber, tan solo hay uno, y de las 7 personas que
continúan, 3 son examinadores, así que cualquier trámite se
permita. 

Por otra parte, el secretario general de la Confederación
Española de Policía y portavoz de Insularidad Digna, con
representantes aquí presentes, expresa que una gestión como la
jubilación, que en otras regiones del país puede llevar días e
incluso horas, en las Islas Baleares se puede llegar a retrasar
meses. 

Por lo tanto, espero que esta proposición no de ley tenga el
apoyo unánime de todos los grupos y en cuanto a las enmiendas
presentadas, agradezco la contribución a los grupos que las han
presentado y sí aceptaríamos la 6233, en cuanto que se solicita
establecer un complemento de fidelización para lugares de
trabajo de difícil cobertura, lo cual vemos muy adecuado. No
aceptaríamos las otras básicamente porque se refieren a
colectivos particulares, y aquí estamos hablando de los
intereses y del complemento de insularidad de todos los
funcionarios de la Administración General del Estado. 

En cuanto a las enmiendas presentadas por MÉS per
Mallorca, que nos parecen muy oportunas, es una manera, si
bien ya estaba contenido en la exposición de motivos y en la
propia proposición no de ley, pero nos parece muy bien hacer
hincapié en la defensa de la insularidad, la doble insularidad y
la triple insularidad. Por eso sí aceptaremos la 7354; no
aceptaremos la 6353, porque nos parece reiterativa, es decir, se
habla de unas insularidades dignas y está claro que defender la
insularidad significa defender la especificidad de cada una de
las islas, es decir, eso es lógico.

Y creo que he dicho respecto del PSIB que aceptaríamos la
6233 y no aceptaríamos ni la 6234 ni la 6232.

Gracias a todos.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, pues creo que está todo claro en esta PNL. ¿A
alguien le interesa la votación separada? Votamos, entonces,
una sola votación, bueno, creo que han quedado claras las
enmiendas. Así que procedemos a la votación, sin más trámites.
Votamos. 

Queda aprobada por 57 votos a favor.

(Aplaudiments)

Se levanta la sesión.
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